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تاوان خواهد داد

داستان شکل گیری محله ای که قبلا کارخانه داشت
آن وقت ها مجیدیه ای نبود

تهران شناسی

مرحوم استاد عبدالله انوار درباره پیشینه محله مجیدیه این طور نقل کرده است: 
»محله مجیدیه در شمال شرقی شهر تهران امروزی از نواحی مهم جغرافیای شمیران 
است که به عین الدوله، صدراعظم دوره مظفرالدین شاه و از مخالفان سرسخت مشروطه 
تعلق داشت و چون نام اول او شاهزاده عبدالمجید میرزا بود، محله مجیدیه نیز به اسم او 
معروف شد. او در آن حدود مالک چندین روستا از جمله مبارک آباد، شمس آباد، کاظم آباد 
و مخلص آباد بود که هم اکنون همه این روستاها در کام تهران فرو رفته و شکل روستایی 
خود را از دست داده اند. در قدیم میان شمیران و تهران مرزی بود امروز این مرز برداشته 

شده است.
 اما شکل گیری مجیدیه به صورت یک محله مسکونی از سال های ۱۳۲۶ و ۱۳۲۷ آغاز شد 
که در بخشی از آن نیز  ارامنه ساکن هستند. پیش از آن خبری از مجیدیه شمالی و جنوبی 
چنان که امروز هست نبود و جز باغ مجیدیه و یک کارخانه چیزی نداشت و اگر هم خانه ای 
وجود داشت مربوط به کارکنان کارخانه بود؛ چنان که از باغ و کارخانه مجیدیه تا زمین های 
حشمتیه و تپه های قصر، بیابان بود. فقط در مجیدیه و حوالی خیابان رسالت امروز یک 
کافه رستوران دور و خلوتی وجود داشت که اطرافش همه بیابان بود و غالباً با دوستان به 

آنجا رفته و غذایی می خوردیم.
من هم یک بار با جلال آل احمد که به تازگی ماشینی خریده بود به آن کافه معمولی رفتیم 
و غذایی خوردیم. در سه راه ضرابخانه در بالای مجیدیه نیز یک قهوه خانه بود که امروز دیگر 
وجود ندارد. همچنین نباید این کافه رستوران مجیدیه را با کافه رستوران معروف باستانی 
که روبه روی زندان قصر و در پایین زمین و بیابان مجیدیه بود اشتباه بگیریم. باری، باغ 
مجیدیه باغ بسیار خوبی بود که ما گاهی با دادن پول اندکی به باغبان آنجا، میوه های تازه 
آن باغ به ویژه انجیر نصیب مان می شد. متأسفانه از آن باغ و عمارت حتی یک عکس هم 
وجود ندارد که نمایانگر شکوه گذشته اش باشد. افسوس که یمین السلطنه، آن باغ و آن 
عمارت خوب را خراب کرد و افسوس که همه درخت هایش را بریدند؛ امروز همه آن باغ 
خانه است...! به طرزی که دیگر این مجیدیه با روزگار گذشته اش قابل مقایسه نیست و به 

کل تغییر کرده است.«

اطلاع نگاش
محمدرضا محمدی تاش؛ گرافیست

یک: خبر حمله به سیده زینب که آمد، یک آن گروه 
ساکت شــد. بچه های خبری مقاومت می دانستند 
اسرائیل بی جهت سیده زینب را نمی زند. حتما هدف 
مهم بوده. آن طرف هم سکوت همه جا را پر کرده بود. 
سید شهید شد. محور پشتیبانی رزمی و جهادی مقاومت در سوریه شهید شد. 
سردار سرتیپ پاسدار سیدرضی موسوی به یاران شهیدش پیوست. بی جهت 
نیست که می گویند شهید سلیمانی بزرگ تر از ســردار سلیمانی است! راست 
می گفت، حاج قاسم خودش آن دنیا با دســتان باز دارد اجر رشادت و شجاعت 

مردانی را می دهد که عمر و جوانی شان را پای نهال مقاومت گذاشتند.
دو: در وصف سیدرضی همین بس که باید از او به عنوان اولین های مقاومت در 
برابر داعش و اسرائیل یاد کرد. او زمانی که سردار شهید حجازی نیازمند کمک 
در مقاومت بود »ندای لبیک« سرداد و پشتیبانی از مقاومت در لبنان و سوریه را 
برعهده گرفت. روزگاری که فرودگاه دمشق آماج حملات تروریست های داعشی 
و موشــک های دوربرد هواپیماهای اســرائیلی بود، معماری انتقال تجهیزات 
و نیرو توسط سید موجب شــد تا تمام تروریست ها ســردرگم شوند، حملات 
مختلف اســرائیل به فرودگاه، خمپاره پراکنی داعــش و زدن کاروان ها همگی 
بی فایده باشد و لحظه ای پشتیبانی رزمی مقاومت قطع نشود. کمربند مقاومت 
را سید محکم نگه داشت الحق والانصاف نیز بهترین کارنامه را از خود به یادگار 
گذاشت؛ کارنامه ای که با اعتماد حاج قاسم شکل گرفته بود و با هوش راهبردی و 
پشتیبانی سید به نتیجه رسید. سید را باید تئوریسین پشتیبانی مقاومت دانست. 
در شرایطی که بزرگ ترین و بهترین ماهواره های جاسوسی رژیم صهیونیستی 
و آمریکا روی سوریه حضور داشتند این سید بود که با توسل به اهل بیت و هوش 
سرشار، به نحوی نیروها و تجهیزات مقاومت را پشتیبانی و جابه جا می کرد که 
کمترین ضربه را ببینند، شوخی نیست. اسرائیل تحمل دیدن جابه جایی حتی 
یک فشنگ در سوریه را نداشــت، آمریکا برای حمایت از داعش تمام اطلاعات 
مقاومت را با آنها به اشــتراک می گذاشت و این ســید بود که با همکاری یاران 

شهیدش به نحوی برنامه ریزی می کرد که تمام این اقدامات خنثی شود.
سه: نقل است شهید ســلیمانی وقتی جوانان آرزوی شهادت می کردند به آنها 
می گفت تا زمانی که ریش تان مثل من سفید نشــده است حق طلب شهادت 
ندارید! اما حاجی برای ســیدآرزوی شهادت داشت. ســید هم الحق والانصاف 
به نتیجه مطلوب رســید. پاداش چندین ســال مجاهدت و ایستادگی چیزی 
نبود مگر شــهادت به دست اشقیاترین انســان ها روی زمین؛می گویند سید با 
شلیک ۳موشک رژیم صهیونیستی به محل استقرارش به شهادت رسیده است. 
همین ۳موشک نشــان می دهد تل آویو تمام تلاشش را کرده تا انتقام شکست 
طوفان الاقصی را از یکی از فرماندهان مقاومت بگیرد. ترور ددمنشانه اسرائیل در 
سیده زینب دمشق نشان داد، این رژیم شکست مفتضحانه ای متحمل شده است 
و با انتحار قرار است افکارعمومی را به سمت دیگری هدایت کند. مطمئنا انتقام 

سید سخت و محکم خواهد بود.

جنبش حماس در وهله اول اقدام به انجام عملیات 
بی نظیری کــرد که نیاز بــه شــجاعتی بی اندازه 
داشــت. در حقیقت انجام عملیات در مقابل یکی 
از مجهزتریــن و مدرن ترین ارتش هــای دنیا که 
حمایت کشــورهای غربی و آمریکایی را نیز به همراه داشــت، موجب شد تا 
 تمامی آزادگان و مردم جهان، گروه مقاومت حماس و شجاعت بی نظیر آن را

 تحسین کنند.
در وهله دوم، نوع عملکرد و غافلگیری گروه حماس در طوفان الاقصی موجب 
محبوبیت آن در میان مردم جهان شــد؛ چراکه رژیم صهیونیستی و ارتش آن 
همواره ادعای بالایی در موضوعات امنیتی و اطلاعاتی داشتند و مدعی بودند 
تمامی جزئیات نوار غزه را در اختیار دارند اما مجاهــدان حماس در عملیات 
خود به گونه ای عمل کردند که توانســتند ارتش پرمدعای رژیم صهیونیستی 
را غافلگیر  و ضربه ای کاری به آن وارد کننــد. بنابراین نوع عملکرد حماس در 
نبرد طوفان الاقصی موجب شد تا کارآمدی و توانایی بالای نظامی و اطلاعاتی 
این گروه مورد حمایــت و محبوبیت جهانیان واقع شــود. به طوری که هرچه 
زمان بیشتری از شروع این عملیات می گذرد، شــاهد این موضوع هستیم که 
عملکرد حمــاس در نبرد با صهیونیســت ها در عین اینکه از دقــت و توانایی 
بالایی برخوردار بــود، تمام اصول انســانی نیز در این نبرد از ســوی حماس 
رعایت شده اســت؛ به طوری که تاکنون مشخص شــده  که بخش اعظمی از 
نیروهای رژیم صهیونیســتی در طوفان الاقصی به دســت رژیــم جعلی خود 
 کشته شده اند و تصاویر و فیلم هایی که در فضای مجازی پخش شده، به خوبی

 گواه این موضوع است.
برای مثال، در این تصاویر و فیلم ها دیده ایم که رژیم صهیونیســتی چگونه با 
تانک های خود از روی بدن های نظامیــان و غیرنظامیان خود می گذرد و هیچ 
اهمیتی به جان آنها نمی دهد. همچنین برخلاف آنچه در روزهای نخست پس 
از عملیات طوفان الاقصی از زبان رسانه های غربی و عبری نقل می شد، معلوم 
شد که رژیم صهیونیستی توسط بالگرد خود کشتار کنسرت هفتم اکتبر را رقم 
زده است اما عوامل افزایش محبوبیت حماس تنها به این موارد ختم نمی شود، 
بلکه پس از پایان عملیات نیز حماس با اعمال انسان دوستانه خود در موضوع 

نگهداری و تبادل اسرا، علاقه مردم جهان را به خود جلب کرد.
گروه حماس علاوه بر اینکه در بحث آزادســازی اســرا تاکنون دست برتر را 
داشته، تلاش کرده تا تمامی موارد بشر دوستانه را در نگهداری از اسرای رژیم 
صهیونیستی رعایت کند. مصاحبه  اسرای آزادشده صهیونیست و مکاتبه آنان 
با اعضای حماس به خوبی گویای این ماجراســت اما از آن طرف شاهدیم که 
صهیونیست ها با شــدیدترین شکنجه ها، اسرای فلســطینی را مورد هجمه و 
اهانت قرار می دهند. از ســوی دیگر رژیم صهیونیستی در حملات خود به نوار 
غزه نیز به هیچ وجه از اصول انسانی تبعیت نمی کند و همین موضوع نیز باعث 
بدبینی مردم جهان به رژیم منحوس صهیونیســتی و افزایش محبوبیت گروه 
حماس شده است بنابراین مجموع این عوامل موجب شد تا مردم دنیا متوجه 
 شــوند مقاومت به دنبال یک شیوه انسانی و دوســتانه برای رسیدن به حقوق

 خود است .
با توجه به شرایط پیش آمده در نبرد میان حماس و رژیم صهیونیستی، مراحل 
و نشانه های شکست اولیه به خوبی در اظهارات و اعمال رژیم صهیونیستی قابل 
مشاهده است. از سوی دیگر، این رژیم منحوس تاکنون به هیچ کدام از اهداف 
اولیه خود نرســیده و این به معنی پیروزی اولیه حماس و گروه های مقاومت 
فلسطینی است و قطعا آینده فلسطین به دست گروه حماس مشخص خواهد 
شد اما این موضوع کمی زمان خواهد برد تا صهیونیست ها به این نتیجه برسند 

که باید به شروط گروه حماس تن بدهند.
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میان فلسطینی ها به صورت تصاعدی افزایش یافته است
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از آغاز جنگ ســوریه و حضور مستشاری 
ایران در این کشــور برای صیانت از ارکان 
مقاومت، رژیم صهیونیســتی این حضور 
را همواره خطری برای ماهیت نامشــروع 

خود به شــمار می آورد. بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر این رژیم بارها نسبت به خطر 
حضور مستشاری ایران در منطقه هشدار 
داده بود و این درحالی اســت که ایران به 
اذعان دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق 
آمریــکا در صف اول مقابله با تروریســم 
دست پرورده محور عبری- عربی-غربی قرار 
داشت. تل آویو در سال های اخیر، علاوه بر 

حملات مکرر به مواضع سوریه، اهداف ایرانی 
ازجمله محل استقرار نیروهای مستشاری را 
موشکباران و بمباران کرده بود که آخرین 
مــورد آن، حمله به محــل اقامت یکی از 
برجسته ترین نیروهای سپاه پاسداران در 
پایتخت سوریه بود. روز گذشته در جریان 
حمله موشکی رژیم صهیونیستی به منطقه 
زینبیه در حومه دمشق، سیدرضي موسوی، 

معروف به سیدرضی از مستشاران باسابقه 
سپاه در سوریه به شهادت رسید. به گفته 
حسین پلارک، رئیس ستاد پشتیبانی جبهه 
مقاومت، صهیونیســت ها پیش تر 2بار به 
شهید سیدرضی موسوی سوءقصد کرده 
بودند و این در حالی اســت که سیدرضی 
همــواره آرزو می کرد در ایام شــهادت 

حاج قاسم به شهادت برسد. 
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حسین ارجلوگزارش
روزنامهنگار

خبرسازان

تیترخبر

دستورویژهقاضیالقضات
غلامحسینمحسنیاژهای،رئیسقوهقضاییه
درنشستشورایعالیاینقوهبهمقامهای
قضاییذیربطدستوردادبرروندرسیدگی
بــهپروندههاییکــهعلاوهبــرجنبههای
حقوقی،واجــدابعادسیاســیواجتماعی
هستند،نظارتبیشتریداشــتهباشندتا

آسیبیازناحیهاینابعادغیرحقوقیبهوقوعنپیوندد./میزان

بسیاریازابهاماتلایحهعفافوحجابرفعشد
هادیطحاننظیف،سخنگویشوراینگهبان
ازایرادمجدداینشــورابهلایحهعفافو
حجابخبــردادوگفت:ایــنلایحهبرای
بررسیبیشتربهمجلسبازگرداندهشد.وی
همچنینعنوانکردبسیاریازابهامهارفع

شده،اماهنوزبرخیایرادهاوابهامهاپابرجاست./تسنیم

راهکاریبرایبیاثرسازیتحریمها
کاظمجلالی،ســفیرایراندرروســیه
دربارهامضــایموافقتنامهتجارتآزاد
ایرانبااتحادیهاوراسیادرمسکو،گفت:
ایــنموافقتنامهزمینهجهانیســازی
تجارتایرانوبیاثرکردنتحریمهای

ظالمانهرافراهممیکند./ایرنا

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
محمدحسنذاکری،رئیسشورایهماهنگیتبلیغات
اسلامیقمازدیدارمردمایناستانبارهبرمعظمانقلاببه

مناسبتیومالله۱۹دیخبرداد.
محمدباقرقالیباف،رئیسمجلسباصدورپیامیخطاب
بههمتایانخوددرکشــورهایمســیحی،میلادحضرت

عیسیمسیح)ع(راتبریکگفت.
محمودعباسزادهمشکینی،عضوکمیسیونامنیتملی
مجلسازپیشــنهاداینکمیســیونبرایافزایشبودجه

دفاعیکشورخبرداد.
ازمجموعه۴۰جلدی»رهنامه«تازهترینآثارانتشارات
انقلاباســلامیوابستهبهدفترحفظونشــرآثارحضرت
آیتاللهالعظمیخامنهایامروز)سهشنبه(دردانشگاهتهران

رونماییمیشود.
ازسامانهســنجشقدرتنظامیکشــورهادردانشگاه

فرماندهیوستادارتشرونماییشد.
خانهکارگــرباصدوربیانیــهایدرحمایــتازدادگاه
منافقین،تأکیدکردکــهمنافقین،بهعنــوانعاملترور

۱2۰۰کارگربیگناهبایدقاطعانهمحاکمهشوند.
حزبندایایرانیانباصدوربیانیهای،خواستارعملیاتی
شدنتوصیههایرهبرمعظمانقلابدربارهانتخاباتازسوی

دستگاههایمسئولشد.
اسماعیلاحمدیمقدم،رئیسدانشگاهعالیدفاعملی
وعبدالامیرالشمری،وزیرکشورعراقبرایهمکاریهای

آموزشیتوافقکردند.

تاانتخابات

ظرفیتهایویژهتبلیغاتیبرایکاندیداها
سیدمحمدتقیشاهچراغی،رئیسستادانتخابات
کشورگفت:صداوسیمابهازایهرحوزهانتخاباتی،
یکشبکهمحلیدرایامتبلیغاتکاندیداهاطراحی
کردهکهداوطلبان،طرفداران،احــزابوگروهها
براساسقانون،میتوانندبرایمعرفیخودازاین
ظرفیتبارعایتعدالتانتخاباتیاستفادهکنند.
ویهمچنینافزود:وزارتارتباطاتشرایطلازم
رابرایاستفادهازظرفیتپیامرسانهاواپراتورهای
مختلفدرکشــورفراهمکردهکهاینظرفیتدر

اختیارداوطلبانقرارمیگیرد./خانهملت

رویکردلاریجانیبهانتخاباتپیشرو
منصورحقیقتپور،فعالسیاسیدربارهموضعگیری
علیلاریجانیدرموردانتخاباتپیشروگفت:ایشان
بههمهتوصیهکردتلاشکنندتنورانتخاباتگرم
وپرشورباشدوازطرفیدستمردمبرایانتخاب
افراداصلحنیزبازباشدکهاینتوصیهعمومیایشان

است./ایسنا

آرایشانتخاباتیاعتمادملی
محمدصــادقجوادیحصــار،ســخنگویحزب
اعتمادملیگفــت:اگربهجمعبندیبرســیمکه
تعدادقابلتوجهیازاعضایحزبدرسراسرکشور
میتواننددرانتخاباتشرکتکنندوزمینهرایآوری
نیزدارند،احتمالداردباچندحزبدیگربهفهرست
مشترکیبرسیم.ویدربارهحمایتحزباعتمادملی
ازحســنروحانیدرانتخاباتخبرگانرهبرینیز
افزود:احتمالحمایتماازاوبسیارزیاداست./ایرنا

23هزارایدهبرایمحرومیتزدایی
جهــاد ســازندگی رویکردهــای نوینــی بــرای محرومیت زدایی در روســتاها اتخــاذ کرده اســت. صادق مفــرد، عضو 
شورای عالی جهادسازندگی دراین باره با اشاره به فراخوان این شورا، از اولویت بندی 23هزار ایده و انتخاب 40مسئله 

به عنوان »هدف« برای کمک به مناطق محروم خبرداد./ فارس

ارتقایعلمینیروهایمسلح
نیروهای مسلح ایران درحوزه علمی پیشــرفت های کم نظیری داشــته اند. امیر عزیز نصیرزاده، جانشین رئیس 
ستادکل نیروهای مسلح با اشاره به ابلاغ نقشــه جامع علمی نیروهای مسلح، اعلام کرد که رتبه علمی دانشگاه 

فرماندهی و ستاد ارتش درمیان دانشگاه های جهان ارتقای چشمگیری داشته است./ ایرنا

تشییع  پیکر شهید گمنام در خوزستان
مراسم تشییع و خاکســپاری پیکر مطهر شــهید گمنام، با حضور 
جمعی از خانواده های شهدا و مســئولان استانی در شرکت فولاد 

اکسین خوزستان برگزار شد./عکس:ایسنا

عکسنوشت

دیپلماسی

 ادامه جنایات رژیم صهیونیستی 
در شب میلاد حضرت مسیح)ع(

نشستخبریناصرکنعانی،سخنگویوزارتامورخارجهدیروز
)دوشنبه(باخبرنگارانواصحابرسانهبرگزارشد.کنعانیدر
ایننشستآخرینموضعگیریهایجمهوریاسلامیایراندر
سیاستخارجیراتشریحکرد.درادامهمهمترینمحورهایاین

نشستآمدهاست.
درزادگاهحضرتمسیح)ع(شاهدبودیمکهمسیحیانبرای
ابرازهمدردیوهمبستگیبافلسطینیانمراسمایرانعیدخود
راتعطیلکردندوجایتأسفداردکهرژیمصهیونیستیدرشب

میلادحضرتمسیح)ع(نیزدستازجنایاتخودبرنداشت.
درزمینــهکمکهایبشردوســتانهبهغزه،دیــدگاهایران،
طرفهایفلســطینی،مقاومتمنطقهودبیرکلسازمانملل
روشناست.قطعنامهشورایامنیتعاریازآنچیزیاستکه
درمفادآنقیدشدهوبهعبارتیقطعنامهایبیمحتواوغیرقابل

اجراست.
اتهامزنیآمریکابهایــراندربارهتنشدرآبهایبینالمللی

مردوداست.
انتظارمیرفتدردادگاهتجدیدنظر،دولتسوئداقدامفاحش
خوددربارهرأیحمیدنوریراجبرانکندکهچنینچیزیرا
شاهدنبودیمواحکامظالمانهایعلیهاینشهروندایرانیصادر
شد،ولیاینحکمبهمعنایپایانتلاشهایایرانبرایآزادی

نورینیست.
درارتباطباطرفهایفلسطینیومشخصاگروههایمقاومت
هستیم.معمولاگروههایفلســطینیجزئیاترابامادرمیان
میگذارندوهرتلاشیکهبهتوقفحملاتنظامیبهغزهکمک

بکنددراولویتاستوازآنحمایتمیکنیم.
ادعاهایوزیرخارجهانگلیسهمانندادعاهایدولتآمریکا
بیپایهواســاس،تکراری،نخنماومردوداســتودرچارچوب
حمایتدولتانگلیــسازرژیمغاصبصهیونیســتیمطرح

میشود.
ادعاهایمندرجدربیانیهمشترکروسیهوکشورهایعربیدر
مراکشدررابطهباجزایرسهگانه،اقدامعلیهحاکمیتوتمامیت
ارضیایراناستومفادومضمونآنکاملاوازاساسمردودو

غیرقابلقبولاست.

 
پیــروان و دوســتان واقعــی حضــرت 
مهدی)عــج( و یاری کننــده او حضــرت  
مسیح)ع( ، کسانی هستن که لحظه ای  رو 
برای  مبارزه  با سردمداران  ظلم  و استکبار 

جهانی  از دست  نمی دن...
GazaGenocide#

@Yahabib114
بانو رضازاده

همزمانباسالروزولادتحضرتمسیح)ع(،
کاربرانفضایمجازیبهجنایات

رژیمصهیونیستیواکنشنشاندادند.

درراهقدس
سردارسیدرضیموسویدرحملهرژیمصهیونیستیبهزینبیهدمشقشهیدشد

خبرنگارشبکهخبریالمیادینپیراموناینجنایتازدمشقگزارش
دادکه»دشمنبااستفادهاز3موشک،ســیدرضیرابهشهادترساند.«
بهگزارشاینشبکه،شهیدرضیموســویدرتماممراحلپشتیبانیدر
جنگســوریهشــرکتکردهبودودرنبردهایصحراوحومهدمشقنیز
شرکتداشــتوازافرادثابتقدمیبودکهحملهغربحلبرادفعکرد.
ویازفرماندهانارشدسپاهپاسدارانانقلاباسلامیدرپروندهسوریهبود.
بهگفتهخبرنگارالمیادین،شهیدموسوییکیازبزرگترین،قدیمیترین
وبرجستهترینفرماندهاننیرویقدسسپاهدرسوریهوازهمراهانسردار

شهیدحاجقاسمسلیمانیبود.

روایتشبکهالمیادینازنحوهشهادتشهیدموسوی

روابط عمومیکلســپاهدراطلاعیهایدراینخصوصنوشــت:به
آگاهیملتشریفوقهرمانایرانمیرسانددرحملهموشکیجنایتکارانه
رژیمجعلیوکودک کشصهیونیستیبهدمشقســردارسرتیپپاسدار
سیدرضیموسویازمستشاراننظامیباسابقهســپاهدرسوریهبهدرجه
رفیعشــهادتنایلآمد.ویازهمرزمانسردارشهیدحاجقاسمسلیمانی
ومســئولپشــتیبانیجبههمقاومتدرســوریهبود.باتبریکوتسلیت
شهادتاینسردارعالیقدربهخانوادهمعظموآحادفرماندهانورزمندگان
جبههمقاومتاسلامی،تأکیدمیشــودبیتردیدرژیمغاصبومتوحش
صهیونیستیتاواناینجنایتراخواهدپرداخت.اطلاعاتبیشترمتعاقبابه

استحضارملتعظیمالشأنایرانرساندهخواهدشد.

سپاهپاسداران:اسرائیلتاواناینجنایتراخواهدداد

رئیسجمهوردرپیامیشهادتسردارسیدرضیموسویراتسلیتگفتونوشت:شهادتسردارسیدرضیموسوی
درحملهموشکیرژیمجنایتکارصهیونیستیبهدمشقرابهملتایرانوهمرزمانایشاندرسپاهپاسدارانانقلاباسلامی
تسلیتمیگویم.اینسرداردلیروشجاعکهازهمرزمانسردارشهیدحاجقاسمسلیمانیبود،درکسوتمستشاریمحور
مقاومتاسلامیدرحراستازحرماهلبیتدرسوریهودرراهپاسداریازآرمانهایوالایاسلامیبهشهادتنایلآمدو
نامیماندگارازخودبرجاگذاشت.بیتردیدایناقدامنشانهدیگریازسرخوردگی،عجزوناتوانیرژیمغاصبصهیونیستی

درمنطقهاستوقطعاتاواناینجنایتراخواهدداد.

رئیسی:اقدامصهیونیستهاازعجزآنهاحکایتدارد

محمدباقرقالیبافرئیسمجلسشورایاسلامیبهشهادتاینســرداربزرگواکنشنشاندادودرپیامینوشت:
باردیگریکیازفرزندانایرانویارانخدومملت،فرماندهدلاوروسردارسرافرازمدافعحرمسیدرضیموسویبهکاروان
شهیدانپیوست.سرداررشیدوفرماندهارشدسپاه،شهیدسیدرضیموسوی،مسئولپشتیبانیجبههمقاومتدرسوریه
وازهمرزمانسردارشهیدحاجقاسمسلیمانیبودکهدرســالهایطولانیوعرصههایراهبردی،دردفاعازآرمانهای
اسلام،انقلابوحریماهلبیت)علیهمالسلام(مجاهدتیسلحشورانهوخستگیناپذیرداشت.اینشهیدوالامقامبهعنوان
مستشارنظامیوحینانجاموظیفه،درحملهموشکیجنایتکارانهمزدورانصهیونیستیبهمنطقهزینبیهدرحومهدمشق

بهشهادترسیدوبیتردیدرژیمسفاکصهیونیستیتاوانسنگیناینجنایتراپرداختخواهدکرد.

رئیسمجلس:شهیدموسویدرعرصههایراهبردیخستگیناپذیربود

شهیدموســویدربخشیازمستند72ســاعتکهروایتی
ازروزهاوساعتهایمنتهیبهشهادتســردارسلیمانیاست،
خاطراتیازحاجقاســمراروایتکردهاســت.دربخشیازاین
مستند،اینشهیدوالامقامبهخاطرمیآوردکه»یکمقدارازراهرا
کهآمدیم،سردارسلیمانیمرتبسؤالمیپرسیدندکهچهزمانی
خواهیمرسید؟گفتمحاجآقااولمیرسیمشهروبعدبهفلانجا
میرویم.یکمدتیکهگذشتباسیداکبردربارهکارماصحبت

میکردندومیگفتندماپیرشدیموبایدشهیدشویم...
یکمقدارجلوترآمدیمگفتندکهآقایابوالباقرهمپیرشــدهو

بایدشهیدشوید...
دوبارهجلوتررفتیموگفتندکهســیدرضیتوهمپیرشــدیو
بایدشهیدشــوی،گفتمآقاخدااززبانتبشنود.«شهیدموسوی
درهمینمستند،ماجرایپیداشــدنیادداشتمعروفسردار
ســلیمانیرابابغضتعریفکرد؛یادداشتیکهسرداردل هاچند
ساعتقبلازشهادتشروییکتکهکاغذنوشتهبودند:»خدایا
مراپاکیزهبپذیر«ونشانمیدادکهحاجقاسمازشهادتشاطلاع

داشتند.

خاطرهشهیدموسویدرمستند72ساعت

حسیناکبری،سفیرایراندرسوریهدرخصوص
جزئیاتشهادتشهیدموسویگفت:دیروزساعت2
ایشــاندرســفارتبودندودرمحلدفترکارشان
حضورداشتندوســپسبعدازظهربهمحلاقامت
ومنزلشاندرمحلهزینبیهرفتند.باتوجهبهاینکه
همسراینشهیدمعلمهستنددرآنساعتدرمنزل
حضورنداشتندودرساعت۴:2۰بعدازظهر،منزل
ایشانظاهرابا3موشــکرژیمصهیونیستیهدف
قرارمیگیرد،ســاختمانتخریبمیشودوپیکر
اینشهیدبهحیاطپرتابمیشود.سفیرایراندر
سوریهافزود:ایشاندیپلماتورایزندومدرسفارت
بودندکهگذرنامهدیپلماتیکواقامتدیپلماتیک
دراینجاداشتندودرواقعبراساسکنوانسیونهای
بینالمللی۱۹۶۱وکنوانســیون۱۹73اینحمله
بهعنوانجنایتازســویرژیمصهیونیستیانجام
شدهاست.صهیونیستهاضمناینکهاینجنایت
رامرتکبشدهاندبهحوزهامنیتکشورسوریهنیز
تعدیکردهاندزیراکهتامیــنامنیتدیپلماتها

بهعهدهکشورمیزباناست.

جزئیاتشهادتسیدرضیاززبانسفیرایراندرسوریه

روزنامهجروزالمپســتدرنخســتینواکنشبهجنایتاخیردرزینبیهدمشــقبهنقلازمقاماتتلآویو
نوشت:اسرائیلانتظاردارددرجبههشمالیبهکشتهشــدنمستشارسپاهپاسدارانپاسخدادهشود.وبسایت
خبری-تحلیلیآمریکاییآکسیوسنیزدرخبریمشابهبهنقلازیکمقامصهیونیستیاعلامکرد:ارتشدرحال
آماده شدنبرایپاسخاحتمالیایرانبهکشتهشدنمستشارسپاهپاسداراندرسوریهاست.ایندرحالیاست
کهشبکه۱۴اسرائیلدر۴جولای2۰22گزارشیدربارهشهیدسیدرضیموسویپخشواورایکیازاهدافترور
رژیمصهیونیستیمعرفیکرد.دربخشهاییازاینگزارشآمدهبودکه:»سیدرضيمدیردفتررابطبیندمشق
وتهراناست.اوبهعنوانمغزمتفکر،جابهجاییتجهیزاتبهانبارهایمهماتدرسوریهیابهحزباللهلبنانرادر
منطقهدمشقانجاممیدهد.کسانیکهانتقالسلاحبهسوریهولبنانرابرنامهریزیمیکننددرواحد۱۰۹سپاه

پاسدارانهستند،مغزمتفکریکهبرایاسرائیلبسیارتهدیدکنندهاست.«

هراساسرائیلازانتقامترورشهیدسیدرضی

 
صهیونیســتا از شــنیدن نام مهدی )عج( 
می ترســن، می دونیــد چرا؟! چــون ظهور 
او و عیسی مســیح)ع( در کنار هم، یعنی 

نابودی دستگاه ظلم شون در کل عالم.
Christmas#

@Sarahrezaei1
سارا رضایی

 
امــروز عیســی مســیح)ع( قطعــا عــزادار 
وطن خــودش، فلســطین اســت؛ وطنی 
غصــب شــده توســط قومــی کــه در پــی 

تعقیب و قتل خودش هم بودند.

@MHozeh
مصطفی

 
75ســاله کریســمس تــو زادگاه عیســی 

مسیح)ع( بوی خون می ده!!!

@bachehe_manfi
بچه منفی
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عدد خبر

جهان نما

بارزدنکامیونبااجسادفلسطینیها
بمبــاران اردوگاه المغــازی طی روز 
یکشنبه در مرکز غزه به شهادت بیش از 
۸۵نفر منجر شد و همزمان آمار شهدای 
غزه در این روز را به بیــش از ۱۸۵نفر 
رســاند. تعداد آمــار بالای شــهدا در 

بمباران های غزه باعث شده تا حمل گروهی اجساد فلسطینی ها 
 با کامیون انجام شود. در این فیلم، کامیون مملو از اجساد شهدای

فلسطینی اعم از پیر و جوان دیده می شود. 

اینفیلمرابهرهبرانکشورهای
عربینشاندهید

تصاویــری از پیکر یک شــهید 2ســاله 
فلسطینی منتشر شــده که در آن یکی 
از فلســطینی ها در کنار پیکر این کودک 
نشسته و سران کشورهای عربی را خائن 
خطاب می کند و می گوید: »خداوند برای ما 

کافی است، این را به رهبران عربی بگویید.« این تصاویر در زمانی ضبط 
شده که پیکر این کودک شهید از زیر آوار ساختمانی بیرون کشیده 
شده است. »آشوک آسوان«، استاد دانشگاه در سوئد اعلام کرده که در 

شب کریسمس ۱46کودک فلسطینی به شهادت رسیدند.

روزکریسمسدرغزه!
با وجود آنکه در بسیاری از مناطق جهان 
کریســمس همزمان با تعطیلات سال 
نو میلادی اســت، اما بمباران در غزه 
تعطیلی ندارد. بحران انســانی ناشــی 
از بمبــاران غزه نه تنها باعــث آوارگی 

2میلیون فلسطینی شــد ه، بلکه صهیونیست ها با قطع آب یک 
قحطی مصنوعی را در غزه ایجــاد کرده اند. در این فیلم کودک 
فلسطینی با دشواری فراوان در تلاش برای حمل مقداری آب با 

چرخ دستی در روز کریسمس است.

جهان مقاومت

فراخوان ارتش رژیم صهیونیستی
برای دوتابعیتی ها

طبق قانون خدمات امنیتی اسرائیل، همه شهروندان در 
داخل و خارج از سرزمین های اشغالی ملزم به ثبت نام در 
ارتش هستند، حتی اگر دارای تابعیت دوگانه باشند و یا 

به طور دائم در خارج اقامت داشته باشند.
شرکت اتباع خارجی دارای تابعیت اسرائیلی در جنگ 
نوار غزه در روزهای اخیر واکنش هایی را در فرانســه و 

آفریقای جنوبی برانگیخته است./ یورو نیوز

فارغ التحصیلی 20هزار یمنی
برای پیوستن به نبرد غزه 

جنبش انصارالله یمن رژه مردمی را به مناسبت پایان 
 دوره آموزشــی »طوفان الاقصــی« و فارغ التحصیلی
20 هزار رزمنــده داوطلب در این دوره آموزشــی در 

شهرستان »عبس« در استان »حجه« برگزار کرد.
آموزش دیدگان همچنین پرچم یمن و فلســطین را 
برافراشته و آمادگی خود را برای نبرد در کنار نیروهای 
 مســلح یمن به رهبری عبدالملک بدرالدین الحوثی،
رهبرجنبش انصارالله در مقابل رژیم صهیونیســتی و 

ائتلاف آمریکایی اعلام کردند./ المسیره

تلفات اعلامی ارتش اسرائیل
به 489کشته رسید

ارتش رژیم صهیونیستی دیروز)دوشنبه( در هشتادمین 
روز جنگ در غزه از افزایش تلفات خود به 4۸۹ کشته 
خبر داد؛ آماری که با ملاحظات بسیاری منتشر شده 
است. طبق بیانیه ارتش اسرائیل، ۱۵6 نظامی از ابتدای 
ورود زمینی به غزه در تاریخ 2۷ اکتبر کشته شده اند. 
دیروز نیز اسامی 2تن از نظامیانی که به تازگی به دست 
رزمندگان فلسطینی از پا در آمده اند به رسانه ها اعلام 

شد./ ای 24

همسر نتانیاهو در ماجرای اسیران
دست به دامان پاپ شد

»سارا نتانیاهو« همســر بنیامین نتانیاهو در نامه های 
جداگانه به پاپ  فرانسیس و همسران ۳۳ رهبر جهان 
از آنها خواســت تا برای آزادی اسیران اسرائیلی کمک 
کنند. او از رهبر کاتولیک های جهان خواســت تا برای 
دیدار صلیب سرخ جهانی با اسیران اسرائیلی اقدام کند. 
در این نامه آمده است: »مداخله شما می تواند شرایط را 

تغییر و جان های ارزشمند را نجات دهد«./ راشا تودی

طرح جدید تل آویو برای رهایی 
از دست السنوار و محمد الضیف

تل آویو گزینه  ترور نکردن رهبر حماس در غزه، یحیی 
السنوار و فرمانده کتائب القسام، محمد الضیف و اعطای 
نوعی مصونیت به آنها را برای مهاجرت به کشوری دیگر 
در قبال آزادی اسیران خود بررسی می کند. درحالی که 
به گواه »مایکل کوبی« بازجوی السنوار در دوران اسارت، 
تل آویو به خوبی می داند که وی بــر ضرورت »نابودی 
اسرائیل ایمان دارد و تسلیم پذیری در قاموس او جایی 
ندارد و تا آخرین گلوله خواهد جنگید«./ تایمز اسرائیل

نتانیاهوهمهاسیرانرادرتابوتبازمیگرداند
خانواده یک اسیر صهیونیست که در نبرد »الشــجاعیه« در شرق نوار غزه به هلاکت رســید، اعلام کرد که رژیم 
صهیونیستی همه اسیران را در تابوت باز می گرداند. حمله به الشجاعیه غزه، شدیدترین و خونین ترین حمله بود 

که طی آن 10 افسر ازجمله چند فرمانده در کمین نیروهای قسام کشته شدند./ یدیعوت آحارانوت

افزایشمصرفمواداعتیادآورمیانصهیونیستها
مصرف مواد اعتیادآور در میان صهیونیست ها پس از آغاز جنگ غزه افزایش چشمگیری داشته است. 1۶ درصد از 
شــرکت کنندگان در یک تحقیق اعلام کرده اند که مصرف نیکوتین آنها اندکی افزایش یافته اســت. 10 درصد هم از 

افزایش مصرف الکل و ۵.۵ درصد هم از افزایش مصرف حشیش از سوی خودشان خبر داده اند./ خبرگزاری سما

هشتگ

مصطفی گرجی
کاربر ایرانی

هدیه شب کریسمس رژیم کودک کش برای اهالی 
اردوگاه المغازی: تعداد شهدای اردوگاه المغازی 
به بیش از 140نفر افزایش یافت که بیشتر شهدا 

کودکان، زنان و افراد سالخورده هستند.

مقاومت اسلامی نجُباء
حساب رسمی

آمار تکان دهنده رسانه های صهیونیستی از تلفات 
ارتش اسرائیل در غزه حاکی از آن است که 3فرمانده 

تیپ، 4فرمانده گردان و چندین افسر بلندپایه تاکنون 
در جنگ کشته شده اند. همچنین المیادین به نقل از 

منابع صهیونیستی گزارش داده است که تیم گشتزنی 
»ناحال ارتش« تمام فرماندهان خود را از دست داده 
و گردان 13تیپ گولانی نیز تا کنون ضربات سهمگینی 

دریافت کرده است.

سلیمان احمد
روزنامه نگار در لندن

مسیحیان در کرانه باختری در همبستگی با هموطنان 
فلسطینی خود در نوار غزه، امسال برای نخستین بار 

به جای درخت کریسمس، پرچم فلسطین را به اهتزار 
درآوردند و حمایت خود را از مردم غزه اعلام کردند.

دریچهکیوسکدریچه

نتانیاهوهیچبرنامهایبراینجاتگروگانهاندارد

جنگغزهبهضررتلآویومنجرخواهدشد

اسرائیلبایدکشتارجمعیدرغزهرامتوقفکند.وضعیت
انسانیدرغزهبهشدتوخیماستوشهروندانفلسطینی
ازگرسنگی،بیماری،کمبودآب،غذاودارووتخریبخانهها
وزیرســاختهارنجمیبرند.ارتشاسرائیلبایدبهسمت
دســتیابیبهتوافقیجهتآزادیگروگانهاوآمادهشدن
برایآتشبسموقتپیشبرود؛چــونارتشهموارهدر
ابتدایجنگاعلامکردهبودکهبازگشتگروگانهایکیاز
عالیتریناهدافجنگدرغزهاست،امااکنوننشانههای
ادامهجنگحاکیازآناستکهکابینهتلآویوهیچبرنامه

مشخصیبراینجاتجانگروگانهاندارد.

جنگکنونیاسرائیلعلیهغزهممکناستوضعیتخطرناک
موجودرابهضررتلآویووارونهکند.نتایجاینجنگممکناست
ازنظرمیزانشکستاطلاعاتیاسرائیل،ازبینرفتناعتماد
افکارعمومیواحســاسحقارتبهجنگاکتبر1973شبیه
شود.اینکهتصورکنیماسرائیلپسازاتمامعملیاتنظامیخود
درغزه،ازآنعقبنشینیخواهدکردوتشکیلاتخودگردان
فلسطینقادراستبهسرعتوبهطوررسمیمسئولیتدرغزه
رابرعهدهبگیرد،واقعبینانهنیست.اسرائیلتصمیمیبرای
خروجازغزهنداردوبحرانانسانیدرغزهدربالاترینمیزان

استوحداقلدرکوتاهمدتاوضاعغزهعادینخواهدشد.

روزنامه هاآرتص]چاپ تل آویو[

مجله فارن افرز] آمریکا[

کیوسک

قدم به قدم با حماس در کرانه باختری
با وجود آنکه کرانه باختری تحت کنترل سیاسی تشکیلات خودگردان فلسطین قرار دارد اما گزارشی از بی بی سی نشان می دهد 

که روی دیوارها و کوچه های شهرهای مختلف کرانه باختری تصاویر اعضا و جنگجویان حماس به چشم می خورد. »رائد 
دبی«، استاد علوم سیاسی و رئیس شــاخه جوانان حزب فتح در کرانه باختری نیز به خبرنگار بی بی سی می گوید که 

حمایت از حماس و نیروهای مسلح فلسطینی را در گفت و شنودهای روزانه مردم، موسیقی هایی که در ماشین ها 
پخش می شود، در پست های فیس بوک و دیگر رسانه های اجتماعی و حتی در مناظره دانشجویان در دانشگاه ها 

می بینیم. به گفته این استاد دانشگاه، در ۳0سال گذشته در کرانه باختری، هیچ مدل قهرمان و موفقی 
از فلسطین در برابر اشغالگری اسرائیل برای نسل جدید وجود نداشته است، اما اکنون حماس برای 

فلسطینی ها به نماد موفقیت در برابر اشغالگری اسرائیل تبدیل شده است. 

ارزیابی سی ان ان از محبوبیت حماس
تلویزیون آمریکایی ســی ان ان به نقل از کارشناســان آگاه در 
واشــنگتن با ارزیابی نظرات مختلف گزارش داده است که حماس 
با موفقیت توانسته همزمان با جنگ غزه، خود را در برخی از بخش های 
جهان عرب و اسلام به عنوان مدافع آرمان فلسطین و یک مبارز مؤثر علیه 
اشغالگری اســرائیل معرفی کند. یک مقام ارشد دولت بایدن نیز که نامی از آن 
برده نشده به سی ان ان گفته است که تا قبل از عملیات ۷ اکتبر، حماس یک سازمان 
معمولی بود اما این سازمان مسلح امروز یک سازمان بسیار محبوب در فلسطین  است که 

آمریکا نمی تواند به راحتی آن را نادیده بگیرد یا از تحولات آینده غزه کنار بزند.

جهش حمایت از حماس از 12 درصد به 44درصد در اوج جنگ 
گزارش دیگری از »مرکز تحقیقات سیاســت و نظرسنجی فلسطین« در 

دست است که در آن با استناد به نظرسنجی انجام شده توسط این مرکز 
گفته شده که حمایت از حماس در کرانه باختری از ۱2درصد در 

ماه سپتامبر گذشته یعنی حدود ۳ماه پیش به حدود 44درصد 
در این روزها همزمان با بمباران غزه رسیده است. 

نظرسنجی های عربی چه می گویند؟  
نظرسنجی ای که به تازگی توسط »خلیل شکاکی«، استاد علوم سیاسی و رئیس »مرکز فلسطینی برای تحقیقات سیاسی و 
زمینه یابی« انجام شده، نشان دهنده افزایش حمایت از حماس حتی در غزه ویران شده است ؛ علاوه بر آن نشان می دهد که نزدیک 
به ۹0درصد از فلسطینی ها خواستار استعفای محمود عباس هستند. شکاکی گفت که به طور معمول طی سال های گذشته ساکنان 
غزه معمولاً نگاه انتقادی تری به حماس نسبت به ساکنان کرانه باختری داشتند، اما اکنون به رغم خرابی ها در غزه ۵۷درصد از پاسخ دهندگان 

ساکن غزه گفته اند که کار حماس در انجام حمله ۷ اکتبر علیه اسرائیل صحیح بوده است. این رقم برای ساکنان کرانه باختری ۸2درصد بود.

حمایت از حماس فراتر از فلسطین
 گزارش ها نشــان می دهد که  حمایت از حماس 
به فراتر از مرزهای فلسطین کشیده شده است و 
نظرسنجی های صورت گرفته از سوی اندیشکده 
واشنگتن نشان می دهد که محبوبیت حماس در 
عربستان پس از طوفان الاقصی ۳0 درصد افزایش 
یافته اســت. براســاس این گزارش، هم اکنون 
۹6درصداز سعودی ها معتقدند که کشورهای عربی 
باید همه روابط خود را با اسرائیل برای اعتراض به 
جنگ غزه قطع و حمایت خود را از حماس اعلام 
کنند. همچنین براساس گزارش مرکز تحقیقات 
سیاست و نظرسنجی فلسطین، در اردن، جایی 
که بیش از نیمی از جمعیت آن فلسطینی الاصل 
هســتند، میزان حمایت از حماس بــه بیش از 
6۵درصد می رسد و در لبنان نیز حمایت از حماس 

در حال نزدیک شدن به ۵0درصد است. 

چرا حماس محبوب شد؟ 
»جاناتان پانیکوف«، به عنوان مقام ســابق اطلاعاتی 
آمریکا و کارشناس امنیتی غرب آسیا درباره افزایش 
 حمایت از حماس گفته اســت که در کرانه باختری و
به طورکلی در جامعه فلسطینی، حماس به عنوان تنها 
گروهی دیده می شود که واقعاً علیه اشغالگری اسرائیل 
کاری انجام می دهد. در واقــع اوج گرفتن محبوبیت 
حماس و دیگر گروه های مسلح فلسطینی مانند »جهاد 
اســلامی« در غیاب انفعال دیگر گروه های سیاســی 
صورت گرفته و این نشــان دهنده حرکت آرام جامعه 
فلسطین به سمت عملیات مسلحانه در برابر اسرائیل 
به جای مذاکرات سیاسی است. »داهلیا شیندلین«، 
کارشــناس آلمانی تحولات تل آویو به اشپیگل گفته 
 اســت که فلســطینی ها اکنون حمــاس را قهرمان

»شماره یک« در نبرد با اسرائیل می دانند و در مقابل 
جایگاه فتح سکولار کمرنگ شده است.

فراتر از حمایت از حماس
 افزایش حمایت از حماس را در چارچوب افزایش حمایت از عملیات مسلحانه در 
فلســطین هم می توان دید. »اوفر زالزبگ«، کارشناس اسرائیلی مؤسسه »هربرت  
ســی کلمن« در وین اتریش معتقد اســت که فراتر از محبوبیت حماس، در واقع 
مقاومت مسلحانه اســت که محبوبیت پیدا کرده   و حماس نماد بارز این مقاومت 
 مسلحانه است.  نظرسنجی ای که توســط »مرکز العالم العربی للبحوث و التنمیه«
بین ۳۱ اکتبر تا ۷ نوامبر ســال جاری )همزمان با جنگ غزه( از تعدادی از ساکنان 
نوار غزه و کرانه باختری انجام شد، نشان دهنده افزایش محبوبیت گروه های مسلح 
فلسطینی اســت و براســاس آن، گردان های القســام با ۸۹درصد، جهاد اسلامی 
با ۸4درصــد، گردان های الاقصی بــا ۸0درصد و حماس با ۷6درصد بیشــترین 
بازخورد های مثبت را داشتند. این درحالی اســت که فتح 2۳درصد و تشکیلات 

خودگردان۱0درصد نظر مثبت شرکت کنندگان را به خود اختصاص دادند. 
همچنین نظرسنجی دیگری که توسط گالوپ در تابســتان امسال و حتی قبل از 
عملیات طوفان الاقصی انجام شد، نشان داد که تمایل فلسطینی های ۱۵ تا 2۵ ساله 
)مشهور به نسل Z  ( به راه حلی برای 2 کشور  به شدت کاهش یافته و فقط یک ششم 

آنها به دنبال راه حل سیاسی در فلسطین هستند .

اوجگیریمحبوبیتحماسبهروایتنظرسنجیها
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افزایش حمایت از حماس  
در کرانه باختری طی 3 ماه

مخالفت با راه حل 2 کشوریحمایت از عملیات حماس در 7 اکتبر

نظرسنجی :
»مرکز تحقیقات سیاسی و نظرسنجی فلسطین«  

نظرسنجی :
»خلیل شکاکی«، استاد علوم سیاسی

نظرسنجی :
 موسسه گالوپ

نظرسنجی :  مرکز العالم العربی للبحوث و التنمیةنظرسنجی :  اندیشکده واشنگتن و مرکز تحقیقات و نظرسنجی فلسطین

در نوار غزه در کرانه باختری 

میزان حمایت  از گروه های فلسطینیحمایت از حماس و درخواست قطع رابطه با تل آویو

لبنانی هااردنی هاسعودی ها
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حامی تشکیلات خودگردانحامی حماسحامی گردان های الاقصی

رضاعموییگزارش
روزنامه نگار

رازمحبوبیتحماس
محبوبیت گروه های مسلح فلسطینی به ویژه حماس از زمان عملیات طوفان الاقصی در جامعه فلسطینی به صورت تصاعدی افزایش یافته است

باوجودادامهجنگدرغزهبرایســومین
ماهمتوالی،امادورگردونبرمرادتلآویو

نمیچرخد.نتانیاهوامیدبسیاریداشت
کهبهبهانهطوفــانالاقصیبتواندیکبار
برایهمیشهکارگروهمقاومتفلسطینی
حماسدرنــوارغزهرایکســرهکند،اما
حدود3ماهبمبارانســاعتبهســاعت
غزهنهتنهابهحذفحماسمنجرنشــده

بلکهحتیگزارشهاییدردستاستکه
نشانمیدهدجایگاهوموقعیتنیروهای
مسلحفلســطینیبهویژهگروهحماسدر
میانفلســطینیهادرحالتقویتاست.
دربارهتقویتنفوذحماسدرغزهطیچند
هفتهگذشتهتحلیلهایمختلفیازجمله

درآمریکامنتشرشــدهوبسیاریازاین
تحلیلهادرحالهشداردادنبهتلآویو
هســتندکهجنگنهتنهاحماسرانابود
نکردبلکهاینجنگبــهتقویتموقعیت
حماسدرجامعهفلســطینیوعربینیز

منجرشدهاست.
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انرژیجهان

مسکن

ارز

 اقتصاد جهان در گلوگاه 
دریای سرخ 

در هفته های اخیر انصارالله یمن در حمایت از مردم فلسطین و با 
هدف توقف تجاوزات رژیم صهیونیستی علیه نوار غزه، اقداماتی 
را علیه کشتی هایی انجام داده که مبدا یا مقصد آنها سرزمین های 
اشغالی بوده است.  این موضوع منجر شده تا اغلب شرکت های 
کشتیرانی تجاری مسیر خود را برای حمل بار از مسیر دریای 
ســرخ تغییر دهند. تاکنون شرکت های کشــتیرانی بریتیش 
پترولیوم، مرسک، و هاپاگ لوید، ام اس سی، کشتیرانی مدیترانه 
)MSC( و ســی ام ای)CMA CGM( تصمیم گرفتند که تردد 
خود را از این مسیر متوقف کنند. دیروز همچنین خبرگزاری 
رسمی ژاپن اعلام کرد که چندین شــرکت کشتیرانی ژاپنی 
نیز مسیر کشتی های خود به مقصد اروپا و از مبدا آنجا را تغییر 
دادند.آمار ها نشان می دهد تا روز پنجشنبه ۱۵۸ شناور حامل 
بیش از ۲.۱ میلیون کانتینر، مسیر خود را از دریای سرخ تغییر 
دادند. ارزش این محموله ها با تخمین هر کانتینر ۵۰ هزار دلار 
بالغ بر ۱۰۵ میلیارد دلار است. همچنین نرخ حمل ونقل دریایی 
برای یک کانتینر ۴۰ فوتی از شانگهای به انگلیس از ۲۴۰۰ دلار 
به ۱۰ هزار دلار افزایش یافته است که ضربه بزرگی به تجارت 
جهانی تلقی می شود. کشتی هایی که دیگر از دریای سرخ عبور 
نمی کنند دسترسی به کانال ســوئز را که نزدیک به ۱۲درصد 
تجارت دریایی جهانی از آن عبور می کند را از دست می دهند. 
این کشتی ها مجبورند دماغه امید نیک را دور بزنند که منجر به 

افزایش شدید کرایه های حمل می شود.

احداث 4هزار مگاوات نیروگاه 
انرژی خورشیدی و بادی 

احداث ۴هزار مگاوات نیــروگاه انــرژی تجدیدپذیر به عنوان 
بزرگ تریــن قرارداد ســاخت نیــروگاه تجدیدپذیــر بادی و 
خورشیدی در غرب آسیا، روز گذشته در حضور رئیس جمهور 
و وزیر نیرو کلید خورد.  قرار است این طرح تا پیش از آغاز پیک 
مصرف برق در ســال۱۴۰3 به بهره برداری برســد. به گزارش 
همشهری، ابراهیم رئیســی در حالی فرمان احداث این طرح 
ملی را صادر کرد که برآورد می شــود میزان ظرفیت تولید برق 
پاک از ۸7۰مگاوات در پیش از روی کار آمدن دولت سیزدهم به 
بیش از ۵۱۱9مگاوات تا سال آینده افزایش یابد. این تنها یکی از 
برنامه های وزارت نیرو به شمار می رود و این وزارتخانه ماموریت 
دارد تا ظرفیت تولید برق پاک را تا پایان برنامه هفتم توسعه به 
۱۰هزارو9۰۰مگاوات برساند. دولت سیزدهم در حالی اختیار قوه 
مجریه را در دست گرفت که کشور از حیث تامین برق با ناترازی 
شدید مواجه بود اما سیاست های وزارت نیرو در ۲سال گذشته به 
دوران قطع برق در تابستان پایان داد. حالا قرار است سهم انرژی 
پاک از سبد انرژی کشور افزایش یابد و در حال حاضر 3۸۱محل 
برای ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر با ظرفیت حدود ۱۱هزار 
مگاوات با محوریت ۱6شرکت برق منطقه ای در سراسر کشور 
وجود دارد و شرکت های برق منطقه ای اســتان های تهران با 
3۲درصد، فارس با ۱۰درصد و سیستان و بلوچستان با 9درصد 
از استان هایی هستند که بیشترین ســهم را در احداث ۴هزار 

مگاوات نیروگاه خورشیدی در کشور دارند.

علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو گفت: عددی که در طول فعالیت 
دولت سیزدهم در آب، برق و فاضلاب سرمایه گذاری خواهد شد 
بالغ بر ۱۲۰۰همت خواهد بود که تا امروز معادل ۴۰۰همت به 
بهره برداری رسیده و تا پایان دولت سیزدهم بیش از ۸۰۰همت 
دیگر از طرح ها افتتاح خواهد شد.یزدان رضایی، معاون وزیر نیرو 
هم با اعلام اینکه در سال۱۴۰۲ رکورد تاریخی احداث نیروگاه 
شکسته می شود، گفت: برنامه های گسترده ای با هدف توسعه 
ظرفیت تولید برق از طریق افزایش راندمان و بهره وری انرژی در 

دستور کار قرار دارد.

سبقت یوان چین از ین ژاپن
یوان چین موفق شــد با کنار زدن ین ژاپن، به چهارمین ارزش 
رایج در مبادلات مالی جهان تبدیل شود. به گزارش همشهری، 
آخرین داده های سرویس مالی ســوئیفت، حاکی از این است 
که در هفته گذشــته، واحد پول چیــن در ۴.6۱درصد از کل 
تراکنش های جهانی مورد استفاده قرار گرفته درحالی که این 

سهم در ماه قبل معادل 3.6درصد بود.

زوایای نوسازی بافت فرسوده
نوسازی بافت های فرسوده با اعطای تسهیلات کلان و کم بهره، 
تخفیف قابل توجه در هزینه مجوزها، تســریع در صدور پروانه 
ساخت و بسیاری دیگر از مشــوق های نهضت ملی مسکن ادامه 
پیدا کرده و در برنامه هفتم با نگاهی ویژه به این حوزه توجه شده 
است. به گزارش همشــهری،  محمدآیینی، مدیرعامل شرکت 
بازآفرینی شــهری ایران، می گوید: تخصیص وام ارزان قیمت در 
بافت های ناکارآمد و بافت های هدف بازآفرینی در دستور کار قرار 
دارد و متقاضیان در این بافت ها از ۵۵۰میلیون تومان تسهیلات 
نهضت ملی مسکن بهره مند می شوند که ۱۸۵ میلیون تومان از 
آن با سود صفر درصد و دوره بازپرداخت 7 ساله پرداخت می شود.

ورود ایران به بازار 388میلیارد دلاری با امضای موافقت نامه 1+5 نسخه اوراسیا
تجارت آزاد ایران با 5کشور عضو اتحادیه اوراسیا 

راه ورود ایران به بازار ۱۸3میلیون نفری اتحادیه اقتصادی اوراسیا باز و 
با امضای نهایی یک موافقت نامه مهم راه برای صادرات کالاهای ایران 
به بازاری با ارزش 3۸۸میلیارد دلار هموار شد. به گزارش همشهری، 
ســرانجام دیروز ایران و اعضای اتحادیه اوراســیا شامل کشورهای 
بلاروس، قزاقستان، روسیه و ارمنســتان در سن پترزبورگ روسیه، 
موافقت نامه تجارت آزاد را پس از ۲سال مذاکرات فشرده امضا کردند. 
حالا این موافقت نامه برای اجرا باید به تصویب مجالس 6کشور عضو 

برسد.
با این تصمیــم تعرفه هاي گمرکی برای ۸7 درصــد اقلام کالایی در 
مبادلات تجاری خود به صورت کامل حذف شد و البته هر کشوری یک 
لیست خالص که مشمول حذف تعرفه نخواهد شد را ارائه خواهد کرد.

نخســتین گام مشــترک ایران و این اتحادیه با امضای پیش نویس  
توافقنامه ای بر سر اخذ تعرفه های صادراتی ترجیحی در سال ۲۰۱7 
میلادی در ایروان برداشته شد و ســال ۲۰۱۸ بود که این توافقنامه 
موقت به مدت 3 ســال بین طرفین امضا شد. به دنبال پیوستن ایران 
به عنوان عضو دائمی به سازمان همکاری شانگهای و پذیرش کشورمان 
به عنوان عضو جدید گــروه بریکس از ابتدای ســال ۲۰۲۴، امضای 
موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه اوراســیا گام دیگری در راستای 
توســعه مبادلات تجاری ایران با سایر کشــورها در سال ۱۴۰۲ در 

دیپلماسی همسایگی دولت سیزدهم به شمار می رود.

نتیجه دیپلماسی همسایگی
راه تجارت ایران با کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا هموار 
می شود. این یکی از دستاوردهای دیپلماســی همسایگی دولت به 
شــمار می رود و کاهش هزینه ها، افزایش صادرات غیرنفتی، کاهش 
تعرفه های گمرکی، افزایش جاذبه های تجاری برای بازرگانان ایران 
و البته ایجاد مسیرهای ویژه در جهت تجارت اقلام راهبردی کشور 
ازجمله اهدافی است که براساس توافقنامه تجارت آزاد بین کشورمان 

و اعضای اتحادیه یادشده دنبال می شود.
عمده اقلام واردات ایران از اوراسیا شــامل کالاهای اساسی ازجمله 
غلات، گندم، ذرت دامی و... اســت و هر چند طی سال های گذشته 
حداقل 7۰درصد از تجارت فیمابین را محصولات کشاورزی تشکیل 
داده اند، اما از تیر ماه ســال ۱۴۰۱، کالاهای صنعتی با ارزش افزوده 
بالا نیز وارد ســبد صادراتی کشــورمان به این اتحادیه شده و سهم 
محصولات صنعتی نیز در صادرات افزایش یافته است. محصولاتی که 
تعرفه آنها در طرف اوراسیایی به صفر خواهد رسید، در همه فعالیت ها 
و زیربخش های اقتصادی گســترده هســتند. بنابراین همه فعالان 

اقتصادی می توانند به زودی بــدون پرداخت تعرفه گمرکی کالاهای 
خود را به این بازار بزرگ صادر کنند. به طور مثال برخی از بخش های 
اقتصادی  به میزان زیادی تعرفه آنها تحت پوشش موافقت نامه قرار 

خواهد گرفت.
به گزار همشــهری، با توجه به واردات قابل ملاحظه اوراسیا و به ویژه 
کشور روســیه از جهان با انعقاد موافقت نامه تجارت آزاد بین ایران 
با اتحادیه اوراسیا، پیش بینی می شــود با افزایش سرمایه گذاری ها 
و تولیدات مشــترک و فراهم آوردن زیرساخت های مناسب تجارت 

فیمابین می تواند تا حدود 3۰میلیارد دلار افزایش یابد.

چرا این توافق مهم است؟
موافقت نامه جدید ادامه موافقت نامه تجارت ترجیحی قبلی اســت 
که به مدت بیش از ۴سال اجرا شده و اثرات مثبتی به همراه داشته و 
باعث استقبال فعالان اقتصادی شده چرا که ترکیب کالاهای صادراتی 
کشور را از کالاهای کشاورزی به سمت کالاهای صنعتی سوق داده 
است حال آنکه ایران تاکنون توافق های تجاری کمی با برخی کشورها 
داشته که سطح پوشش کالایی این توافق ها بســیار کم و تأثیر آنها 

ناچیز بوده است.
این موافقت نامه دسترسی تولیدکنندگان و صادرکنندگان ایران را به 
بازار بزرگ اوراسیا  افزایش می دهد و راهبرد سیاست خارجی دولت 
سیزدهم در تقویت روابط با کشــورهای همسایه و منطقه را وارد فاز 
جدید می سازد. از ســوی دیگر، بخش عمده ای از نیازهای وارداتی 
محصولات غذایی کشور نظیر گندم، جو، دانه های روغنی و محصولات 
خوراک دام از این کشورها تامین می  شود و با امضای این موافقت نامه 
امنیت غذایی کشــور بهبود می یابد. نکته مهم دیگر اینکه در خلال 
مذاکرات 6ساله بین ایران و اوراسیا همواره نماینده بخش خصوصی 
یعنی اتاق ایران به مذاکرات دعوت شده و طرف مشورت دولت برای 
تنظیم جزئیات این توافق بوده و حتی از نظرات بخش خصوصی هم 

استفاده شده است.

 پیش به سوی نظم نوین جهانی
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به عضویت دائم ایران در سازمان 
همکاری شانگهای، پیوســتن به گروه بریکس و امضای موافقت نامه 
تجارت آزاد با اتحادیه اوراســیا گفت: همکاری مشــترک ملت های 
منطقه، زمینه ســاز شتاب بخشی به شــکل گیری نظم نوین جهانی 
است. عباس علی آبادی پس از امضای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و 
اتحادیه اوراسیا تأکید کرد امضای موافقت نامه تجارت آزاد میان ایران 
و اتحادیه اقتصادی اوراســیا به نفع ملت های منطقه است و توسعه 
تجارت را در پی خواهد داشت. او تأکید کرد: پیوستن ایران به اتحادیه 
اوراسیا، سازمان همکاری شانگهای و گروه بریکس محدودیت های 

فراروی همکاری چندجانبه بین این کشورها را از میان برمی دارد. 

دریافت مالیات از مستأجران تکذیب شد
 سازمان امور مالیاتی، اخبار منتشر شده درباره اخذ مالیات از اجاره نشین ها را کذب و غیرواقعی اعلام کرد. پس 
از ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۳ از ســوی دولت به مجلس، در فضای مجازی شایع شــد که اجاره نشین ها باید معادل 

۷ مترمربع از یک آپارتمان، مالیات پرداخت کنند؛ اما سازمان امور مالیاتی کاملاً این موضوع را تکذیب کرد.

زمان بندی انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث افزایش یافت
شرکت سپرده گذاری مرکزی، از افزایش زمان بندی انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث خبر داد. طبق اعلام این 
شرکت، سامانه میراث برای سهام عدالت متوفیان سال های ۱۳۸۴ تا ۳۱ تیرماه ۱۳۹۹ بازگشایی شده و درصورتی که 

وراث تا اوایل اسفندماه امسال مدارک خود را ثبت کنند، سود سنوات سال های گذشته را دریافت خواهند کرد.

مشوق های نوسازی بافت فرسوده

 تخفیف پروانه50درصد
 و عوارض و...

تراکم تشویقی

 100 
مترمربع
 به بالا

یک طبقه اضافی

 400 
 مترمربع

به بالا

2 طبقه اضافی

تسهیلات نوسازی

 365 
میلیون تومان

با سود18 درصد

 185 
 مترمربع

به بالا

با سود 0 درصد

 وسعت بافت های
167/000هکتار ناکارآمد

تعداد واحدهای 
مسکونی ناکارآمد 5/700/000 واحد

تعداد واحدهای 
مسکونی ناپایدار 2/700/000 واحد

تعداد ساکنان 
مسکن ناپایدار 10/000/000 نفر

47.08
درصد

22.95
درصد

یورو  )اروپا(دلار )آمریکا(

4.61
درصد

7.15
درصد

پوند  )انگلیس(یوان  )چین(

3.41
درصد

14.8
درصد

سایر ارزهاین  )ژاپن(

سهم ارزها از پرداخت های جهانی

فشار دلار با پایان سال افتاد
 با وجود نزدیک شدن به سال نوی میلادی شیب نزولی قیمت دلار بیشتر شد

با وجود نزدیک شدن به روزهای پایان 

ارز
سال و همینطور پایان سال میلادی که 
مصادف با افزایش تقاضا برای خرید ارز 
مسافری است، قیمت دلار نه تنها رشد نکرده است بلکه 
با یک شیب نزولی وارد کانال ۴9هزار تومان شده است.  
آنطور که آمار ها نشان می دهد قیمت هردلارآمریکا از 
ابتدای سال تاکنون فقط ۲.۵درصد نوسان کرده و حتی 
ظرف ۱۰روز گذشته شیب نزولی قیمت دلار و به دنبال 
آن همه ارز ها افزایش یافته اســت. طبق این اطلاعات 
قیمت هر دلار آمریکا ظرف چند روز گذشــته به کانال 
۴9هــزار تومــان ســقوط کــرده و اکنــون بــه 
۴9هزارو7۰۰تومان رســیده اســت. آنطور که بازوی 
رسانه ای بانک مرکزی تحلیل کرده است این احتمال 
وجود دارد که با تداوم روند نزولی قیمت هر دلار آمریکا 

حتی تا پایان سال به ۴7هزار تومان هم برسد.
این نزول قیمت دلار درحالی اتفاق افتاد که هرســال 
همزمان با نزدیک شدن به زمســتان و همینطور سال 
نوي میلادی و ایام کریســمس تقاضا برای ســفر های 
خارجی افزایش می یابد و این موضوع منجر به رشــد 

قیمت دلار می شود. 
آلبرت بغزیان یــک اقتصاددان با بیــان اینکه کاهش 
انتظــارات تورمی که شــاهد آن هســتیم ناشــی از 
عدم تغییرات نرخ ارز اســت، می گوید: در یک ســال 
گذشته نرخ ارز تا حد قابل توجهی تثبیت شده و دچار 
جهش هایی شبیه سال های گذشته نشده است. به عنوان 
مثال اگر در دوره های پیشــین حادثه منطقه ای مثل 
عملیات طوفان الاقصی و بمباران غزه توســط اسرائیل 
پیش می آمد قیمت ارز به طور قطع با رشد مواجه می شد؛ 
اما درشرایط فعلی به دلیل مدیریت بانک مرکزی، قیمت 

ارز با جهش مواجه نشد.

دلایل نزول قیمت
آمار ها نشان می دهد بخش مهمی از دلایل نزول قیمت 
ارز ناشی از اجرای سیاســت تثبیت اقتصادی از سوی 
بانک مرکزی است. این اطلاعات نشان می دهد خالص 
دارایی های خارجی بانک مرکزی در اســفند سال قبل 
6۸۲هزارو۴3۰میلیــارد تومــان بوده که تا شــهریور 

سال جاری ۲7.۸درصد از آن کاسته شده است. 
به عبــارت دیگــر در 6 ماه نخســت امســال حدودا 
۱۸9هزارو7۰۰میلیارد تومــان از ذخایر خارجی بانک 
مرکزی کسر شده و به ۴93هزار میلیارد تومان رسیده 
است. همه این اطلاعات به بیان ساده نشان می دهد که 
بانک مرکزی از طریق افزایش عرضه ارز در بازار درصدد 

کنترل و ایجاد ثبات در بازار ارز است.
معاون اقتصادی بانک مرکــزی در این باره می گوید: در 
سال های گذشته نیز در طول سال ذخایر خارجی بانک 

مرکزی تعدیل شده است.
 تعدیل ذخایر خارجی بانک مرکزی دلایل مختلفی دارد. 
محمد شیرجیان ادامه داد: یکی از دلایل تعدیل ذخایر 
خارجی بانک مرکزی این بود که دولت ســال گذشته 
سهمی از ذخایر صندوق توســعه ملی استقراض کرد و 
ریال آن را از بانک مرکزی تحویل گرفت که ارز آن امسال 
عرضه شد.دلیل دیگر کاهش ذخایر خارجی به واسطه 
دسترســی به منابع ارزی بود که در سال های گذشته 
ریال آن به دولت داده شــده بود اما ارز آن مسدود ماند 
و با آزادسازی این منابع، ارز به واردکنندگان تخصیص 

داده شده است.

رضا کربلائیگزارش
روزنامه نگار

آزادی تجارت ایران و 5 کشور اوراسیا

 روند موافقت نامه تجاری
 ایران و اوراسیا

بلاروس قزاقستان قرقیزستان

ارمنستان ایران روسیه

11 دی 1393
 شکل گیری
 اتحادیه اوراسیا

اردیبهشت 
1397
امضای 
موافقت نامه موقت 
تجارت ترجیحی

 5آبان
1399  

آغاز مذاکرات تبدیل 
موافقت نامه موقت 
به تجارت آزاد

دی 1394
آغاز مذاکرات اولیه 
بین ایران و اوراسیا

5آبان 1398
اجرایی شدن 

موافقت نامه موقت 
تجارت ترجیحی

28دی 1401
اتمام مذاکرات 

رسمی و آغاز فرایند 
امضای توافقنامه
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حمله مرگبار زورگیران به زوج ورزشکار 
زوج جوان وقتی برای ورزش به پارک نهج البلاغه رفتند، گرفتار 
حادثه ای هولناک شدند. به گزارش همشهری، شامگاه یکشنبه به 
قاضی محمد مهدی براعه، بازپرس جنایی تهران خبر رسید که 
مردی در پارک نهج البلاغه بر اثر اصابت ضربه چاقو به قتل رسیده 
است. نامزد این مرد نیز که در محل حادثه حضور داشت از ناحیه 
سر آسیب دیده و روانه بیمارستان شده بود. با حضور تیم جنایی 
در پارک، تحقیقات آغاز شد. شاهدان می گفتند زن و مرد جوان در 
پارک در حال ورزش بودند که ناگهان 4پسر جوان با انگیزه سرقت 
به سمت آنها رفتند. سارقان قصد سرقت اموال این زوج را داشتند 
که با آنها درگیر شدند و با چاقو به جان مرد جوان افتادند و گوشی 
موبایلش را سرقت کردند. آنها سپس زن جوان را که می خواست 
نامزدش را از دست مهاجمان نجات دهد هل دادند که سرش با 

زمین اصابت کرد و از حال رفت.
به گفته شاهدان، پس از این حادثه مهاجمان پا به فرار گذاشتند و 
آنها با پلیس و اورژانس تماس گرفتند و زوج جوان به بیمارستان 
انتقال یافتند. در این حادثه هرچند مرد جوان به کام مرگ رفت 
اما نامزد وی جان ســالم به در برد و تحت درمان قرار گرفت. در 
همین حال، به دستور بازپرس جنایی، تحقیقات برای دستگیری 

مهاجمان جنایتکار آغاز شده است.

تصادف عجیب تریلی با پل عابرپیاده
برخــورد تریلی با پــل عابرپیاده 
موجب تخریب پل شــد و حادثه 
عجیبــی را رقم زد. بــه گزارش 
همشــهری، این حادثه ســاعت 
3:36 بامداد دوشنبه در بزرگراه 
آزادگان اتفاق افتاد. ماجرا از این 
قرار بود که یک دستگاه تریلی در 
حال عبور از بخش کندرو بزرگراه 
بود که ناگهان کمپرسی آن با پل 
عابرپیاده برخورد کرد. سیدجلال 

ملکی، سخنگوی آتش نشــانی تهران گفت: هنگام وقوع حادثه 
تریلی بدون بار بود و به دلیل بی احتیاطی و باز بودن کمپرســی، 
ناگهان با عرشه پل برخورد کرد. ملکی در ادامه افزود: این حادثه 
باعث سقوط پل نشد اما خساراتی به آن وارد کرد و قسمت کشنده 

از کمپرسی جدا شد اما خوشبختانه به کسی آسیب نرسید.

اسمش حامد است و متهم است 6ســال قبل به همراه 2 نفر 
از دوســتانش، در جریان یک کل کل و درگیری، 2مرد جوان 

را در قم به ضرب گلوله به قتل رســانده است. او در همه 
این سال ها فراری بوده و حتی دادگاه به صورت غیابی 
وی را محاکمه و به قصاص محکوم کرده بود، تا اینکه 

چند روز پیش، در تهران دســتگیر شد. می گوید 
مستندساز است و حتی سال ها پیش، قبل از اینکه پا 

به دنیای مجرمان بگذارد، چند فیلم کوتاه هم 
ساخته و برنامه های زیادی برای آینده اش 

داشته اما با دستان خود  آینده اش را به 
تباهی کشانده است. جنایتی که حامد 
و دوســتانش مرتکب شدند در شهر 
قم اتفاق افتاد و پس از آن دوستانش 
دستگیر و در دادگاه به قصاص محکوم 

شــدند. در همه این مدت  نیز، پرونده 
حامد باز و پلیس در تعقیبش بود تا اینکه 

یکشنبه گذشته، مخفیگاهش در تهران به 
محاصره مأموران درآمد و او دستگیر شد. 

این متهم حالا در گفت وگو با همشــهری از 
جزئیات پرونده اش می گوید.

خودت را معرفی کن؟
حامد هستم و 38سال سن دارم.

به چه جرمی دستگیر شده ای؟
به جرم 2فقره قتل عمدی.

جنایت چه زمانی رخ داد؟
بیست و ششم بهمن سال 96در خیابان مهرآباد 
شهر قم. من نمی خواســتم جان کسی را بگیرم. 
هدف مــن قدرت نمایــی و ترســاندن حمید و 
محسن)مقتولان( بود اما از بخت بد ما هر دو نفر 

جان باختند.
چه اتفاقــی افتاد که دســت به 

تیراندازی به سوی آنها زدی؟
من اصلا در دعوا نبودم. آن روز رفقایم به من زنگ 

زدند و گفتند بیا دعــوا. قرار دعوا و درگیری 

را رفقایم با مقتولان گذاشته بودند اما می ترسیدند تنهایی بروند. 
می گفتند تو بیا که خیالمان راحت شود.

چرا اصرار داشتند تو بروی؟
چون من برای خودم کسی هســتم؛ یک گنده لات معروف. همه 
از من حساب می بردند و دوست داشــتند در دعواهای شان باشم 
و حمایت شــان کنم. انگار یک جورایی حضورم قوت قلب آنها بود. 
من هم نتوانستم نه بگویم، گاز ماشینم را گرفتم و رفتم در 
محل قرار دعوا. در آن زمــان برای انجام کاری از 
شهر قم خارج شده بودم که پس از تماس 
دوستانم فورا خودم را به خیابان مهرآباد 

قم رساندم.
بعد چه شد؟

 درگیری مسلحانه میان ما رخ داد. هر دو 
طرف اسلحه داشتیم؛ کلت و کلاشنیکف. 
هردو به سمت هم تیراندازی می کردیم. 
همه اینها برای قــدرت نمایی بود. 
ناگهان گلولــه بــه آن دو نفر 
اصابت کــرد. حتی یکی از 
دوســتانم هم از ناحیه پا 

گلوله خورد.
اصلا چرا با آنها 

درگیر شده بودید؟
بر ســر قدرت نمایــی. ما 
رقیب بودیم. مــدام با هم 
درگیری داشــتیم و برای 
هم کــری می خواندیم. آنها 
می خواستند ثابت کنند که 
قدرتشان بیشــتر از ماست و 
ما می خواستیم ثابت کنیم 
که از آنها قوی تر هســتیم. 
حتــی کل کل هایمــان 
بــه فضای مجــازی هم 
کشیده شده بود. چند 
روز قبل از جنایت، با 
مقتولان درگیر شده 
بودیم و مــن با قمه 
گوش یکــی از آنها 
را بریدم. بعد از آن 
در استوری هایشان 

مدام برای من کری می خواندند. تا اینکه آن روز با دوستانم درگیر 
شدند و من هم خودم را به آنجا رساندم. 
در این 6سال کجا بودی؟

آواره و سرگردان بودم. شهر به شهر می چرخیدم. از این روستا به آن 
روستا می رفتم. گاهی در کوهستان می خوابیدم،  گاهی روی نیمکت 

یا دستشویی پارک ها. 
چرا خودت را معرفی نکردی؟

چون از قصاص می ترسم.  بدم نمی آمد از ایران بروم اما خب پولش 
را نداشتم. 6سال که گذشت گفتم شاید آب ها از آسیاب افتاده اما 

اشتباه می کردم. 
می دانستی غیابی به قصاص محکوم شده ای؟

شــنیده بودم که دادگاه مرا بــه قصاص محکوم می کنــد اما فکر 
نمی کردم که جدی باشد.

همیشه اهل دعوا بودی؟
این اواخر که گنده لات شدم مدام دعوا می کردم.  شاید باور نکنید اما 
قبل از آن مستندساز بودم. حتی چند مستند و فیلم کوتاه ساخته ام. 
عاشق فیلم ســازی  و کارگردانی هســتم. دوره هایش را رفته ام و 
می خواستم فیلم بلند بسازم که در جشنواره های داخلی و خارجی 

شرکت کنم. دلم می خواست برای خودم مشهور شوم اما خب نشد.
چه شــد که مستند ســاز تبدیل به گنده لات و 

جنایتکار شد؟
دوســتان ناباب. از وقتی با افراد خلافکار نشست و برخاست کردم 
زندگی ام دســتخوش تغییرات بدی شــد. واقعا دوست در زندگی 
 انســان تأثیردارد. شب نشــینی با دوســتان ناباب و خلافکار در 
سفره خانه ها مرا از هدف های بزرگم دور کرد. به تدریج تبدیل شدم 
به یک فرد دعوایی و خلافکار. کســی که احساس قدرت می کرد و 
دوست داشت جوری زندگی کند که همه از او حساب ببرند. راستش 
را بخواهید یکی از آرزوهایم این است که آخرین مستندم را بسازم. 
کاش از زندگی خودم فیلم بسازم؛ یک مستند. اگر اولیای دم رضایت 
بدهند و مرا ببخشند قطعا این فیلم را می سازم تا درس عبرتی شود 
برای خلافکاران دیگر. افرادی که مانند من احساس قدرت می کنند 
و خودشان را گنده لات می دانند، بدانند که ته خلاف همین است.یا 
کشته می شوی مانند وحید مرادی و گنده لات های دیگر یا تبدیل به 

قاتل می شوی مانند من و دوستانم. ته خلاف ، مرگ است.
و اگر قصاص شوی؟

وصیتم این است که بعد از مرگم مستندم را بسازند تا افراد خلافکار 
درس عبرت بگیرند تا شــاید با دیدن فیلم زندگی من دور خلاف 
را خط بکشند. مســتی، قدرت نمایی با چاقو یا اسلحه، درگیری و 

گنده لاتی را کنار بگذارند و راه درستی را در پیش بگیرند. 

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

گفت وگو با مستند سازی که به اتهام قتل 2نفر دستگیر شده است

 کاش از زندگی خودم فیلم بسازم کاش از زندگی خودم فیلم بسازم
جنایت هولناک پسر شیشه ای 

پسر شیشه ای پس از درگیری با پدر و مادرش به سمت آنها هجوم 
برد و با قمه به جان شــان افتاد. در این حادثه پدر به قتل رسید و 
مادر تا پرتگاه مرگ پیش رفت. به گزارش همشهری، بیست وهفتم 
آذر ماه امسال گزارش یک درگیری خونین به پلیس پایتخت اعلام 
شد. درگیری در یکی از محله های شرق پایتخت رخ داده بود و زوج 
سالخورده ای با ضربات چاقو به شدت زخمی شده بودند. آنها برای 
درمان به بیمارســتان انتقال یافتند و ضارب که پسر خانواده بود 
دستگیر شد. مرد 74ساله و همســرش تحت درمان قرار گرفتند 
اما دو روز بعد یعنی شــامگاه بیســت ونهم آذر ماه مرد سالخورده 
به رغم تلاش پزشکان به کام مرگ رفت. در این شرایط گزارش این 
جنایت به قاضی محسن اختیاری، بازپرس جنایی تهران اعلام شد 
و او دستور تحقیقات بیشتر در این پرونده جنایی را صادر کرد. از 
سوی دیگر مشخص شد زن سالخورده که او هم مجروح شده بود از 
این حادثه جان سالم به در برده است. وی در تحقیقات گفت: پسرم 
اعتیاد شدیدی به شیشه داشت و مدام درگیری ایجاد می کرد. هر 
وقت مواد به او نمی رسید با پدرش یا من درگیر می شد و شیشه ها 
را می شکست. شب حادثه هم از پدرش خواست تا به او پول بدهد. 
می خواســت مواد مخدر بخرد اما پدرش به او پــول نداد و همین 
موضوع سبب شد که با هم درگیر شوند. پســرم ناگهان با قمه به 
سمت پدرش هجوم برد و به او ضرباتی زد. من هم می خواستم مانع 
شوم که به من هم ضربه زد. خیلی ترسیده بودم و فورا با بچه های 
دیگرم تماس گرفتم و درخواست کمک کردم که آنها به پلیس و 

اورژانس خبر دادند.
پس از اظهارات این زن، پســر خانواده که 34ساله بود نیز تحت 
بازجویی قرار گرفت. او به قتل پدرش اعتراف کرد و گفت: من قبلا 
معتاد به هروئین بودم اما این اواخر به مصرف شیشه روی آورده ام. 
وی ادامه داد: روز حادثه خمار بودم و حال خوبی نداشتم. از پدرم 
خواستم به من پول بدهد تا مواد تهیه کنم اما او با تندی جوابم را 
داد. من هم عصبانی شدم و با قمه به سمت او و مادرم حمله کردم 
اما قصد کشتن آنها را نداشتم. این پسر شیشــه ای با قرار قانونی 

بازداشت شده و تحقیقات تکمیلی از او ادامه دارد.

کوتاه تر  از گزارش

25مصدوم در تصادف زنجیره ای 10خودرو
توفان شن در مسیر تربت حیدریه به مشهد باعث برخورد زنجیره ای ۱۰ دستگاه خودرو شد و 25مصدوم 
برجا گذاشت. این حادثه ساعت ۱3دوشنبه در کیلومتر ۱۱۰ محور تربت حیدریه به مشهد اتفاق افتاد و 

با حضور تیم های امدادی، مصدومان به مراکز درمانی منتقل شدند.

امدادگران اورژانس فرشته نجات کودک یک ساله شدند
کودک یک ساله به دلیل مسدود شدن راه تنفسش در یک قدمی مرگ قرار داشت اما امدادگران اورژانس 
با حضور بموقع موفق شدند جان او را نجات دهند. این حادثه در قم اتفاق افتاد و یک گیره در گلوی کودک 

بازیگوش گیر کرده بود که با حضور بموقع امدادگران نجات یافت. 
رویداد

نجات

بسیاری از افراد تصور می کنند فقط 
گربه آلرژی زاســت و سایر حیوانات 
حاوی آلرژن ها نیســتند، اما به گفته 
کارشناسان، انواع جانوران ازجمله 
گربه ســانان، سگ سانان، 
پرنده ها، دام هــا)گاو و 
گوســفند( و... می توانند 

علائم آلرژی ایجاد کنند.

تشدید آلرژی؛
پای پت در میان است

حیوانات خانگی باعث تشدید 
 حساسیت  و بیماری ها به ویژه
 در افراد مستعد می شوند

پروانه بندپیگزارش
روزنامه نگار

هزینه خدمات پزشکی در ایران 
یک دوازدهم جهان 

در حال حاضر پیچیده ترین و دشوارترین خدمات بهداشتی 
درمانی در کشور ارائه می شــود و کیفیت ارائه خدمات در 
کشــور به حدی اســت که از اعزام بیمار به خارج از کشور 
بی نیاز شده ایم. به گزارش همشــهری،محمد رئیس زاده، 
رئیس کل سازمان نظام پزشکی با بیان این مطلب می گوید: 
»این دستاورد در حالی محقق شــده که با وجود معضلات 
و کاستی های موجود، جامعه پزشــکی به شکل تخصصی 
بهترین خدمات را ارائه کرده  و نباید اجازه دهیم که این روند 
پرافتخار و رو به رشد دچار مشکل شود. نگرانیم که در سایه 
مداخلات غیرکارشناسی و هجمه های غیرواقعی، این روند، 
معکوس شــود.« او با بیان اینکه برخی تصمیم گیری های 
نادرســت می تواند منجر به ناسپاســی نســبت به جامعه 
پزشکی شــود، بیان می کند: »البته در همه اقشار،کجروی 
وجود دارد و جامعه پزشــکی هم از این امر مستثنی نیست 
اما نباید برای کجروی عده ای انگشت شــمار کلیت جامعه 
پزشکی کشور دچار تخریب و ناامیدی شود.« رئیس زاده با 
گلایه از بی توجهی به تعیین تکلیف تعرفه های پزشکی سال 
1403 ادامه می دهد: »طبق قانون، هر ســال قبل از لایحه 
بودجه باید تعرفه های خدمات سلامت از سوی شورای عالی 
بیمه سلامت تعیین و به پیشنهاد مشترک وزارت بهداشت و 
سازمان نظام پزشکی برای سال بعد ابلاغ شود. اکنون لایحه 
بودجه سال آینده در مجلس است اما هنوز هیچ جلسه ای 
در این باره از سوی شورای عالی بیمه سلامت برگزار نشده 
است. این در حالی است که هر سال با تخطی از قانون مواجه 
هستیم و همین تعرفه های غیرواقعی و پایین با تأخیرهای 
چندماهه در سال جدید ابلاغ می شــود. درحالی که پایین 
نگهداشتن تعرفه های پزشکی به معنای افزایش غیرمتعارف 
از جیب مردم اســت.« او تأکید می کنــد: »هزینه خدمات 
پزشکی در کشور ما نسبت به منطقه و جهان یک  دوازدهم 
است اما به دلیل چنین مشــکلاتی اگر همین خدمات قابل 
ارائه نباشد، بیمار باید با قیمت 12 برابر در کشورهای دیگر 
همان ها را دریافت کند. اگر کسی از زیرمیزی گلایه می کند 
باید بداند که مقصر اصلی این پدیده جامعه پزشکی نیست، 
بلکه آن کسی اســت که به صورت دستوری تعرفه را پایین 
نگه داشته است. تحت همین سیاستگذاری های نادرست 
اکنون ویزیت پزشک عمومی در بیمارستان دولتی 18هزار 
تومان و برای متخصصان 40 هزار تومان است، کدام خدمت 

در جامعه ارائه می شود که این هزینه را داشته باشد.« 

عدد خبر با مسئول

مراجعه هــا بــه مراکز اورژانــس ضروری 
نیســت. نــادر توکلــی، رئیــس انجمــن 
طب اورژانس ایــران با بیان این مطلب 
گفتــه بیــش از ۷5درصــد از مراجعــان 
بــه بخش هــای اورژانــس، بیمــاران 
ســرپایی با مشــکلات طبی هستند که 
خدمات محدودی نیاز دارند اما به دلیل 
حضورشــان در اورژانــس حجــم زیادی 
از نیــروی انســانی، تجهیــزات و فضــای 
بخش را به خــود اختصــاص می دهند، 
در حالی که نیاز و ضرورتی به حضور در 

این بخش نداشتند.

75
درصد  

به دلیل استرس زیاد می تواند در افراد 
بروز کند. براســاس اعلام دفتر آموزش 
و ارتقــای ســلامت وزارت بهداشــت، 
احتمــال بــروز بیمــاری  قلبــی، چاقــی، 
دیابت، افسردگی، مشکلات گوارشی، 
تغییــر الگــوی خــواب و زوال عقــل در 
افــرادی کــه بــا اســترس زیــاد مواجــه 

هستند، وجود دارد.

7
بیماری  

رفع کمبود داروی تیروئیدی ها
ناصر هیراد، معــاون برنامه ریــزی اداره کل داروی ســازمان غــذا و دارو:مــاده اولیــه داروی متی مازول)پرکاری 
تیروئید( از سوی یک شرکت داروسازی وارد شــده و به زودی تولید آن  آغاز می شود. یک شرکت دیگر هم به 

محض تحویل ماده وارداتی، تولیدش را آغاز می کند و 2شرکت پاسخگوی نیاز کشور خواهند بود. 

افزایش پوشش های بیمه ای ناباروری
اسماعیل کاملی، مدیرکل دفتر خدمات تخصصی بیمه سلامت: براساس دستورالعمل جدید، سقف گذاری 
خدمات برای زوجین تحت درمان ناباروری برداشته می شــود و هیچ محدودیتی در تعداد دفعات بهره مندی 
از این خدمات وجود ندارد. دردستورالعمل قبلی، زوجین مجاز به 3 بار استفاده از هر خدمت در سال بودند.

دکتر محمدحســن بمانیان، فوق تخصص آلرژی، دبیر 
انجمن آســم و آلرژی ایران و اســتاد تمام دانشگاه علوم 
پزشکی ایران در گفت وگو با همشــهری آنلاین به نکات 

جالبی در این باره اشاره می کند:
 » ا گر فردی که صاحب گربه اســت بــه یک مهمانی 
برود،گربه اش را با خودش نبرد، چند ساعتی در آن خانه 
بماند و بعد از آنجا برود، آن خانه به مدت 6 ماه، آلرژن های 
گربه را در خود نگه خواهد داشت؛ درست مثل خانه ای که 

گربه همیشه در آن زندگی می کند.«
 »حیوانات خانگی تا حد بســیار زیادی بر تشدید علائم 
آلرژی تأثیر دارند. ارتباط با بیشتر حیوانات می تواند باعث 

تشدید آلرژی و بسیاری از بیماری های دیگر شود.«
   »اغلب آلرژن های حیوانــات خانگی در منزل هایی که 
حیوان خانگی ندارند هم وجود دارد و می تواند برای افراد 

آن خانه ایجاد مشکل کند.«
 »معمولا آلرژی وقتی ایجاد می شود که ژن های آن در 
فرد وجود داشته باشد. ژن از والدین به فرد به ارث می رسد 
و نقش این ژن ها در این افراد که سیستم ایمنی پرکاری 
دارند، این اســت که به عوامل محیطی پاسخ می دهند؛ 
عوامل محیطی ای که مضر نیســتند اما ایجاد حساسیت 
می کنند. این ژن ها به تنهایی موجب بروز علائم حساسیت 
و آلرژی نمی شوند، بلکه یک سری عوامل دیگر باید در کنار 
این ژن ها قرار گیرند تا این بیماری ایجاد شود. یکی از این 

عوامل محیطی پتِ ها یا حیوانات خانگی هستند.«
 »ممکن است در خانواده ای 2 نفر از یک پدر و مادر باشند 
که هر دو آنهــا ژن  آلرژی را دارند، اما یکــی از آنها علائم 
حساسیت را نشــان دهد و دیگری علائمی نداشته باشد. 
آنکه علائم از خود نشان داده، احتمالا بیشتر در معرض مواد 
آلرژی زا بوده است. این مواد آلرژی زا می توانند تغذیه، محیط 

زندگی)گرده ها(، حیوانات خانگی، آلاینده ها و... باشند.«
 »گاهی اوقات هم ممکن است فرد، ژن آلرژی را در خود 
داشته اما علائم آلرژی را نداشته باشد و چون به تازگی گربه 
آورده، علائم آلرژی در او پیدا می شود. موی گربه می تواند 

مثل گرده گیاهان عمل  کند.«
 »مواد آلرژی زا که جنس شان از پروتئین یا کربوهیدرات 
به اضافه پروتئین است، عواملی هستند که هم داخل خانه 
و هم بیرون از خانه وجود دارنــد. عوامل آلرژی زای داخل 
خانه حیوانات خانگی، حشــرات، سوسک های کابینت و 
سوسک های حمام هســتند. همچنین قارچ هایی که در 
جاهای مرطوب خانه مثل حمام ها، گلدان ها، پاسیون ها 
رشد می کنند و ما آنها را به صورت شوره های سفید یا سیاه 
می بینیم، یک نوع مواد آلرژی زا هســتند. حتی گیاهان و 
گل هایی که در خانه نگه داری می کنیم که اغلب می توانند 
آلرژی زا نباشند، به خاطر رشد کپک ها و... در آنها به تدریج 
آلرژی زا می شوند. یعنی هم زیستی شــان با عوامل دیگر 

می تواند باعث شود که فرد به آنها حساسیت پیدا کند.«

 اگر گربه دارید و به جایی بروید، تا 6 ماه آلرژن های گربه
 در آن جا باقی خواهد ماند.1

ادرار حیوان هستند.2 فرش، مبل و دیگر وسایل خانه، منبع نگهدارنده ذرات بزاق، پوست و 
 گربه سانان، سگ سانان، پرنده ها، اسب ها، خرگوش، خوکچه هندی و 

دام ها)گاو و گوسفند( آلرژی زا هستند.3
به تدریج آلرژی زا می شوند.4 گیاهان و گل های خانگی آلرژی زا نیستند، ولی به خاطر رشد کپک ها و... 
بسیاری از حیوانات خانگی، آلرژن ها یا مواد حساسیت زا را در موها، بزاق،  پوست و ادرارشان دارند.5
اغلب آلرژن های حیوانات خانگی، در منزل هایی که حیوانات خانگی هم 

ندارند، وجود دارد.6
 عوامل آلرژی زای داخل خانه؛ حیوانات خانگی، حشرات، سوسک های 

کابینت و حمام هستند.7

این چند نکته را به خاطر بسپارید
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وفات حضرت  ام البنینحضرت  ام البنین  سس هیئت کجا برویم؟
برنامه7 هیئت شاخص تهران در عزای حضرت ام البنین س

تیتر خبر کتاب

 رنج ها و موفقیت های 
یک خانواده مهاجر فلسطینی
گشت و گذاری در ادبیات پایداری

 وقایع اخیر غزه کــه طی آن، 
رژیــم غاصب صهیونیســتی 
بی وقفه ســاکنان مظلوم این 
باریکــه را بــه خــاک و خون 
می کشد، فقط مسئله ساکنان 
غزه نیســت، بلکه مسئله کل 
جهان اسلام است و باید اتحاد 
عموم مسلمانان را در پی داشته 
باشد تا سیلی محکمی بر چهره 
ناپاک رژیم صهیونیستی نواخته 

شود که دیگر چشم طمع به ســرزمین های مقدس مسلمانان 
نداشــته باشــد. در این خصوص، با توجه بــه اهمیت جایگاه 
فلسطین در حوزه تولید و نشر کتاب، برای آشنایی بیشتر و درک 
درست تر مخاطبان از مسئله فلســطین، تاریخچه اشغال آن و 
تحولات سرزمین های اشغالی و آشنایی با دشمن صهیونیستی 

به معرفی آثار تولید شده در این زمینه می پردازیم.
از جمله آثار شــاخص در این زمینه، کتــاب »به رنگ زیتون« 
نوشته  ایوب خالدایوب است که جهاندار امینی و وفا حسن پور به 
فارسی ترجمه کرده و از سوی انتشارات قبله  اول )جمعیت دفاع 
از ملت فلسطین( منتشر شده است. کتاب به رنگ زیتون روایت 
خانواده ای فلسطینی اســت که در 9بخش نوشته شده است. 
داستان این کتاب بخشی از زندگی خانواده  خلیل عاصی را شرح 
می دهد که یک جوان فلسطینی چطور برای زندگی خود مبارزه 

می کند و خانواده  او هم یکی یکی، ادامه دهنده راه او هستند.
 مطالعه این کتاب برای همه علاقه مندان به تاریخچه و فرهنگ 

فلسطین توصیه می شود.

  به مناســبت صدســالگی جلال آل احمــد، ویژه برنامه 
»حوالی کتاب« در ۵ قســمت همزمان از شــبکه تهران و 
شبکه کتاب پخش می شــود. این ویژه برنامه ۵ قسمتی به 
 مناسبت صدسالگی جلال آل احمد با اجرای مرتضی پرنیان،

تا ۶ دی ماه، از شبکه تهران و شبکه کتاب به صورت زنده و 
همزمان از ساعت ۱۵:۳۰ پخش می شود.

  ســومین کنگــره بیــن المللــی بزرگداشــت علامه
مصباح یزدی )ره( شــنبه 9 دی ماه در سالن اجلاس سران 

برگزار می شود.
    آیین وداع با پیکر طلبه پاسدار شهید سیدکمال خالقی 
که پس از 4۰ سال به تازگی تفحص شــده است، سه شنبه 
۵ دی  ماه مصادف با شــب وفات حضرت ام البنین )س( در 

مدرسه عالی شهید مطهری برگزار می شود.
  رمان »مربای شیرین« نوشــته هوشنگ مرادی کرمانی 

توسط انتشارات معین به چاپ چهل ویکم رسید.

مبلغ هدیه برنده جایزه جلال چقدر است؟
علی رمضانی، مدیرعامل خانه کتــاب و ادبیات ایران:  برای تامین جایزه رویداد جلال هیچ مشــکلی نداریم. 
در دوره گذشته برگزیده این جایزه ۲۵۰میلیون تومان دریافت  کرد که امسال این مبلغ به ۴۰۰میلیون تومان 

افزایش پیدا کرده است. 

پیش بینی تسهیلات برای کمک هزینه سفر حج
محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: حجاجِ عمره با ارز نیمایی به سفر حج مشرف می شوند 
از طرفی درحال پیش بینی تسهیلاتی هستیم که اوضاع را  برای  این سفر معنوی بهبود بخشد. هنوز تصمیم 

نهایی در این خصوص اتخاذ نشده ولی در حال پیگیری هستیم. 

لیلا کوچکی ؛ روزنامه نگار

 نشان »فاطمه« به بانوان خادم حسینی اهدا می شود
 بنیاد دعبل خزاعی به منظور 

گپ
تکریم و نکوداشــت بانوان 
خادم و پیشکسوت مجالس 
حســینی رویــداد »بانوان 
بهشت« برگزار می کند. بخشی از گفت وگوی 
فاطمه گنجــی، مشــاور بانوان ســازمان 
هیئت های مذهبــی و تشــکل های دینی 

کشوربا همشهری در ادامه آمده است.
  به منظور پاسداشت پیرغلامان حسینی، 
همه ساله قبل از ایام محرم حسینی رویداد 
»مقام مجنون« در سراســر کشــور برگزار 
می شود. »نشان حبیب« هم به این عزیزان 

اهدا می شود.
  معمولا در تجلیل از پیشکســوتان عرصه 

ستایشــگری و خدمت به آســتان اهل بیت 
علیهم الســلام، همیشه ســهم بانوان کمتر از 
آقایان بوده  و امسال، سال دوم است که به این 
وسعت در کشور به بانوان پرداخته می شود؛ لذا 
برای رفع این نقیصه، رویداد »بانوان بهشت« 

طراحی و برنامه ریزی شده است.
  ایــن رویــداد از فــردای روز شــهادت

حضرت زهــرا )س(  تا روز ولادت ایشــان، در 
سراســر کشــور برگزار خواهد شد.امسال هم 
از بیش از ۱۳۵نفر بانوان خادم و پیشکســوت 
مجالس حسینی در سراسر کشور تجلیل خواهند 
شد. علاوه بر تقدیرنامه ریاست سازمان تبلیغات 
اسلامی کشور، تندیس »نشان فاطمه« نیز به این 

بانوان محترمه اهدا خواهد شد. 

پروژه های عمرانی حرم امام رضا علیه السلام 

چند پروژه   عمرانی شامل پروژه های زیباسازی حدفاصل صحن 
غدیر و ره باغ آیت الله واعظ طبسی، پروژه بزرگ زیرسطحی بست 
شیخ بهایی، اصلاح و بهسازی زیرگذر و پارکینگ های زیرسطحی 
حرم، زیباسازی نما ضلع قبله و پروژه ساخت موزه امام رضا)ع(

در حریم رضوی در حال اجراست. /عکس ها: ایرنا

عکس نوشت

ســیزدهمین روز از  مــاه جمادی الثانــی 
)فردا،چهارشــنبه( در تقویم با عنوان سالروز 

وفات حضرت  ام البنین س، مادر گرامی حضرت 
اباالفضل العباس)ع( ثبت شده است. به همین 

مناسبت هیئت های مختلف، اقامه عزا می کنند. 
برنامه چند هیئت شاخص در ادامه آمده است. علی ترابیگزارش

روزنامه نگار

مسجد ارک
سخنران: حجت الاسلام سید ابراهیم چوبچیان

مداح: حاج منصور ارضی
زمان: سه شنبه ۱۰/۵/ ۱4۰2، از اذان مغرب

نشانی: چهارراه گلوبندک، میدان ارک، مسجد ارک

هیئت ریحانه  الحسین  س  
سخنران: حجت الاسلام میرهاشم حسینی 

مداح: حاج  سیدمجید بنی  فاطمه 
زمان: سه شنبه ۱4۰2/۱۰/۵ از ساعت ۱9:۳۰

نشانی: بـــزرگراه اشــرفی اصفهانی، باغ فیــض، خیابان 
22بهمن، حسینیه معظم ریحانه الحسین )سلام الله علیها(

حرم حضرت عبدالعظیم حسنی ع 
سخنران: حجت الاسلام سیداحمد دارستانی

مداح: کربلایی امین قدیم
زمان: سه شنبه ۱4۰2/۱۰/۵ از نماز مغرب و عشا

نشانی: شــهر ری، حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع(، 
شبستان امام خمینی)ره(

مسجد حضرت امیر ع 
سخنران: حجت الاسلام علــوی تهـرانی

مداح: حـاج حسـین ارضی و کربلایی محمدحسین پویانفر
زمان: سه شنبه ۱4۰2/۱۰/۵ از ساعت ۱9الی 2۱

نشانی: خیابان کارگــــر شمــالی، بالاتر از ایستگاه 
متروی کارگر، مسجد حضرت امیر)ع(

 محفل زوار البقیع طهران
سخنران: حجت الاسلام حامد کاشانی

مداح: حاج منصور ارضی و کربلایی حسین ستوده
زمان: سه شنبه ۱4۰2/۱۰/۵ از ساعت 2۰

نشانی: میدان بهارستان، نرســیده به چهار راه سرچشمه، 
انتهای کوچه صیرفی پور، )مجموعه شهدای سرچشمه(

هیئت فدائیان حضرت زهرا س 
سخنران: شیخ مهدی حسن آبادی

مداح: حاج محمدرضا طاهری، کربلایی حسین طاهری 
زمان: سه شنبه ۱4۰2/۱۰/۵ از ساعت ۱9

نشانی: میدان سپاه، خیابان پادگان ولیعصر)عج(، حسینیه 
فاطمه الزهرا  سلام الله  علیها

امامزاده علی اکبر ع  چیذر
سخنران: حاج آقامهدی توکلی

مداح: حاج محمود کریمی 
زمان: سه شنبه ۱4۰2/۱۰/۵ از اذان مغرب

نشانی: چیذر، آستان امامزاده علی اکبر )علیه السّلام(

 مازندران، گیلان 
 و گلستان در شمال کشور

  در اشتغال زایی
  زراعت چوب 
 موفقیت های

 بسیاری دارند 
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درخت می کاریم 
چوب برداشت می کنیم

 اشتغال، حفظ منابع طبیعی و استفاده بهینه از پساب رویکردهای موفق استان ها در زراعت چوب است

 رکورد مشهد شکسته شد
افزایش آمار اهدای عضو در استان ها 

تعداد اهداکنندگان عضو در خراسان رضوی در آذر به ۱8نفر رسید 
و رکورد اهدای عضو در این استان شکسته شد.

 بــه گــزارش همشــهری، میانگیــن اهــدای عضــو ماهانه در
خراســان رضوی ۱۰نفر اســت. ابراهیم خالقی، مســئول واحد 
فراهم آوری اعضای پیوندی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد تعداد 

اهداکنندگان از ابتدای سال ۱4۰2تا دی ماه را ۱2۰نفر اعلام کرد.
بالارفتن آگاهی افراد در انجام این عمل خداپسندانه باعث شده تا 

امسال اهدای عضو بیماران بعد از مرگ مغزی افزایش یابد.
به گفته بهنام روندی، مســئول بیماری های خاص و پیوند اعضای 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه آمار اهدای عضو در استان نیز نسبت 
به سال گذشته رشد ۱۰۰درصدی داشته و فقط در آذر ۱4۰2چهار 

مورد رضایت به اهدای عضو انجام شد.
 همچنین بنابر اعلام دانشــگاه علوم پزشــکی کاشــان، شاخص

اهدای عضو در کاشان در 9ماهه ۱4۰2نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۵۰درصد افزایش یافته است.

در استان اصفهان نیز در نیمه اول سال ۱4۰2نسبت به مدت مشابه 
در سال ۱4۰۱آمار اهدای عضو 2۰درصد افزایش یافته است. به گفته 
مریم خلیفه سلطانی، مســئول واحد فراهم آوری اعضای پیوندی 
مرکز آموزشــی درمانی الزهرا)س( اصفهان  نیمه نخست امسال 
۳8مورد مرگ مغزی اتفاق افتاد که 2۱مــورد )معادل ۵۵درصد( 
از خانواده با رضایت به اهدای عضو، باعث جان بخشی به ۵9بیمار 
نیازمند پیوند شدند. ۳2عضو در داخل استان به بیماران پیوند زده 
شد و 27عضو به شــهرهای دیگر انتقال یافت. سال ۱4۰۱ امکان 
اهدای عضو از ۳۰مبتلا به مرگ مغزی و ســال ۱4۰۰از 2۵نفر در 

استان اصفهان فراهم شد.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی یزد، 
در استان یزد نیز از ابتدای سال ۱4۰2تا آبان ماه اهدای عضو ۳2مورد 
مرگ مغزی انجام شــد، درحالی که در طول سال گذشته این رقم 
4۰مورد بود. آمار اداره فراهــم آوری و پیوند اعضای مرکز مدیریت 
پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی کشــور نشــان می دهد که ایران در زمینه اهدای عضو در 
منطقه رتبه یک و در دنیا رتبه ۳2 را دارد. سالانه حدود ۳ هزار مرگ 

مغزی قابل اهدا در کشور رخ می دهد. 
از این تعداد فقط هزار مرگ مغزی به مرحله اهدا می رسد. اگر از هر 
بیمار مرگ مغزی ۳عضو اهدا شود، حدود ۶هزار عضو قابل پیوند، 
به مرحله اهدا می رسد. حدود 2۵هزار بیمار در کشور در فهرست 
پیوند اعضا قرار دارند و به طور متوسط روزانه 7تا ۱۰بیمار نیازمند 

عضو، جان خود را از دست می دهند. 

کوتاه تر  از گزارش خبر

وضعیت زراعت چوب در کشور
زراعت چوب در ســال های اخیر به عنوان یک شــغل مجاز رونق 
زیادی گرفته است. به گزارش همشــهری، زراعت چوب البته در 
اراضی صورت می گیرد که آســیب به جنگل های ارزشمند کشور 
وارد نشود. در عین حال، صنایع چوبی نیز بتوانند به فعالیت زراعت 
چوب بپردازند. در حال حاضر نیاز صنایع چوبی کشور ۱8میلیون 
مترمکعب است و اگر در ۳2۰هزار هکتار اراضی زراعت چوب صورت 
بگیرد، ۱2میلیون مترمکعب نیاز صنایع چوبی تامین می شــود. 

به عبارتی 8۰درصد نیاز چوبی کشور تامین خواهد شد.

تعیین تکلیف ۹۶ طرح راکد در شهرک های صنعتی یزد 
ســید مجتبی نجفی، معاون برنامه ریزی شــرکت شــهرک های صنعتی یزد: از ابتدای مهرماه امسال6 جلسه 
پایش طرح های صنعتی که طی قرارداد با شرکت شهرک های صنعتی اقدام به اخذ زمین در شهرک ها و نواحی 

صنعتی کرده اند برگزار شده است که طی این جلسه برای ۹6طرح تصمیم گیری شد.

اتصال نوار مرزی شرق کشور به شبکه گاز طبیعی
رحمان محمودی، مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی:  برای انجام این طرح ۴۳۰کیلومتر شبکه پلی اتیلن 
و 6۴کیلومتر شبکه فولادی و یک ایســتگاه TBS اجرا شــده و درنهایت ۷۷۷روستا، ۵۴پاســگاه و ۵۹برجک 

دیده بانی مرزی در استان از گاز طبیعی بهره مند شده اند. 

زراعت چوب در کشور

وضعیت جنگل های کشور

 اراضی
مستعدزارعت

925
هزار هکتار

 تولید
نهال

248
عدد

راعت  ز
انجامشده

120
هزار هکتار

کاربرد صنعتی و تجاری
%20

جزو کالای غیرتجاری

%80

 نیاز صنایع 
چوبی کشور

18 
میلیون مترمکعب

 نیاز صنایع 
چوبی کشور

90000 
اشتغال مستقیم

پیش بینی اشتغال زایی 

 نیاز صنایع 
چوبی کشور

450000 
نفر غیرمستقیم

 برآورد درآمد
 در هر هکتار

 1.5 تا 4.5
میلیارد تومان

زراعت چوب از اراضی سردسیر در شمال کشور 
گرفته تا اراضی گرمســیر در جنوب کشور به 

یک صنعت پررونق تبدیل شده است. علاوه 
بر اینکه اشتغال زایی بســیاری دارد، از قطع 
و تخریب درختــان جنگل ها و مراتع ممنوعه 
جلوگیری می کند. در برخی استان ها با تغییر 
نوع آبیاری عرصه های جنگلی زراعت چوب  از 
آب شرب به پساب فاضلاب شهری، رویکردی 

هم در جهت حفاظت از منابع آبی در نظر گرفته 
شده است و از آنجایی که محصول زراعت چوب 
در صنایع چوبی مورد استفاده قرار می گیرد 
اشــتغال زایی فراوانی در بخش های مختلف 
دارد  در این گزارش به تجربه های موفق با این 

3رویکرد اشاره کرده ایم.

گرچه خشکسالی و کم آبی 
بســیاری از اســتان های 
کشور را تحت الشعاع قرار 
داده، اما به نظر می رســد 
تجارت زراعــت چوب در 
مســیر صرفه جویی آب 

شرب قرار گرفته است. 
در سال های اخیر زراعت 
چوب بــا آبیاری پســاب 
فاضلاب شهری به عنوان 
یک رویکرد جدید در دستور کار برخی از استان ها قرار گرفته 
اســت. فارس و بوشــهر برای آبیاری زراعت چوب از پساب 
شهری استفاده می کنند و البته اردبیل نیز در آستانه اجرای 
این برنامه است. رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و 
منابع طبیعی اردبیل به همشهری می گوید: »2سالی است که 
تحقیقات و مطالعات گسترده ای درباره جنگل ها و مراتع برای 
زراعت چوب در اردبیل صورت گرفته است. اکنون به دنبال 

ترویج زراعت چوب در استان هستیم.«
کمال  شهبازی  ادامه می دهد: »با توجه به خشکسالی، کم آبی 
و کاهش منابع آبی در رودخانه ها درصدد استفاده از پساب 
فاضلاب شهری در تجارت زراعت چوب هستیم.«  او اضافه 
می کند: »از آنجایی که در بحث کشــاورزی اغلب ناچار به 
استفاده از آب شرب هستیم، خوشبختانه در زراعت چوب 

چنین مسئله ای وجود ندارد.«  

استفاده از پساب فاضلاب شهری

۵۰ ســال پیش بخشــی از اراضی ملی تحــت عنوان 
اراضی جنگلی به زراعت چوب اختصاص داده شــد، 
درحالی که سال ۱۳84 طرح زراعت چوب به صورت 
رسمی در کشور آغاز شــد. در سال های 9۵ و 9۶ 
طرح تنفس جنگل اجرا و برداشت چوب از تمام 
جنگل های کشور ممنوع شــد. به همین دلیل، 
برخی اســتان ها به زراعت چوب اقبال بیشتری 
نشان دادند. از سال 84 و به مدت ۱۰سال استان 
مرکزی 2میلیون نهال صنوبر برای زراعت چوب 
 تولید کرد. جالب اینکه تا ســال 9۳ واریته جدید

 صنوبر و اکالیپتوس به کشور وارد نشده بود، اما یک 
سال بعد این کمبود هم رفع شد تا مازندران، گیلان 

و گلستان که بخش زیادی از جنگل های کشور را در 
اختیار دارند، فعالیت زیادی  در زراعت چوب انجام دهند.

حفظ اراضی ملی

زراعت چوب در هر هکتار برای 2 تا ۳نفر به صورت مســتقیم و البته برای 
۱۰ تا ۱2نفر به صورت غیرمستقیم اشتغال زایی می کند. معاون استاندار 
خوزستان معتقد اســت اگر صنایع پایین دستی و زنجیره ارزش چوب در 
خوزستان به درستی شــکل بگیرد، بالای ۳۰۰هزار نفر اشتغال مستقیم 
خواهد داشت و می تواند به رفع مشکل بیکاری استان کمک کند. خوزستان 
یکی از استان های موفق در اشتغال زایی از طریق زراعت چوب محسوب 

می شود. 

اشتغال زایی زراعت چوب

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

 حداقل
  زمان رشد 
درختان 

خراسان رضوی

صنوبر

5 تا 8
اکالیپتوس

4 تا 7 

سال

سال
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پس از مدت ها گمانه زنی و حرف های ضد ونقیض 
درباره پایتخت، در نهایت مشــخص شــد این 
ســریال برای نوروز1403 ســاخته نمی شود و 
به جای آن فیلم سینمایی پایتخت پخش خواهد 

شد.
 اوایل آبان ماه امســال خبرهایی منتشر شد از 
اینکه محسن تنابنده با رئیس صداوسیما برای 

ساخت پایتخت 7وارد مذاکره مستقیم شده 
اســت؛ خبری که یک روز بعد پیمان جبلی 
به شــکل تلویحی آن را تأیید کرد و گفت: 

»کارگردانان و تهیه کننده ها با صداوسیما 
در حال مذاکره هستند و برخی هم 

به توافق رســیده اند. سریال های 
پایتخت و زیرخاکی هم در حال 
مذاکره اند برای اینکه کار انجام 
شود.« بعد از آن هم هر پاسخ 
دیگری را به سیمافیلم محول 

کرد.
با وجود این، مدیر ســیمافیلم 

وقتــی در مصاحبــه ای از همــه 
گزینه های پخش بــرای نوروز1403 

صحبت کرد، هیچ اسمی  از پایتخت نیاورد 
و گمان ها بر این شــد که این ســریال در میان 

مجموعه های نوروز وجود نخواهد داشت.
اما مهدی نقویان آذر ماه با اشاره به اینکه حساسیت 
در مورد این سریال بالاست و خبرهای غیرواقعی 
درباره آن پخش می شود، گفت: مذاکرات با تیم 

ادامه دارد و طرح هایی هم ارائه شده است.
نقویان درباره این مذاکره ها توضیح داد: »مذاکره 
ما با عوامل »پایتخت« به بن بست نرسیده است. 
طرح هایی رســید و بعد یک طرح مشترکی که 
۲طــرف روی آن اتفاق نظر داشــتند، انتخاب 
شد و غیراز این، اتفاق جدیدی رخ نداده است. 

گام بعدی قرارداد 
بســتن بــا عوامل 
اســت؛ چون »پایتخت« و 
همه برندهای دیگر به این صورت است که جمع 
کردن بازیگر و عوامل شان سخت است و با یک 

نفر طرف نیستیم.«

نسخه سینمایی برای نوروز امسال
آنچه درنهایت قطعی شــده این است که نسخه 
ســینمایی ســریال پایتخت برای نوروز آماده 
خواهد شد. تهیه کنندگی این نسخه سینمایی 
را همچون قبــل الهام غفــوری برعهده خواهد 
داشت و سیروس مقدم آن را کارگردانی خواهد 

»پایتخت« در 100 دقیقه
سریال پرطرفدار با نسخه سینمایی به تلویزیون برمی گردد 

شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامه نگار

جوان، مستعد و خوش چهره
5بازیگر برتر سال ۲0۲3

 بهترین بازیگران مرد ســال ۲۰۲۳ به انتخاب وب سایت 
»رنکر« )Ranker( با رأی شــرکت کنندگان درنظرسنجی 
این وب سایت )مختص انتخاب »ترین ها«( برگزیده شده اند. 
از انتخاب ها معلوم اســت که صرفا فیلم ها و موفقیت های 
امسال بازیگران مورد توجه رأی دهندگان نبوده و بیشتر 
مسیر حرفه ای آینده شــان در این نظرسنجی مورد توجه 

قرار گرفته است.
تام هالند  بازیگر جوان و مستعدی که با نقش »مرد 1

عنکبوتی« نامش بر سر زبان ها افتاد و خیلی به 
سرعت بین طرفداران فیلم های ابرقهرمانی محبوب شد. انرژی 
کاریزماتیک و جذابیت پسرانه اش مسیر کاری بلند و موفقی پیش 

رویش گشوده است.
کریس همسورث کریس همســورث در قالب شخصیت ۲

»ثور« در فرنچایز »انتقام جویان« از خود استعداد 
نشان داد و ثابت کرد چه بازیگر توانایی است و در پروژه های دیگر 
مثل »استخراج« هم بازی اش مورد توجه تماشاگران قرار گرفت.

پدرو پاسکال پدرو پاسکال امسال با سریال »آخرین ۳
بازمانده ما« خیلی مورد توجه قرار گرفت و حتی 
به واسطه بازی در این ســریال، نقش آفرینی اش در فیلم کوتاه 
پدرو المودوار در کنار اتان هاوک هم نظرها را به خود جلب کرد. 
اما پاسکال قبلا در سریال های »بازی تاج وتخت« و »نارکوها« 

قابلیت های خودش را نشان داده بود. 
آدام سندلر آدام ســندلر نامش مترادف با کمدی و 4

خنده است و به غلط همچنین شهرتی پیدا نکرده 
است. البته همین ۲ سال پیش در »الماس های تراش نخورده« 

نشان داد در درام های جدی هم کاملا عالی است.
مایکل بی. جوردن در فرنچایــز »پلنگ ســیاه« از جهان 5

سینمایی مارول در نقش شرور داستان اجرایی 
اثرگذار ارائه داد و تماشاگران را با بخش دیگری از قابلیت هایش 
برای بازی در نقش های منفی آشنا کرد. با توجه به میزان تمایل 
و علاقه ای که از طرف تماشــاگران به او ابراز می شود احتمالاً در 

سال های پیش رو از جوردن بسیار بیشتر خواهیم شنید.

هالیوودکوتاه تر  از گزارش

تلویزیون

»مخمصه۲« سریال نمی شود 
مایــکل مــان می گوید 
تولیــد  بــه  تمایلــی 
»مخمصه۲« به شکل یک 
 سریال تلویزیونی ندارد. او 
می گوید بازیگران این فیلم 
هنوز انتخاب نشــده اند. 
»مخمصه۲« براســاس 
رمانی ساخته خواهد شد 
که مــان آن را با همکاری 
»مگ گاردینر« به نگارش 
درآورده اســت. این رمان 

هم یک پیش درآمد و هم یک دنباله برای فیلم اول اســت 
و ساختارش با »پدرخوانده۲« شبیه است.این فیلمساز در 
پاسخ به این پرســش که آیا »مخمصه۲« ممکن است یک 
 سریال تلویزیونی باشد یا نه، می گوید: چرا که نه، اما علاقه ای 

به ساختن آن با فرم بلند ندارم.

درویش »کندو« را می سازد
کارگردانی که سال هاست 
از عرصــه فعالیت هنری 
دور شده، قصد دارد یک  
ســریال برای تلویزیون 
بسازد.احمدرضا درویش 
که از چند سال پیش در 
تدارک تولید سریالی به 
 نام »کندو« بوده با مدیران 
ســیما به توافق رسیده 

است. تســنیم خبر داده احمدرضا درویش آماده ساخت 
سریال کندو می شود. این سریال قرار است یکی از قهرمانان 

سیستان و بلوچستان را به تصویر بکشد.
 این ســریال الف ویژه در مرحله مقدمات پیش تولید قرار 
دارد و به نظر می رسد سال آینده سال بازگشت احمدرضا 

درویش خواهد بود. 

ثبت وقایع غزه آسان تر از گذشته شده است 
جیمز لانگلی، مستندساز آمریکایی: مردم آمریکا واقعیت را درباره غزه نمی دانند و اگر می دانستند سکوت 
نمی کردند. زمانی که من به نوار غزه رفتم اوایل ظهور دوربین دیجیتال بود و ثبت تصویر کار ســختی بود اما 

امروز با تغییر تکنولوژی دیدگاه دنیا نسبت به این موضوع تغییر کرده است.

از فرهنگ فقط تجارت باقی مانده
سوفیا کوپولا، کارگردان: فکر می کنم از فرهنگ فقط بخش تجارتش باقی مانده است. این ناامید کننده است، 
اما من همیشه برای به دست آوردن آنچه می خواهم می جنگم و خوشحالم که فیلم هایم را مستقل می سازم 

و افرادی را پیدا می کنم که به آنها اعتقاد دارند. 

»پایتخت« در انتظار پایان فیلمبرداری »زود پز«
راه افتادن پروژه »پایتخت« منوط به حضور عوامل اصلی در پیش تولید و طراحی فیلمنامه 
است. مهم ترین مسأله حضور محســن تنابنده، سرپرست نویسندگان و یکی از بازیگران 
اصلی »پایتخت« است . محسن تنابنده این روزها، درگیر بازی در فیلم سینمایی »زودپز« 
به کارگردانی رامبد جوان است. فیلمبرداری »زود پز« طولانی تر از پیش بینی اولیه شده 
است و به نظر می رسد تا کار تنابنده در این پروژه تمام نشود،» پایتخت« به راه نخواهد افتاد.

مکث

کرد. مدت این تک قســمتی 100دقیقه است، 
ولی مشخص نیســت زمان پخش آن چه روزی 

از نوروز خواهد بود.

سریال؛ شاید سال دیگر
فصل هفتم این ســریال هم آنطور که اعلام شده 
قرار است در 1۶قســمت تولید و سال1403 یا 
نوروز1404 پخش شــود. با توجه به مهم بودن 
سریال های نوروزی برای تلویزیون گمان می رود 
نسخه سینمایی نوروز امسال و فصل هفتم نوروز 

سال دیگر روی آنتن برود. 
نکتــه جالب در مــورد پایتخــت 7حضور همه 

بازیگران در آن است.

بازگشت باباپنجعلی
یکی از نکات جالب توجه سری تازه »پایتخت« 

بازگشت علیرضا خمسه در نقش باباپنجعلی است. 
کاراکتری که در فصل ششم حضور نداشت و نبودش 
حسابی به چشــم آمد. در فصل ششم باباپنجعلی 
از دنیا می رود و اعضای بدنش به نیازمندان اهدا 

می شود. حالا اینکه محســن تنابنده و تیم 
نویسندگان چه ترفندی برای بازگشت او 

درنظر گرفته اند هنوز مشخص 
نیست. 
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طرح ملی توسعه شبکه فیبر نوری که رسما از 
بهمن ماه14۰۰ در ۲شهر مقدس مشهد و قم کلید 
خورد، اکنون در سراسر کشور رشد ۲6درصدی 
را تجربه می کند. امروز پس از ۲ســال از آغاز 
 iranfttx.ir این پروژه، براساس داده های سایت
تعداد 5میلیون و 17۳هزارو197خانوار امکان 
اســتفاده از این فناوری تحول ساز را دارند. اما 
به دلایل عدیده، تنها 48۰هزارو999 کاربر از 
فناوری های FTTH و VDSL استفاده می کنند. 
بر این اساس، ۲8۳هزارو84۳ کاربر از فناوری 
 VDSL و 197هزارو156 کاربر از فناوری FTTH
بهره می برند. این اعداد نشــانگر آن است که 
اکنون از 5میلیون و 17۳هــزارو197 پورت، 
تعداد 4میلیون و69۲هزارو198 پورت بلااستفاده 

مانده است.

بهبود کیفیت اینترنت ثابت
مجتبی توانگر، رئیس کمیتــه اقتصاد دیجیتال 
مجلس با بیان اینکه یکــی از مطالبات جدی در 
بحث های اقتصاد دیجیتال، رفع اختلالات اینترنتی 
و ارائه اینترنت با کیفیت به مردم است، گفت: طرح 
فیبرنوری منازل و کسب وکارها با مصوبه مجلس 
و تشــکیل صندوقی برای آن، اقدام مهم وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات محســوب می شود 

که قطعا تأثیر بســزایی در بهبود کیفیت شبکه 
ارتباطات ثابت و حتی شبکه ارتباطات سیار دارد.

مهم ترین چالش
نماینده مردم تهران در مجلس مهم ترین چالش 
این پروژه را همراهی نکردن تعدادی از شهرداری ها 

برای صدور مجــوز حفاری دانســت و گفت: اگر 
در استان گلســتان یا اخیرا در شــهر کرمان این 
امکان فراهم شد که در زمان کوتاهی حجم زیادی 
عملیات حفاری انجام شــود به این دلیل بود که 
مقامات محلی این استان ها همراهی 100درصدی 
با این پروژه ملی داشتند. او با قدردانی از شهرداری 

تهران برای همــکاری اخیر با این پــروژه گفت: 
اکنون که وزارت ارتباطات، زیرساخت فیبرنوری 
را تا نزدیکی خانه و کسب وکار فراهم می کند، این 
وزارتخانه و در یک نگاه کلان تــر کل دولت باید 
کمک کنند که انگیزه و تقاضای مردم برای استفاده 

از این امکان فراهم شود.

سریع مانند فیبر نوری
پروژه توسعه فیبر نوری که از بهمن1400 آغاز شد، تا امروز بیش از 5میلیون خانوار را تحت پوشش قرار داده است

عمادالدین قاسمی پناهگزارش
روزنامه نگار

فناوری چینی برای رویارویی با آمریکا

دانشمندان چینی مدعی هستند که پرده ای طلایی ساخته اند 
که می تواند سلاح اتمی را به عنوان هواپیمای مسافربری جا 
بزند و به این ترتیب نیروهای دفاعی ایالات متحده را فریب 
دهد. به گزارش  روزنامه سان، موشک ها و هواپیماها می توانند 
درصورت لزوم بین حالت های مرئی و رادارگریز جابه جا شوند. 
این فناوری هولناک برای فریب دادن نیروهای دفاعی ایالات 
متحده طراحی شــده  و »چهره جنگ را تغییر خواهد داد.« 
این پرده، موشک های مرگبار را روی صفحه های رادار پنهان 
می کند و به این ترتیب آنها می توانند مواضع نیروهای دشمن 
را از بین ببرند. این جدیدترین پیشرفت چین توسط تیمی از 
دانشمندان به سرپرستی زونگ یالی، دانشیار علوم رادار در 
دانشگاه پلی تکنیک نورث وسترن صورت گرفته است. زونگ 
و همکارانش فاش کردند که این پرده پوشــاننده از نخ های 
فلزی با روکش طلا تشکیل شده که در یک هندسه پیچیده 
به هم بافته شده اند. این اختراع برای فریب دادن سیستم های 
پیشرفته پدافند هوایی طراحی شده و این پتانسیل را دارد که 
کل دینامیک جنگ ها را تغییر دهد. زونگ به رادیو چین گفته 
اســت که چگونه این فناوری می تواند رادار یک هدف پرنده 
را از کمتر از یک به بیش از 30 دســی بل در مترمربع به طور 
قابل  توجهی تقویت کند. پرده طلایی، موشک ها را درصورت 
مشاهده شدن، با بازتاب راداری نشان می دهد که گویی یک 
هواپیمای بزرگ تجاری مثل بوئینگ 737 اســت. ساختار 
تاشو به دلیل جنس فیبرکربن سبک وزن، به آن اجازه می دهد 
مانند یک چتر جمع شود. موشک ها یا هواپیماها از این پس 
می توانند حیــن پرواز کاملا بین حالت هــای مرئی و پنهان 
جابه جا شــوند. با توجه به اینکه پرده می تواند شکل و اندازه 
خود را به طور تصادفی تغییر دهــد، اپراتورهای رایانه و رادار 
کاملا از آنچه در راه است، بی خبر خواهند بود. زونگ همچنین 
اضافه کرده که چگونه مواد مورد استفاده به راحتی در زنجیره 
تولید صنعتی چین در دسترس هستند. با این حال، محققان 

اذعان کرده اند که چالش تولید انبوه پرده طلایی وجود دارد.

جنگ افزار

بومی سازی  کاتالیست 
متخصصان یک شرکت دانش بنیان در کشور موفق شده اند کاتالیســت  واحد RCD را که جزو محصولات 
راهبردی صنعت پتروشیمی بوده و در فرایند گوگردزدایی کاربرد گسترده ای دارد درکشور تولید و تجاری سازی 

کنند. یکی از مهم ترین فرایندهای پالایشگاه ها برش های سنگین در محدوده مازوت است.

شربت زینک ایرانی با فناوری نانو
تولید شربت زینک با فرمولاسیون مبتنی بر لیپوزومال موجب شده که جذب روی در بدن دو برابر افزایش یابد. 
دکتر ارسلان پاشاپور، مدیرعامل شرکت سازنده معتقد است که مکمل های نانویی زینک این شرکت به دلیل 

بهره مندی از فرمولاسیون لیپوزومال دو برابر جذب بهتر نسبت به مکمل های زینک موجود در بازار دارد.

آخرینوضعیتپروژهفیبرنوریمنازلوکسبوکارها

اپراتورهای 
فعال در پروژه: 

9 اپراتور

حفاری و 
کانال کشی: 
3300کیلومتر

فیبرکشی: 
2700کیلومتر

نخستین 
استان 

انجام شده: 
گلستان

تعداد 
سرویس گیرندگان: 

480/999 کاربر

باقیمانده 
پروژه: 

74درصد

پیشرفت 
پروژه: 

26درصد

زمان آغاز 
پروژه: 

بهمن 1400

تعداد شهرهای 
پروژه: 

141شهر در 
26استان

هدفگذاری 
برای 1404: 
20میلیون 

خانوار

تعداد خانوادهای 
تحت پوشش: 
 5.173.197

خانوار

عدد خبر

دیجیتال

عینک هوشمند متا، تاریخ فناوری را 
متحول می کند

شــرکت متا معتقد اســت عینک های واقعیت افزوده آنها 
در دنیا بهترین اســت. در حــال حاضر، عینکــی که آنها 
به بازار فناوری با عنــوان عینک هوشــمند ریبن معرفی 
کرده اند با استقبال پرشــوری از طرف کاربران روبه رو شده 
است. به گزارش اینســایدر، این عینک مجهز به دوربین و 
بلندگوهای داخلی است که کاربر می تواند با آن هم موسیقی 
گوش کند و هم تماس تلفنی بگیرد. اما جاه طلبی های متا 
به اینجا ختم نمی شــود، این شــرکت یک برنامه پیشروتر 
در دســت اجرا دارد؛ طبــق اخباری که دربــاره تازه ترین 
برنامه آنها در این زمینه منتشر شده است، آنها یک عینک 
واقعیت افزوده برای آینده  طراحی کرده اند که به گوشی های 
هوشمند نیاز ندارد. اندرو باسورث، مدیر ارشد فناوری متا 
گفت: »عینک های AR متا ممکن اســت پیشــرفته ترین 

فناوری روی زمین در حوزه خود باشند.« 

محققــان دانشــگاه هاوایی و دانشــگاه 
لاگــواس برزیــل، 30جفــت  فــدرال آ
جنین اهداشــده به مخــزن نمونه های 
تولیدمثلــی هاوایــی را بیــن ســال های 
2006 و 2021 تجزیــه و تحلیــل کردنــد 
و تکه هــای میکروســکوپی پلاســتیک 
را شــناور در 10نمونــه از جفــت ایــن 
جنین ها پیدا کردند. این نشان می دهد 
میکروپلاســتیک ها تا جفت جنین هم 

نفوذ کرده اند.

10
نمونه

سرویس های داخلی شرکت یوبی سافت 
در هفتــه گذشــته هنگامــی کــه هکرهــا 
سعی کردند ۹00گیگابایت داده را سرقت 
کننــد با نشــت اطلاعــات روبه رو شــدند. 
ازجملــه اطلاعاتــی کــه در معــرض خطر 
هک قرار داشت داده های کاربران بازی 

ویدئویی Rainbow Six Siege بود. 

900
گیگابایت



يكيين  مر لأ ب ا لشبا ل  ا قبا  إ
ن آ لقر على فهم ا

WHO: مستشفى الشفاء صورة مصغرة 
لـ"الكابوس" الذي تعيشه غزة

قالت صحيفة "الغارديان" البريطانية، إن الشباب الأمريكيين 
أصبحوا يقبلون على قراءة القرآن الكريم، من أجل فهم صمود 
الإسرائيلي  الهمجي  العدوان  أمام  غزة  في  الفلسطينيين 
منذ أكثر من 45 يوما. وأضافت الصحيفة في تقرير للكاتبة 
ألينا ديموبولوس، أن هذه الحرب أثارت فضول كثيرين، خصوصا 

اليافعين، لمعرفة ما جاء في القرآن الكريم.

توجهت منظمة الصحة العالمية وشركاء آخرون في المجال الإنساني 
إلى غزة، السبت، لتوصيل الإمدادات إلى المستشفيات التي هي 
في أمس الحاجة إليها. وقال المدير العام لمنظمة الصحة العالمية، 
تيدروس أدهانوم غيبريسوس إن البعثة المشتركة لمنظمة الصحة 
العالمية، والأمم المتحدة، والمطبخ المركزي العالمي شهدت "جوعا حادا" 
و"يأسا متزايدا" في غزة. وزار الفريق مستشفى الشفاء الذي تعرض 

لأضرار جسيمة في شمال القطاع، أكبر مستشفى في غزة.

 مقتل 48 جندي صهيوني و
لية عسكرية خلال 4 أيام تدمير 35 آ

ــن  ــز الديـ ــب عـ ــم كتائـ ــكري باسـ ــق العسـ ــد الناطـ أكـ
ـــد، أنّ  ـــوم الأح ـــكريٍ ي ـــاغٍ عس ـــي ب ـــدة، ف ـــو عبي ـــام أب القس

ـــل  ـــن قت ـــوا م ـــام تمكن ـــدي القس مجاه
48 جنديًـــا صهيونيًـــا وتدميـــر 35 آليـــة 
ــا خـــال  ــا أو جزئيـ عســـكرية كليًـ
ـــو  ـــال أب ـــة. وق ـــة الماضي ـــام الأربع الأي
ـــن  ـــوا م ـــا تمكن ـــدة: إنّ مجاهدين عبي
ـــف  ـــة بقذائ ـــوات متوغل اســـتهداف ق

ــات  ــادة للتحصينـ ــوات مضـ وعبـ
والأفـــراد، واشـــتبكنا معهـــم 

ـــر. ـــافة صف ـــن مس م

ما هي أسرار ما هي أسرار شعبية حماسشعبية حماس في قلب غزة؟ في قلب غزة؟

همشهري بالعربیة
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رغــم العــدوان الإســرائيلي المتواصــل علــى اهالــي قطــاع غــزة إلا 
أن شــعبية حمــاس تتزايــد فــي غــزة والضفــة وفــي العديــد مــن 
المناطــق الفلســطينية الاخــرى، بــل بــين اواســط فلســطينيي 
المهجــر أيضــا، ناهيــك عــن تعاظــم شــعبية حركــة المقاومــة 
ــي  ــف ف ــذي تكش ــر ال ــا، الام ــم أيض ــي العال ــطينية ف الفلس
ــاس  ــنها حم ــي تش ــات الت ــي للعملي ــعبي العالم ــم الش الدع

دفاعــا عــن غــزة والمدنيــين.
حيــث أظهــر اســتطاع للــرأي بــين الفلســطينيين ارتفاعًــا فــي 
تأييــد حركــة المقاومــة الفلســطينية )حمــاس( فــي قطــاع غــزة 
الــذي يتعــرض لعــدوان إســرائيلي متواصــل، بينمــا أظهــر رفضــا 
ســاحقا لرئيــس الســلطة الفلســطينية محمــود عبــاس مــع 

مــا يقــرب مــن 90% يقولــون إنــه يجــب أن يســتقيل.
وحســب نتائــج الاســتطاع الــذي أجــراه "المركــز الفلســطيني 
ــة  ــع مؤسس ــاون م ــحية" بالتع ــية والمس ــوث السياس للبح
"كونــراد أدينــاور" فــي رام الله "ارتفعــت نســب دعــم حمــاس فــي 

ــرب". ــل الح ــه قب ــت علي ــا كان ــاف م ــة 3 أضع ــة الغربي الضف
كمــا أظهــر الاســتطاع ارتفــاع نســبة تأييــد العمــل المســلح 
لمواجهــة الاحتــال، حيــث يرى أكثــر مــن 60% من الفلســطينيين 
ــاء  ــل لإنه ــق الأمث ــي الطري ــة ه ــملهم أن "المقاوم ــن ش الذي

ــال". الاحت
وبشــأن عمليــة "طوفان الأقصــى" التــي نفذتها كتائب القســام 
ــرين الأول  ــي 7 أكتوبر/تش ــاس ف ــة حم ــكري لحرك ــاح العس الجن
الماضــي أعربــت الأغلبيــة العظمــى مــن المســتطلعة آراؤهــم في 
الضفــة وغــزة أن قــرار الهجــوم كان صحيحــا، وهــذا مــا يظهــر 
تاييــدا شــعبيا فلســطينيا لعمليــة المقاومــة، حيث توصــل ابناء 
هــذا البلــد وبقيــة الشــعوب الاســامية وغيرهــا مــن الشــعوب 
فــي انحــاء العالــم، ان المقاومــة المســلحة باتــت الخيــار الوحيــد 

لوقــف ارهــاب واجــرام اســرائيل بحــق الفلســطينيين.
الــذي وضعــه  الهــدف  ان  الــى  هــذه الإحصائيــات تشــير 
ــى  ــل بالقضــاء عل ــى غــزة المتمث ــة مــن عدوانهــم عل الصهاين
شــعبية حمــاس من خــال ارتــكاب المجــازر بحــق المدنيــين وتحميل 
المقاومــة مســؤولية مايحــدث للمدنيــين، ذهــب أدراج الريــاح، بــل 
ــتهي  ــا لا تش ــاح بم ــة الري ــاحر وهب ــى الس ــحر عل ــب الس انقل
ــة  ــت شــعبية حمــاس والقضي ــي، وبات ســفن العــدو الصهيون
الفلســطينية فــي ذروتهــا اكثــر مــن أي وقــت مضــى، والدعــوات 
ــم  ــادة اراضيه ــم وإع ــطينيين حقه ــاء الفلس ــة لإعط الدولي

ــادم. ــو ق ــض ماه ــن في ــض م ــي إلا غي ماه

 أظهــرت تحليــات اســتخبارية أمريكيــة جديــدة أن 
ــر  ــكل كبي ــا بش ــا  تنامي ــاس ونفوذه ــة حم مصداقي
خــال الشــهرين الماضيــين منــذ الهجــوم الــذي وقــع في 
7 أكتوبر/تشــرين الأول، وبــدء الرد العســكري الإســرائيلي 
فــي الشــرق الأوســط وخارجــه، وفــق مــا ذكرتــه شــبكة 
ــمبر/كانون  ــس 21 ديس ــة، الخمي ــي إن إن« الأمريكي »س

.2023 الأول 
وبحســب التحليــل الاســتخباراتي، فــإن الحملــة الجويــة 
ــين  ــل آلاف المدني ــي مقت ــببت ف ــي تس ــرائيلية الت الإس
داخــل غــزة، “تمكنــت حمــاس مــن تقــديم نفســها 
علــى أنهــا الجماعــة الوحيــدة التــي تقاتــل ضــد ظالــم 

ــال”. ــاء والأطف ــل النس ــي يقت وحش
ونقلــت الشــبكة الأمريكيــة عــن مســؤولين مطلعــين 
ــت  ــاس نجح ــة حم ــة أن حرك ــات المختلف ــى التقييم عل
فــي وضــع نفســها فــي بعــض أجــزاء العالــم العربــي 
والإســامي كمدافــع عــن القضيــة الفلســطينية 

ــرائيل. ــد إس ــال ض ــل فع ومقات
الشــبكة الأمريكيــة أوضحــت أن التقييمــات المختلفــة تم 
تداولهــا داخــل الحكومــة الأمريكيــة؛ حيــث بدأ مســؤولو 
إدارة بايــدن يحــذرون علنــاً مــن أن عــدد القتلــى المدنيــين 
ــعبية  ــادة ش ــدد بزي ــرائيلي يه ــف الإس ــبب القص بس
حمــاس فــي الأراضــي الفلســطينية، وأماكــن أخــرى في 

. لمنطقة ا
وأظهــر اســتطاع أجــراه المركــز الفلســطيني للبحــوث 
السياســية والمســحية أن تأييــد حمــاس فــي الضفــة 
ــي  ــن 12% ف ــع م ــرائيل ارتف ــا إس ــي تحتله ــة الت الغربي
ــمبر/كانون  ــي ديس ــي 44% ف ــى حوال ــبتمبر/أيلول إل س
الأول. وفــي الأردن، حيــث أكثــر مــن نصــف الســكان مــن 
ــوارع  ــي الش ــرون ف ــف المتظاه ــطيني، هت ــل فلس أص

دعمــاً لحمــاس.
ــرات  ــؤول المخاب ــوف، مس ــان بانيك ــال جوناث ــك، ق ــى ذل إل
الســابق المتخصص في المنطقــة، إن حمــاس الآن، خاصة 
ــر  ــرائيل، “ينُظ ــا إس ــي تحتله ــة الت ــة الغربي ــي الضف ف
ــدة  ــة الوحي ــا المجموع ــى أنه ــد عل ــكل متزاي ــا بش إليه
التــي تفعــل شــيئاً فعليــاً ضــد الاحتــال الإســرائيلي”.
وفــي الوقت نفســه، يشــعر مســؤولو مكافحــة الإرهاب 
الأمريكيــون أيضــاً بقلــق عميــق مــن أن نجــاح حمــاس قد 
يجعلهــا مصــدر “إلهــام للجماعات المســلحة المنتشــرة 

فــي جميــع أنحــاء العالم”.
ــن  ــين الذي ــد مــن المســؤولين الأمريكي كمــا أكــد العدي
النظــر  إلــى شــبكة CNN حــول وجهــات  تحدثــوا 
الواســعة لمجتمــع الاســتخبارات حــول الدعــم الشــعبي 
ــر”. ــاس “التأثي ــة قي ــب للغاي ــن الصع ــه م ــاس، أن لحم

وأشــار مســؤول فــي الإدارة الأمريكيــة إلــى أن التقييمات 
الســابقة حــول ارتفــاع شــعبية حمــاس  فــي أعقــاب 

الهجمــات البــارزة أثبتــت أنهــا “عابــرة” وفــق قولــه.

تزايد شعبية حماس فلسطينيا ًو عالمياً

د. مهدي عزیزي؛ خبیر سیاسي
 تحليل استخباري أمريكي:

تزايد  مصداقية حماس

التحليل التقرير
كتب عن فلسطين

كاريكاتير

»أرض البرتقال الحزين«.. برتقال يافا 

فــي كتابــه "أرض البرتقــال الحزيــن"، وهــو عبــارة 
ــام 1962،  ــدرت ع ــة ص ــة قصصي ــن مجموع ع
يــروي غســان كنفانــي فــي قصــة تحمــل العنوان 
نفســه عــن عائلــة هُجّــرت مــن يافــا إلــى عــكا 

ثــم لبنــان، كتبهــا عــام 1958 فــي الكويــت. 
ــت  ــف بك ــي كي ــي كنفان ــة، يحك ــي القص ف
نســاء العائلــة حــين حملــن البرتقــال الــذي كان 
ــق،  ــب الطري ــى جان ــين عل ــد الفاح ــه أح يبيع
ــزل الوالــد  خــال الرحلــة إلــى لبنــان، وكيــف ن

مــن جانــب الســائق ومــدّ يــده فحمــل برتقالــة، 
ــس.  ــلٍ يائ ــي كطف ــر يبك ــم انفج ــت ث ــا بصم ــر إليه ــذ ينظ وأخ

ــى  ــر إل ــت تنظ ــا زال ــك م ــت أم ــب: "كان ــع، يكت ــد المقاط ــي أح ف
ــجار  ــك كل أش ــي أبي ــي عين ــع ف ــت تلتم ــت.. وكان ــة بصم البرتقال
البرتقــال التــي تركهــا لليهــود.. كل أشــجار البرتقــال النظيــف التــي 
اشــتراها شــجرة شــجرة، كلهــا كانــت ترتســم فــي وجهه، وترتســم 

لماّعــة فــي دمــوعٍ لــم يتمالكهــا أمــام ضابــط المخفــر". 
ــد لاحقــاً بســبب ســوء الأوضــاع، ينهــي غســان  ــار الوال وبعــد انهي
ــك  ــه أبي ــي وج ــتْ نظرات ــا لامس ــارة "حينم ــه بعب ــي قصت كنفان
يرتجــف بغضــبٍ ذبيــح، رأيــتُ فــي الوقــت ذاتــه المســدس الأســود على 
ــة جافــة  ــت البرتقال ــة.. وكان ــى جــواره برتقال ــة، وإل ــة الواطئ الطاول

يابســة". 
"أرض البرتقــال الحزيــن"، لقــبٌ يــدرك غســان كنفانــي جيــداً أنــه يليق 
بمدينــة يافــا الفلســطينية التــي اشــتهرت بزراعــة هــذه الفاكهــة 
الحمضيــة علــى مــدار مئــات الســنوات، حتــى صــارت مرادفــة لهــا 
ومتاصقــة بهــا؛ فتحــوّل برتقــال يافــا إلــى عامــة تجاريــة فارقــة فــي 

التاريــخ الفلســطيني.

فلسطين في رحاب الفن

فيلم »مولود في غزة« الوثائقي؛
مأساة الحرب بعيون الأطفال 

ــرج  ــه مخ ــزة، توج ــى غ ــر عل ــدوان الأخي ــي الع ــل أن ينته قب
أرجنتينــي رفقــة صحفــي إســباني إلــى القطــاع لنقــل مأســاة 
الحــرب عبــر عيــون الأطفــال هنــاك. مجهــود تكلــل بإنتــاج فيلم 
وثائقــي حمــل عنــوان "مولــود فــي غــزة". وقــد لقــي الفيلــم 
استحســان النقــاد لقدرتــه علــى تقريــب المشُــاهد مــن الآثــار 
النفســية التــي خلفتهــا الحــرب الضــروس علــى آلاف الأطفــال 

ــطينيين. الفلس
ــي  ــه الصحف ــق درب ــن ورفي ــان زي ــم إرن ــرج الفيل ــئم مخ س
ــد  ــاهد المحاي ــب دور الش ــن لع ــتياغا م ــون سيس ــباني ج الإس
ــاع  ــع بإيق ــل الوقائ ــة لنق ــوف لحظ ــررا الوق ــروب، فق ــى الح عل

ــاري. ــل الإخب ــرعة العم ــن س ــد ع بعي
ــهداء  ــد الش ــم تع ــرات العال ــت كامي ــا كان ــزة بينم ــي غ وف
ــروع  ــق مش ــاع انبث ــى القط ــرة عل ــرب الأخي ــع الح ــروي فظائ وت
ــين  ــال غزاوي ــرة أطف ــهادات عش ــن ش ــل م ــي جع ــم وثائق فيل

ــاءلة. ــل والمس ــادة للتأم م
يقــول إرنــان إن كل الأطفــال الذيــن قابلوهــم يتســاءلون لمــاذا لا 
يمكنهــم اللعــب فــي فصــل الصيــف كباقــي الأطفال الإســبان 
أو القبارصــة أو الإيطاليــين؟ لمــاذا حكــم عليهــم وعلــى آبائهــم 

وأجدادهــم بالعيــش إلــى الأبــد لاجئــين؟
ــى مستشــفى الشــفاء ومــن داخــل  مــن حــي الشــجاعية إل
الــركام، تتوالــى الشــهادات عمــا تركــت آلة الحــرب الإســرائيلية 
فــي نفــوس آلاف الأطفــال الفلســطينيين. رحلــة استكشــاف 
قــادت فريــق عمــل هــذا الفيلــم الوثائقــي إلــى قناعــات 

ــة والجــاد.  ــين الضحي ــد المســاواة ب ــن يري مزعجــة لم
ــة  ــاء الساس ــر غب ــم يظه ــذا الفيل ــتياغا إن ه ــول سيس ويق
الذيــن قــرروا اســتخدام كل ترســانتهم العســكرية لقتــل 507 
ــوا يعلمــون أن 70% مــن ســكان غــزة  أطفــال رغــم أنهــم كان

ــن. مــن القاصري
قناعــات يبــدو أنهــا وصلــت إلــى أفئــدة كل هــؤلاء الذيــن لــم 
يخفــوا غضبهــم، فالفيلــم الوثائقــي "مولــود فــي غــزة" يذكــر 

الغافلــين بــأن المأســاة لــم تنتــه بعــد.
وتقــول الممثلــة الإســبانية بــاكا غبلــدون إن هــذا الفيلــم قربها 
ــر  ــى غــزة ووحشــية التطهي ــرة عل ــل الحــرب الأخي مــن تفاصي
ــات  ــررت بلحظ ــي م ــم أنن ــي عليك ــت "لا أخف ــي، وأضاف العرق

عصيبــة أثنــاء متابعــة الفيلــم".
وبإيقــاع بطــيء، لكــن بقــوة ســردية فعالــة يريــد مخــرج هــذا 
ــا  ــة عله ــات الغربي ــر المجتمع ــك ضمائ ــي تحري ــم الوثائق الفيل
تبتعــد عــن الحيــاد الســلبي وتجيب على أســئلة أطفــال غزة.  

 تحليلات استخبارية أمريكية  عن تزايد مصداقية حماس



سریال واردات 
خودرو؛ حالا

کشتی!
 دیوان عدالت اداری مجوزهای اهدایی

به فوتبالیست ها را باطل کرده اما دبیر تصمیم 
دارد تبعیض را به شکل دیگری رفع کند

درحالی که دیــوان عدالــت اداری بــه تازگی 
مجوزهای اهدایی به ملی پوشــان فوتبال برای 
ورود خودرو را ابطال کرده، رئیس فدراســیون 
کشتی در اقدامی تعجب برانگیز خواهان صدور 
این مجوزها برای 21ورزشــکار و مربی در رشته 
کشتی شده اســت. این درخواست علیرضا دبیر 
احتمالا ماجراهای پر فراز و نشیب این مجوزها را 

وارد مرحله جدیدی خواهد کرد.
صحبت های حســین کنعانی زادگان، نقطه آغاز 
انتقادات بابت حواله ای بود کــه هیأت دولت به 
فوتبالیست ها داده است. بعد از اظهارنظر جنجالی 
مدافع تیم ملی مبنی بر اینکه خودروی وارداتی 
او 100میلیــارد می ارزد انتقادات ورزشــکاران 
رشته های دیگر شروع شد. دامنه این اعتراضات 
آنقدر زیاد بود که بســیاری از مردم را هم با خود 
همراه کرد تا در نهایت دیوان عدالت اداری تمام 

مجوز واردات خودرو را ابطال کرد.
با ابطال مجوز ورود خودرو برای فوتبالیســت ها 
به نظر می رسید که پرونده این قبیل جوایز برای 
ورزشکاران بسته شود اما روز گذشته دبیر، رئیس 
فدراسیون کشتی خبر از درخواست مجوز خودرو 
برای 21کشتی گیر و مربی داد! رئیس فدراسیون 
کشــتی درباره ابطال حواله ورود خودرو توسط 
دیوان عدالت اداری گفت: »اینکه فوتبالیست ها 
گرفتند حق آنهاســت چون زحمت می کشند. 
آنها و بچه های ما باعث افتخار هستند ولی اگر از 
همان اول همه را می دیدند این اتفاق نمی افتاد. هر 
رشته ای جای خود را دارد و کشتی هم جایگاهش 
مشخص اســت. من در مورد خودم حتی زمانی 
که ورزش می کردم و چه حــالا هم در مورد این 
چیزها صحبت نکرده و نمی کنم اما همان موقع 
که به فوتبالیســت ها خودرو دادند گفتم کاش 
سایر رشته ها را هم می دیدند. کار بزرگی کردند 
و نوش جانشان اما باید سایر ورزشکاران هم دیده 
می شــدند. از همان اول می توانستند حرف ها را 
مدیریت کنند. این موضوع به هیأت دولت می رود 
و خواهشــم از اعضای دولت این است که همه را 
ببینند. من هم به رئیس جمهور نامه نوشــتم و 
لیست 21مربی و کشتی گیر که در این چند سال 
افتخارآفرینی کردند را معرفی کردم و می خواهیم 
شامل حال آنها هم بشود.« امیرمحمد یزدانی جزو 
نخستین نفراتی بود که به مصاحبه کنعانی زادگان 
واکنش نشــان داد و کارشــان به جدل با جواد 
کاظمیان و... در فضای مجازی کشید که در نهایت 
با وساطت پژمان درستکار سرمربی وقت تیم ملی 

ماجرا فیصله پیدا کرد.

آخرین خط تیره پاک شد
هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال ایران عصر روز 
گذشــته با برگزاری 2بازی باقیمانــده به پایان 
رسید. در این 2مســابقه ذوب آهن موفق شد در 
آبادان بر تیم صنعت نفت غلبــه کند اما مصاف 
تراکتــور و ملوان در بندرانزلی با تســاوی بدون 
گل به پایان رسید. جدال 2تیم بالانشین ملوان 
و تراکتور در حالی آغاز شــد که برنده این بازی 
می توانست با سبقت از تیم پرسپولیس، خودش را 
موقتا به رتبه سوم جدول برساند. البته درصورت 
تساوی هم این تیم تراکتور بود که به رتبه سوم 
می رسید اما مســاوی، نتیجه ای بود که تراکتور 
هرگز در فصل جــاری آن را تجربه نکرده بود. در 
واقع تنها خط تیره جــدول رده بندی در مقابل 
تعداد مســاوی های تراکتور نقش بســته بود و 
تبریزی ها طی 13بازی به 8برد و 5باخت رسیده 
بودند. تراکتور تا قبل از این مســابقه هر بار گل 
نخورده، برنده شده و هر بار گل خورده، بازنده شده 
بود. بازی بدون گل هم اساسا در میان بازی های 
این تیم دیده نمی شد که بالاخره در بازی با ملوان 
این اتفاق هم رخ داد. در روز باشــکوه ورزشگاه 
سن ســیروس و درحالی که انزلی چی ها علاوه بر 
تشویق تیم خودشان نسبت به درگذشت ملیکا 
محمدی، ملی پوش فوتبال زنــان هم بی تفاوت 
نبودند، تیم ملوان بیشتر از میهمانش موقعیت 
گل داشــت اما هیچ یک از این موقعیت ها به ثمر 
ننشســت و نتیجه بازی بدون گل باقی ماند. با 
این مســاوی، تراکتور هم امتیاز با پرســپولیس 
اما با گل زده بیشتر در رتبه سوم قرار گرفت که 
البته قرمزها یک بازی کمتــر دارند. ملوان هم با 
یک پله سقوط در رتبه ششم جدول قرار گرفت 
و این ذوب آهن بود که با پیروزی بر صنعت نفت 
توانست از سفیدپوشــان انزلی سبقت بگیرد. در 
آبادان تک گل ذوب آهن با همکاری محمدی های 
این تیم به ثمر رسید. نادر محمدی مثل همیشه 
یک اوت بلند فرســتاد و محمدجواد محمدی از 
فاصله ای نزدیک دروازه فهد طالــب را باز کرد. 
این چهارمین باخت متوالی صنعت نفت در خانه 
خودش بود و شاگردان ویسی را تا رتبه چهاردهم 

جدول پایین برد. 

گزارش بازی
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سوژه روز

 روز مانده تا 
جام ملت های 

آسیا

پخش زنده

برنامه بازی

نیوکاسل

منچستریونایتد

ناتینگهام فارست

استون ویلا

16:00

23:30

لیگ برتر انگلیس

برنلی

لیورپول
21:00

جنوا

اینتر
23:15

سری آ  ایتالیا
جمعه 8 دی  1402

شنبه 9 دی  1402

تراکتور

صنعت نفت
15:00

استقلال

پیکان
16:30

لیگ برتر ایران - هفته 15

فولاد

نساجی
17:45

یکشنبه 10 دی  1402

دوشنبه 11 دی  1402

چهارشنبه 13 دی  1402

مس رفسنجان

پرسپولیس
17:30

ذوب آهن

گل گهر
15:00

آلومینیوم

ملوان
15:00

هوادار

استقلال خوزستان
15:00

شمس آذر

سپاهان
15:30

ور|
یدپ

 وح
مد

مح
س|

  عک
   

بازگشتبازگشت رؤیا رؤیا
نگاهي به نيمه پر ليوان در نگاهي به نيمه پر ليوان در پرسپوليسپرسپوليس؛ ؛ 

تيمي که بعد از کلي بحران، کمي نفس کشيدتيمي که بعد از کلي بحران، کمي نفس کشيد

داوری و مسائل حوزوی داوری و مسائل حوزوی 
جدا از هم نیستندجدا از هم نیستند

حضور یک روحانی در جمع داوران لیگ برتر فوتبال، اتفاق جالبی است. محمدعلی 
پورمتقی که از رده های پایه به عنوان بازیکن در فوتبال حضور داشته حالا چند سالی 
اســت که بــه داوری در ایــن رشــته روی آورده و در کنــار تحصیلات حــوزوی  خودش، 
قضاوت فوتبال را هم در بالاترین سطح دنبال می کند. پورمتقی که همین 10روز قبل 
یکی از کمک داوران بازی پرســپولیس و اســتقلال خوزســتان بــوده در گفت وگویی با 

روزنامه همشهری درباره فعالیت های جالبش توضیح داده است.
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نكته بازی

درخشش بی پایان یک مغضوب
در مســابقات این هفته لیگ امارات اگرچه الوحــده 3بر 2مقابل 
خورفکان شکست خورد اما درخشش احمد نوراللهی به پایان نرسید 
و هافبک ایرانی سرخپوشان در این دیدار هم 2پاس گل دیگر داد. 
به این ترتیب تعداد پاس گل های او در این فصل به عدد5رسید تا 
نوراللهی دومین پاسور برتر مسابقات لقب بگیرد. جالب اینجاست که 
از این تعداد، 4پاس گل نوراللهی پس از کنار رفتن او از فهرست تیم 
ملی ارسال شده که نشان می دهد این بازیکن در بهترین فرم فنی 
قرار دارد. طبیعتا مسئله نوراللهی انضباطی بوده و در نهایت کادرفنی 
باید در مورد این بازیکن تصمیم بگیرد اما با توجه به ســطحی که 
احمد در آن قرار دارد، غیبت او در جام ملت ها و ناکامی احتمالی تیم 

ملی می تواند آتش انتقادات را تند کند.

چگونگی استفاده از VAR مهم است
همچنان در فوتبال ایران همه تیم ها عقیده دارند اشتباهات داوری 
به ضرر آنهاست. حتی تیم هایی که با 4یا 5گل برنده می شوند هم 
همین اعتقاد را دارند، بنابراین عجیب نیســت که پس از تساوی 
یک - یک استقلال مقابل گل گهر، هر 2باشگاه بیانیه های تند علیه 
داوری داده باشند. در این میان یکی از مسئولان رسانه ای استقلال 
توییت زده و مدعی شــده اگر VAR بیاید بســاط خیلی ها جمع 
خواهد شد. صدالبته آرزوی همه هواداران منصف فوتبال این است 
که کمک داور ویدئویی در همه مســابقات وارد شود اما چگونگی 
استفاده از آن هم مهم است. اگر قرار باشد این سیستم به کار گرفته 
شود و از آشکارترین مصداق فوتبال جهان برای اخراج یک بازیکن 
استفاده نکند، همان بهتر که اصلا نیاید. می دانید که در مورد کدام 

صحنه صحبت می کنیم. نه؟!

همه می دانستند جز شما!
سریال اشتباهات علی نعمتی در پرسپولیس ادامه دارد و گویا او 
با تمام وجود پذیرفته نقش »مهدی شیری« جدید سرخپوشان 
را ایفا کند! این بازیکن پس از به ثمر نشســتن اصرارهایش برای 
پنالتــی دادن در دربی تهران، مقابل شــمس آذر قزوین هم یک 
پنالتــی داد و در ادامه با دریافــت کارت زرد دوم از زمین اخراج 
شد تا کار قرمزها حســابی گره بخورد؛ هرچند پرسپولیس به هر 
مشقتی بود این بازی را برد. حالا نگاه سنگین یحیی گل محمدی 
به نعمتی در لحظه اخراج در شــبکه های اجتماعی سوژه شده، 
هرچند که سرمربی پرسپولیس دقایقی بعد هم در نشست خبری 
انتقاد واضح تری از شاگردش کرد: »بازیکنی در سطح پرسپولیس 
نباید به این شــکل کارت قرمز بگیرد و اخراج شــود.« بله خب؛ 
مدت هاست خیلی ها دارند این چیزها را در مورد نعمتی می گویند 

اما شما نمی شنیدی!

علیاصغر درویش|  حضور یک روحانی در جمع داوران لیگ برتر فوتبال، 
اتفاق جالبی است. محمدعلی پورمتقی که از رده های پایه به عنوان بازیکن 
در فوتبال حضور داشته حالا چند سالی است که به داوری در این رشته روی 
آورده و در کنار تحصیلات حوزوی  خودش، قضاوت فوتبال را هم در بالاترین 
سطح دنبال می کند. پورمتقی که همین 10روز قبل یکی از کمک داوران 
بازی پرســپولیس و استقلال خوزســتان بوده در گفت وگویی با روزنامه 

همشهری درباره فعالیت های جالبش توضیح داده است.

چطورشدکهواردحوزهفوتبالشدید؟
من از رده نونهالان در تیم های مقاومت و میقات وحدت قم فوتبال بازی 
می کردم و حتی تا رده نوجوانان نیز به فوتبــال بازی کردن ادامه دادم و 
همراه تیم به مسابقات کشوری نیز اعزام می شدم، ولی به دلایلی فوتبال 

را کنار گذاشتم و وارد حوزه داوری شدم.

بهچهدلیلیفوتبالراکنارگذاشتید؟
پدرم خیلی علاقه نداشــت به این دلیل که باید برای بازی کردن از قم 
خارج می شدم و به تهران می رفتم و بحث ادامه تحصیلم نیز وجود داشت.

ازفوتبالواردحوزهداوریشدید.اینمسیرازکجا
شروعشد؟

3-2سال اولی که در حوزه علمیه بودم درس ها خیلی سخت بود و تصمیم 
گرفتم فوتبال را کنار بگذارم و پس از مشورت با استادان حوزه در رشته 
داوری فوتبال فعالیتم را ادامه دادم. در 19-18ســالگی توســط آقای 
حسین نجاتی چهره بین المللی داوری، به مسابقات کشوری اعزام شدم. 

درحقیقت، رسیدن به این جایگاه را مدیون آقای نجاتی هستم.

غیرازداوریفوتبالدررشــتههایدیگرورزشی
فعالیتدارید؟

بله همزمان با فوتبال، رزمی هم کار می کردم و مربی ووشو و فول کیک 
بوکسینگ نیز هستم. ضمن اینکه مدیریت مدرسه فوتبال شهید ابراهیم 
هادی به عنوان نخستین مدرسه فوتبال فرهنگی تربیتی کشور را عهده دار 
هستم که شعبه اصلی آن در تهران و زیرنظر محمد انصاری بازیکن سابق 

تیم ملی فوتبال است.

حضورهمزمــاندرحوزه
علمیهوفوتبال؛ازنظرشماچهسنخیتی

بینایندومقولهوجوددارد؟
بحث داوری و مسائل حوزوی خیلی جدا از هم نیست و می توان گفت 

که بحث قضاوت و عدالت محوری با هم عجین شده اند.
 

نگاههابهیکروحانیکهداورفوتبالاستبرای
شماچگونهبودهاست؟

خدا را شکر چون از ابتدا فوتبالیست حرفه ای و در ورزش بودم و پله پله در 
این مسیر بالا آمدم بازخوردهای خوب و مثبتی از جامعه دریافت کردم.

فرزندداریدودوســتداریدآنهاهممثلشما
فوتبالیستیاداورشوند؟

2 فرزند دختر دارم. بحث ورود به ورزش حرفه ای داستان های خاص 
خودش را دارد ولی دوســت دارم اهل ورزش باشند؛ چرا که ورزش 

کردن از لحاظ علمی و تجربی توصیه شده و می تواند در بحث اجتماعی و 
تحصیلی به آنها کمک کند.

نگاههاازداخلحوزهعلمیهبهشماچگونهاست؟
اوایل ترس و واهمه داشــتم که حوزه علمیه با این فعالیت ورزشی من 
مخالفت کند اما برخلاف تصوراتم خیلی هم استقبال شد و همین حمایت 

حوزه باعث شد تا فعالیت حوزوی را نیز با انگیزه بیشتری دنبال کنم.

چندسالاستکهدرلیگبرترهستید؟
6سال است که در لیگ برتر فعالیت می کنم و هفته گذشته نیز در بازی 

استقلال خوزستان و پرسپولیس، کمک داور بودم.

برایافرادیکهدوســتدارندفوتبالیستشوندو
آرزویبازیدرلیگبرتررادارندچهتوصیهایدارید؟

به آنها این پیام را می دهم که حضور در لیــگ برتر را فقط در قاب تلویزیون 
نبینند چرا که هزاران آدم پشت این قاب زحمت کشیده اند تا یک نفر به مرحله 
دیده شدن برسد. از جوانان و نوجوانان کشورم می خواهم که چند هدف داشته 

باشند تا درصورت نرسیدن به یکی از اهداف، دیگری را دنبال کنند.

داوری و مسائل حوزوی 
جدا از هم نیستند

گفتوگوبامحمدعلیپورمتقیکههمروحانیاست،همورزشکار
رشتههایرزمیوهمکمکداورفوتبالدرسطحلیگبرتر

یکیازاتفاقاتتلخیکهمعمولادرورزشــگاههامیافتدفحاشیبهداورهایمسابقه
است.چهصحبتیدراینزمینهدارید؟

تجربه این اتفاق را داشته ام و می توان گفت که عصبانیت هواداران و بازیکنان و کادر فنی تیم ها تا حدی طبیعی 
است اما تا جایی که کار به توهین کشیده نشود.

چهپیشنهادیبرایحلاینمسئلهدارید؟
بحث فرهنگ سازی باید در ورزشگاه ها اتفاق بیفتد. به طور مثال باید برای تماشاگرانی که کارت های هواداری 
دارند دوره های آموزشی گذاشته شود. متأسفانه این توهین ها به فضای مجازی هم کشیده شده تا جایی که به 
قومیت ها هم توهین می شود و این به خاطر فقر سواد رسانه ای است، باید برای هواداران و حتی لیدرها دوره های 

مستمر آموزشی گذاشته شود.
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دقیقا شبیه دورانی که دوستان بن سلمان مالکیت باشگاه نیوکاسل 
را خریده بودند و هر روز رسانه های ورزشی از انتقال همه ستاره های 
فوتبال جهان به این باشگاه خبر می دادند، حالا هم با آمدن رتکلیف 
به منچستریونایتد بیشتر شایعات نقل وانتقالاتی پیرامون منچستر و 
بازیکنان بزرگ جهان می چرخد. از همین حالا شایعه شده 7بازیکن 
این تیم در پایان فصل یا حتی در نقل وانتقالات زمستانی از تیم کنار 

گذاشته خواهند شد و بازیکنان دیگری جذب خواهند شد.

خروجیها:
کاسمیرو: مدت هاست مصدوم است و در غیاب او بازیکنی جوان 

به نام ماینو درخشیده.
رافاواران:نفر چهارم گزینه ها برای دفاع میانی است.

آنتونی:بــا 90میلیون یورو و پــس از پوگبــا دومین خرید 
گران قیمت تاریخ باشــگاه اســت. او در یک فصل و نیم فقط 8گل و 

3پاس گل ثبت کرده.
هریمگوایر: تا یک ماه پیش همــه دعا می کردند از تیم برود و 
حتی در تابستان پیشنهاد وســتهم را رد کرد اما فروش گران ترین 

مدافع تاریخ شاید به سود باشگاه باشد.
اونانا: تن هاخ به طور رایگان داوید دخه آ را که فصل پیش دستکش 
طلایی لیگ برتر را برده بود، از دست داد تا با 55میلیون یورو اونانا را از 
اینترمیلان بخرد. این دروازه بان با اشتباهات زیاد و دریافت گل های 

فراوان فصلی کابوس وار را برای دفاع تیم رقم زده است.
برونوفرناندز: با اینکه آمار فوق العــاده ای دارد اما بداخلاقی او 
در زمین باعث شده است که بسیاری از او بخواهند کاپیتانی تیم را 
به بازیکن دیگری بسپارد. حتی برخی از هواداران خواهان فروش او 
هستند و پیشکسوتان هم همواره توانایی او را در رهبری و کاپیتانی 

تیم زیر سؤال می برند.
جیدنسانچو:کل فصل به دلیل بی انضباطی کنار گذاشته شد 
و گاهی حتی در تمرینات تیم دوم هم شرکت نکرد. سانچو حتی از 
عذرخواهی به خاطر انتقاداتش از سرمربی تیم امتناع کرده است. این 
موضوع می تواند از نظر رتکلیف مشکل ساز باشد. به طور قطع او در این 

زمستان به فروش می رسد.

دیگران:هر مربی یا مدیری که بــه تیم بیاید، حتما چند اتفاق 
می افتد کــه یکی از آنها کنار گذاشــتن چند بازیکن اســت. رفتن 
مارســیال یکی از این اتفاقات اســت. او در هیــچ دوره ای بازیکنی 
به دردبخور نبوده و حتی طاقت نیمکت نشینی را هم ندارد. باشگاه از 

فروش بازیکنان بی کیفیتی نظیر مالاسیا استقبال می کند.

ورودیها:
ویکتوراوسیمن:مهاجم نیجریایی ناپولی همین هفته قراردادش 
را تا سال2027تمدید کرد و رقم 130میلیون یورو برای فسخ قرارداد 
او تعیین شــد. یونایتد برای خرید هویلوند نزدیک 80میلیون یورو 
هزینه کرد و قاعدتا برای اوســیمن رقم بیشتری پرداخت می کند. 

اوسیمن فصل پیش 31گل زده بود.
فرنکیدییونگ:تن هاخ برای جذب این هلندی خیلی تلاش 
کرد. بارسلونا هم دوست داشــت با فروش او پولی به دست آورد و از 
شر دستمزد نجومی اش خلاص شود اما خود دی یونگ راضی به این 
انتقال نشد. فعلا چیزی تغییر نکرده جز اینکه نظر بارسلونا و دی یونگ 

تغییر کرده و بارسا از داشتن او خوشحال  است.
داویددخهآ: چند پیشنهاد داشت اما به جایی نرسید. او حاضر 
نشد به عربستان برود و شــاید در همین زمستان بازگشت دخه آ به 
اولدترافورد امکان پذیر باشد. او 4بار بازیکن برتر سال شده و حالا در 

33سالگی رایگان است و انتقالی به صرفه به حساب می آید.
سرژگنبری:استاد گلزنی به تیم های انگلیسی است. وضعیت 
او در بایرن مونیخ با وجود مهاجمان و وینگرهای زیاد این تیم خوب 
نیست. بازیکن سابق آرســنال فضای لیگ برتر را خوب می شناسد. 
یکی از دلایــل گل نزدن هویلونــد حضور هافبک هــا و همچنین 
وینگرهایی است که به او پاس نمی دهند. گارناچو و آنتونی فقط 6بار 
به او پاس داده اند. گنبری سنی هم ندارد و در 28سالگی می تواند یک 

خرید برای آینده باشد.
گونسالوایناسیو:مدافع 22ساله اسپورتینگ قطعا فصل آینده 
در باشــگاهی بزرگ بازی خواهد کرد، چه در رئال چه در منچستر. 
او 50میلیون پوند قیمت دارد و می تواند در کنار لیســاندرو دفاع را 

درست کند.

انیازاولدترافوردمیروندوچه
چهبازیکن

بازیکنانیمیآیند
ورودی و خروجی های رتکلیف

رونمایی ازرونمایی از
یونایتد جدیدیونایتد جدید

مدیریتومالکیتبخشورزشیمنچسترتغییرکردهاماتنهاخفعلًااخراجنمیشود
انگلیسیهاعیدندارندومثلهرســالمجبورنددرکریسمسوسال

نووباکســینگدیفوتبالبازیکنند.مهمترینبازیهفته19و
پایانینیمفصلاوللیگبرترراســاعت23:30امشبتیمهای
منچستریونایتدواســتونویلادراولدترافوردبرگزارمیکنند.
وضعیتیونایتدباســرمربیهلندیاشاصلاخوبنیســت.
شاگردانتنهاخ6ســاعتو21دقیقهاست)جمعزمانمفید

بازيهایيکهبدونگلبوده(کهگلينزدهاند.منچســتریونایتد
سال2023در20بازیرسمیشکستخوردهکهاینبیشترینتعداد

شکستتاریخباشگاهازسال1989تابهامروزاست. بارسمیشدنانتقال
25درصدازسهامباشگاهبهسِرجیمرتکلیف،میلیاردربریتانیایی،ممکناست
تغییراتیروینیمکتوهمچنینکادرمدیریتیاعمالشود.رتکلیفبرایدر
دستگرفتنیکچهارممالکیتباشگاهمبلغ1.25میلیاردپوندهزینهکردهو
خودشرادراعمالنظردربارهمسائلفنیمحقمیداند.اوکنترلکاملبخش
ورزشیباشــگاهازجملهکادرمدیریتی،تیممردان،زنانوآکادمیرادردست
میگیرد.البتهتااینمیلیاردرسوارکارشــود،حداقلبرایمدتیتنهاخدر
امانخواهدبود،چونتاییدیهنهاییلیگبرتربرایشــروعکاررتکلیفحدود

6هفتهزمانمیبردوبهنظرمیرسداوتاتابستانبرایتغییراتبایدصبر
کند.قراراســترتکلیفدرآغازکارمبلغ300میلیوندلاربرای
بازسازیاولدترافوردوتجهیزکمپتمرینیسرمایهگذاریکند؛
200میلیوندلارپسازبستهشدنمعاملهو100میلیوندلاراضافی
تاپایانسال2024پرداختمیشود.بعدازاینکار،نوبتتعیین
مدیرانورزشیوراهبردیباشگاهميشود.آیندهکاریتنهاخ
درگروتصمیماتسردیوبریلزفوردبعدازورودبهباشگاهخواهد
بود.استراتژینقلوانتقالاتیباشگاهازتابستانبهطورکاملعوض
خواهدشدودیگرسرمربی-چهتنهاخچهجانشیناو-برایخریدیا
فروشبازیکنتصمیمگیرندهنیستوخانوادهگلیزر-مالکاناصلیباشگاه-در
بخشمدیریتورزشیوتصمیماتورزشیهیچگونهحقرأینخواهندداشت.
رتکلیفازبسعلاقهمندبهفوتبالاست،در71سالگیبالباسورزشیدرتمرین
فوتبالعکسداردوازکودکیهوادارمنیونایتدبوده.رتکلیفکهباشرکتعظیم
INEOS شناختهمیشود،سهامراباشرکت Trawlers Limited ميخرد
کهمالکصددرصدآناست.توافقیوجودداردکهگلیزرهااگرتصمیمبهفروش

آندارند،بایدابتداسهامباقیماندهخودرابهسرجیمرتکلیفارائهدهند.

بازی امشــب مقابل حریف قلدری است. استون ویلا با اونای 
امری توانسته سیتی و آرسنال را ببرد و خودش را در حد مدعی 
قهرمانی نشان دهد. تن هاخ حتی در خانه هم می بازد. او هر دو بازی 
آخر خانگی را به بایرن )یک بر صفر( و بورنموث )3 بر صفر( باخته.

من یو در 7بازی از 12بازی قبلی خانگی خود شکست خورده 
و از اکتبر 1962 پیش نیامده که 3بازی خانگی پیاپی را ببازد.

منچستریونایتد در 4بازی حتی یک گل هم به ثمر نرسانده. 
آخرین باری که آنها 5بازی را بدون گل پشــت سر گذاشتند، 

42سال پیش و مارس1981 بود.
    منچســتر بــه انــدازه لوتــون)18( گل زده و فقط 3تیم 
ناتینگهام)17(، برنلی)16( و شفیلد)13( نسبت به این تیم در 

نیم فصل اول گل های کمتری زده اند.
    یونایتد ي ها در اولدترافورد هم گلزن نیستند و فقط 10گل 
در 9بازی خانگی به ثمر رسانده اند که کمترین آمارشان در کنار 
فصل 16-2015 به شمار می رود. از این تعداد، 40درصد گل  ها 

را اسکات مک تامینی)4( زده. 
    هویلوند، خرید دانمارکی منچستر از آتالانتا در 10ساعت 
و 45 دقیقه بازی در لیگ برتر هنوز موفق به گلزنی نشده است. 

همه گل هایی که او در لیگ قهرمانان برای یونایتد زد، با باخت 
تیم همراه بود. 

    اســتون ویلا زیاد گل خراب می کنــد. تیم هایی که در این 
فصل بیشترین موقعیت های گلزنی را از دست داده اند: چلسی 
با 36موقعیت، اورتون و لیورپول با 4موقعیت و اســتون ویلا و 

نیوکاسل با 33موقعیت.
    ویلا تنها یکی از 6بازی اخیر خارج از خانه خود در لیگ برتر را 
باخته )3برد و 2تساوی( و نوامبر 2 بر صفر مقابل ناتینگهام فارست 
شکست خورده است. با این حال آنها هنوز نتوانسته اند در این 
فصل بازی های متوالی لیگ را در خارج از خانه ببرند. 3برد از 4برد 
خارج از خانه آنها در مجموع در لندن به دست آمده است)مقابل 

چلسی، تاتنهام و برنتفورد(.
    تن هاخ هر دو بازی آخر فصل پیش را )یک بر صفر و 4 بر2( 

از حریف برده.
    منچســتریونایتد در 38بازی از 56بازی خود در لیگ برتر 
مقابل استون ویلا پیروز شده )5شکست و 13تساوی( که بالاترین 
نرخ برد برای هر تیمی مقابــل تیمی خاص )با بیش از 40بازی 

رودررو( محسوب می شود)68 درصد(.

    ویلا 50درصد یا 2بازی از 4بازی اخیــر خود در لیگ برتر 
مقابل منچستریونایتد را برده )یک شکست و یک تساوی(، به 
همان اندازه که در 51بازی قبلی خود مقابل آنها )12تساوی و 

37شکست( کسب کرده بود.
    یونایتد)53( و استون ویلا)46( 2تیمی هستند که بیشترین 
برد را در باکسینگ دی در تاریخ لیگ فوتبال انگلیس داشته اند.

    مصدومیت واران باعث شــد او به جمــع مدافعان مرکزی 
مصدوم تیم شامل مگوایر، لیساندرو مارتینس و لیندلوف بپیوندد 
و ویلی کامبوالای 19ساله در بازی با وستهم در کنار جانی ایوانز 
نهمین زوج دفاع میانی متفاوتی بود که یونایتد در این فصل در 

لیگ برتر استفاده کرد.
    یونایتد که فصل پیش با تن هاخ در خانه تیم خوبی بود، امسال 
همین خصوصیت را هم ندارد. در بازی هــای خارج از خانه که 
وضع بدتر است. از آغاز فصل23-2022، منچستریونایتد 14بار 
به خانه رقبای مطرح لیگ برتری رفته و از همه این بازی ها فقط 
3امتیاز به دست آورده است. بیش از 2سال از آخرین برد یونایتد 
در خانه یکی از 8تیم بالای جدول گذشته و آخرین برد به دوران 

سولسشائر برمی گردد.

پپ، مسی اش را پیدا کرد!
موردتوجهترینبازیکنجامجهانینوجوانان،فاصلهزیادیباپیوستنبهتیمگواردیولاندارد

دیگر همه از علاقــه گواردیولا به ســتاره های 
آرژانتینی خبر دارند. پپ در بارســا، ســرمربی 
لئو مســی و گابریل میلیتائو بود و در ســیتی، 
خولیان آلوارز را از لیگ آرژانتین جذب کرد. حالا 
این مربی به امضای قرارداد بــا بازیکنی نزدیک 
شــده که او را در آرژانتین به عنوان لئو مســی 
بعــدی می شناســند و موردتوجه ترین بازیکن 
جام جهانی نوجوانان، فاصله زیادی با پیوستن به 

تیم گواردیولا ندارد.

هتتریکیبرایجاودانگی
کاپیتان 17ساله تیم ملی نوجوانان آرژانتین، 5گل 
در جام جهانی نوجوانان زد و این هت تریک روبه روی 
برزیل بود که موجب شــد این بازیکن در کل دنیا 
مورد توجه قــرار بگیرد. کلودیــو اچه وری پس از 
این هت تریک، همه اســتعدادیاب ها را به خودش 
علاقه مند کرد. این بازیکن متولد سال  2006 البته 
از ســوی دنبال کنندگان لیگ آرژانتین شناخته 
می شد، چرا که برای یکی از مشهورترین تیم های 

این لیگ یعنی ریورپلاته به میدان می رفت. با وجود 
این، آنچه موجب شهرت بیشتر او شد درخشش 
در جام جهانی نوجوانان بــود. کلودیو و تیمش در 
نهایت در جایگاه چهارم این تورنمنت ایســتادند 
اما این جام، رسما دوران تازه ای را برای این ستاره 

جوان شروع کرد.

20میلیونیورو؛نقد!
اچه وری پس از جام جهانی، مشتریان زیادی داشت. 
یکی از این مشتری ها، بارسلونا بود. ظاهرا خود این 
بازیکن نیز در کودکی به خاطر لئو مسی، طرفدار 
بارسا بوده اســت. با این حال بارسلونایی ها قصد 
داشتند رقم لازم برای خرید این بازیکن را در چند 
قسط بپردازند و این موضوع موردعلاقه ریورپلاته 
بود. براساس بندی که در قرارداد این ستاره وجود 
دارد، هر تیمی با 20میلیون یــورو می تواند او را 
جذب کند. اچه وری رسما اعلام کرده که قرارداد 
فعلی اش را با ریورپلاته تمدید نمی کند و برنامه ای 
برای امضای قــرارداد جدید با این تیــم ندارد. او 

می خواهد خیلی زود تیــم بعدی اش را در 
دنیای فوتبال معرفی کند.

کلودیــودرآرژانتیــن
میماند؟

سیتی فعلا از هر باشگاه دیگری 
به این بازیکن نزدیک تر است. 
رابطه خوب این باشگاه با 
ریورپلاته نیز همه  چیز را 
ساده تر می کند. به احتمال 
زیــاد ســیتی در همین 

زمســتان با کلودیو قرارداد 
می بندد اما او را برای یک ســال به ریورپلاته قرض 
می دهد. این اتفاق برای خولیان آلوارز نیز رخ داده 
بود و او پیش از ملحق شدن به تیم گواردیولا، یک 
سال به صورت قرضی در ریورپلاته بازی کرد. سیتی 
در این سال ها چندبار به جذب مسی نزدیک شد اما 
هرگز این بازیکن را به خدمت نگرفت. آیا آنها در 

پروسه جذب مسی جدید، موفق خواهند بود؟

با گلزنی مقابل فروزینونه، کنعان ییلدیز به جوان ترین گلزن 
خارجی تاریخ یوونتوس تبدیل شــد )با 18سال و 233روز 
سن(. ییلدیز از شروع فصل؛ نخستین گل در نخستین بازی 
ثابت برای تیم ملی ترکیه )در بازی با آلمان(، نخستین گل 
در نخستین بازی ثابت با پیراهن یوونتوس. او در آلمان متولد 
شده و در آکادمی بایرن رشــد کرده اما در یوونتوس شکوفا 

شده است. کنعان مورد توجه رئال مادرید هم هست.

این سرنوشــت همه بازیکنانی اســت که تاتنهــام را ترک 
می کنند؛ یعنی به دست آوردن جام. کایل واکر در تاتنهام تا 
27سالگی بدون جام بود اما از آن زمان تا امروز که 34ساله 
است 17جام برده. 50بازیکن تاتنهام از سال 2018به صورت 
قرضی یا دائمــی از این تیم جدا شــده اند و از بین آنها فقط 

8بازیکن بوده اند که بعد از نقل مکان، قهرمان نشده اند.

هاکان چالهان اوغلو، استاد گل سازی از روی ضربات ایستگاهی 
است. هافبک ترک تبار اینترمیلان با ارسالی که در بازی با الچه 
برای یان بیسک داشت، به رکورد 24پاس گل از روی ضربات آزاد 
از زمان ورودش به سری آ در فصل 18-2017رسید که بیش از 

هر بازیکن دیگری در اروپاست، البته در کنار کیمیش و پارخو.

سهمیه بازیکنان خارجی مجاز در باشگاه های لیگ عربستان 
ممکن است در فصل آینده از 8 به 10بازیکن افزایش یابد. با 
این اقدام مطابق قانون جدید کنفدراسیون فوتبال آسیا هر 
10 بازیکن قادر خواهند بود در ترکیب تیم های عربستانی در 
لیگ قهرمانان آســیا قرار بگیرند. به این ترتیب رقابت برای 

تیم های سایر کشورهای قاره سخت تر هم خواهد شد.

1817
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افقی:
 1 - از پیامبــران اولوالعزم - 

افراد یک گروه - گودی
ورزش  در  مــاده ای   -  2

دوومیدانی - سرگردان
3 - از شــاگردان میرعمــاد 

خوشنویس - زندگینامه
4 - زاهد گوشه نشین - نوعی 

سنگ آذرین - عشق بیگانه
5 - ارجمنـــدی - حلقه بین 
پیچ و مهــره – عبادت کننده 

- پیشوند سلب
6 - رنگینه های سبزرنگ برگ 

گیاهان - شب گذشته
7 - هر نوع سبزی خوردنی - 
اصلی مهم در تربیت فرزندان 

- طبیعت
8 - رسم و سنت - صحرا - از 
قواعد دوازده گانه خوشنویسی 

ایرانی اسلامی
9 - میوه ای روغنی - شیوه اداره 

امور - سوپ قرمز رنگ روسی
10 - عــددی دورقمــی - 

پزشکی شکسته بندی
11 - شکستن آن هنر نیست 
– بال رفتن - فریاد شــادی - 

بوی رطوبت
12 - جملگی - تهیدســت - 

سگ کودکانه
13 - عنوانی احترام آمیز برای 
بزرگان - کاشف گردش خون

14 - ریاکاری و تزویر - از آثار 
داستانی محمود حکیمی

15 – نســبت دادن خطا - از 
القاب امرای ترک - باور

  
عمودی:

1 – نیم بیت - درخشان -  ساز 
شکسته!

2 - جانور غیراهلی - پیامبری 
که در ســالخوردگی صاحب 
فرزند شــد - اثری عرفانی از 

فخرالدین عراقی
3 - فوری – له شــده - حلقه 

نورانی اطراف چیزی
4 - متذکر - سودمند - پرچم

5 - اصطلاحــی در بوکس - 
گرایش به پدیده های نو

6 - ضمیر ســوم شــخص - 
هنگام سوختن به هوا می رود 

و نورافشانی می کند - کجاوه
7 - تــازی - ســاقه خوراکی 

ترش و شیرین - فرعی
8 - مایــع خنک کننده موتور 
خــودرو - علم طلســمات – 

رهن دهنده
9 - شهری در اســتان ایلام 
- پارچه بریده شــده به اندازه 

دوخت لباس - چه بسیار
بــرای  واحــدی   -  10
 – زاویــه  ندازه گیــری  ا

خستگی ناپذیر - رها

11 - از دوره های زمین شناســی - 
بچه ای که هنوز به دنیا نیامده

12 - دورویی - نوبت انجام وظیفه 
- سکه کم ارزش

13 - دانه تنــد خوراکــی - ابداع 
دستگاه های موســیقی ایرانی را به 

وی نسبت می دهند - کاغذفروش
14 - پیدا نمی شــود - گلی زیبا - 

پیام آسمانی
15 - اشاره به دور - بازبینی نوشته 

- گازی قابل اشتعال

هژورپنابهگننب
ورشیامزاینیوا
افایتکارروار
نیدتمداهندجو
لاومابنادایر

اراسمرشنهموب
تاتسانکارخروم

یسیحاجندیجمتس
نتناریجاهلاید
سوباکهملاکمو
فقسناهسجنامد

رانسنواایاده
اگردیناجدنمک
هنییاداهتجاار
مکودنامکربکتم 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4661
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

367581942
128469375
954327681
481795263
695234817
273816594
836142759
542978136
719653428

متوسط

 9    1  3 5
2  6     1  
5     8 7   
3   4      
  4    5   
     7   8
  1 2     7
 2     6  9
8 3  7    2  583471962

962583471
471962583
247396158
396158247
158247396
715624839
839715624
624839715

ساده

متوسط

497621835
286573914
513948762
378415296
164892573
952367148
641289357
725134689
839756421

سخت

  7 5   9   
1    6  3   
    2     
4  1   5    
6        7
   8   5  4
    4     
  2  7    6
  9   3 4   

ساده

 8      6  
 6  5  3  7  
4  1    5  3
2    9    8
 9  1  8  4  
1    4    6
7  5    8  9
 3  7  5  2  
 2      1  

امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

81329-1485121استقلال1
112127-13101232* سپاهان2

10825-1481518تراکتور3

9825-1375117* پرسپولیس4
11324-1466214ذوب آهن5
11823-1465319ملوان6
221-13-1463511آلومینیوم7

9519-1347214گل گهر8
16317-1455419* شمس آذر9

914-21-1442812مس رفسنجان10

1512-20-143385فولاد11

811-20-1425712هوادار12
811-15-141857پیکان13
1011-22-1425712صنعت نفت14

910-20-1324711نساجی15

88-18-1415810استقلال خوزستان16

لیگ برتر ایران
)جام خلیج فارس(

* محاسبه امتیازات تیم پرسپولیس با 

احتساب 1 امتیاز منفی صورت گرفته است.

* محاسبه امتیازات تیم سپاهان با احتساب 

4امتیاز منفی صورت گرفته است.

* محاسبه امتیازات تیم شمس آذر قزوین با 

احتساب 3 امتیاز منفی صورت گرفته است.

برترین کلین شیت هابرترین پاسورهابرترین گلزنان

 رضا اسدی
سپاهان

8 گل

 ریکاردو آلوز
تراکتور
5 پاس

 سروش رفیعی
پرسپولیس

3 پاس

مهدی مهدی پور
استقلال

3 پاس

پوریا سرآبادانی
شمس آذر

5 گل

رامین رضاییان
سپاهان
3 پاس

محمدرضا اخباری
گل گهر

6 کلین شیت

سیدحسین حسینی
استقلال

8 کلین شیت

علیرضا بیرانوند
پرسپولیس

6 کلین شیت

 شهریار مغانلو
سپاهان

8 گل

 رضا جعفری
ملوان
5 گل

بــازگشتبــازگشت رؤیا رؤیا شمس لیگ
در مورد نمایش های درخشان و قابل ستایش 

تیم سعید دقیقی

اگرچه شمس آذر قزوین در ورزشگاه آزادی با نتیجه 
خفیف 2بر یک مقابل پرسپولیس شکست خورد اما 
پس از این مسابقه سیل تعریف و تمجیدها از نمایش 
تیم قزوینی راه افتاد که طبیعتا حق آنها هم بود. این 
البته نخستین بار نیست که سطح کیفی و نوع فوتبال 
شمس آذر با اقبال هواداران مواجه می شود. آنها پیش 
از این یک بازی شجاعانه دیگر هم مقابل استقلال ارائه 
داده بودند که می شود گفت با بدشانسی 2- 2مساوی 
تمام شــد. در آن مسابقه هم اشــتباه بازیکن و گلر 
قزوینی ها یکی از گل های اســتقلال را به همراه آورد 
اما شمس آذر در بازی ماند و کار را به تساوی کشاند. 
داستان بازی تهران هم غیراز این نبود و فقط نتیجه 
باب میل آنها نشد. شــاگردان سعید دقیقی از همان 
ابتدای بازی با پرس از بالا، میزبان پرآوازه خود را تحت 
فشار قرار دادند و بارها ساختار دفاعی پرسپولیس را به 
زحمت انداختند. شاید اگر تجربه بازیکنان شمس آذر 
کمی بیشتر بود، آنها می توانستند حداقل با یک امتیاز 

تهران را ترک کنند.
شمس آذر علاوه بر اینکه یکی از تیم های تازه صعود 
کرده به لیگ برتر است، از ابتدای فصل با بحران کسر 
امتیاز انضباطی هم مواجه شد اما خودش را نباخت. این 
تیم امروز در جدول رده بندی از 14مسابقه 17امتیاز 
دارد که اگر 3امتیاز کسرشــده را هم به آن بیفزاییم، 
به عدد20خواهد رســید. تیم دقیقی همین حالا از 
امثال مس رفسنجان و فولاد بالاتر است و با 20امتیاز 
می توانست گل گهر سیرجان را هم در جدول بگیرد. 
گفتیم که مهم تر از این نتایج، سبک تهاجمی این تیم 
است که از هیچ حریفی نمی ترسد و با تجمع در زمین 
خودی دنبال کســب حداقل امتیاز نیست. اگر رفتار 
هیجانی سعید دقیقی در صحنه گل اول پرسپولیس را 
نادیده بگیریم، در ضیافت آزادی همه  چیز شمس آذر 
زیبا بود؛ مخصوصا پایبندی آنها به بازی جوانمردانه در 
نیمه دوم که ستایش ها را بیشتر کرد. بازیکن این تیم 
به دلیل زمین خوردن مدافع پرسپولیس، توپ را بیرون 

فرستاد و قید یک موقعیت خوب را زد.

بهروز رسایلی|  برتری خانگــی با یک گل اختلاف 
مقابل تیمی که تازه لیگ برتری شده، در شرایط عادی 
نباید اتفاق چندان عجیب و خارق العاده ای باشد اما گاهی 
شرایط طوری رقم می خورد که همین نتیجه هم معنادار 
می شود؛ شبیه اتفاقی که عصر شــنبه در ورزشگاه آزادی 
برای پرسپولیس رخ داد. قرمزها در این روز با 2گل گولسیانی 
مقابل تنها گل حریف موفق به کسب پیروزی شدند اما این برد بیشتر 
از 3امتیاز می ارزید و به نوعی امید و آرزو را در اردوگاه سرخ ها احیا کرد. 
دلایلی وجود دارد که شاید در بحران زده ترین روزهای یک دهه اخیر 
پرسپولیس هم هنوز بتوان به این تیم و بازگشــتش به روزهای اوج 

امید بست.

   ارزش مضاعف یک برد
در درجه اول آنچه پیروزی سرخپوشــان مقابل شــمس آذر را واجد 
ارزش های مضاعف کرد، نتایجی بود که در دیگر مســابقات به دست 
آمد. اســتقلال در بازی با گل گهر سیرجان متوقف شد و سپاهان هم 
در کمال ناباوری در روزی که 8نفره شده بود، مقابل آلومینیوم اراک 
شکست خورد. همزمانی این نتایج، پرسپولیس را به کورس برگرداند 
و فاصله ها را کمتر کرد. به علاوه آشکار شد که غول بزرگ 
و مدعی اول قهرمانی در این فصل یعنی سپاهان هم 
چندان رویین تن نیست و می شود به تزلزل زردها 

در گام های بعدی نیز امید بست.

   امتیازگیری در حد معدل قهرمانی
شگفت انگیزترین نکته در مورد پرسپولیس این 
است که این تیم با وجود تمام نتایج ضعیفی که در 
هفته های اخیر به دست آورد و حتی رکورد 10ساله 
یک برد در 9مسابقه را شکست، همین حالا دقیقا در 
حد قهرمانی در لیگ برتر امتیاز گرفته! پیروزی بر 

شمس آذر، سرخپوشان را از 13بازی صاحب 25امتیاز کرد و اگر درنظر 
بگیریم که یک امتیاز هم از این تیم به خاطر داستان سقف بودجه کسر 
شده، پرسپولیس همین حالا از هر بازی به طور متوسط 2امتیاز به دست 
آورده است. این معدل در شرایط معمول باعث قهرمانی تیم ها در لیگ 

ایران می شود یا دست کم تا روزهای آخر آنان را مدعی نگه می دارد.

   احیای یک بازیکن کلیدی 
این مسابقه اما یک دستاورد دیگر هم برای پرسپولیس داشت. گئورگی 
گولسیانی که مخصوصا در دوران مصدومیت مرتضی پورعلی گنجی 
تبدیل به یکی از کلیدی ترین بازیکنان پرســپولیس شــده، پس از 
خراب کردن پنالتی بازی با الدحیل دچار افت روحی شد و کارایی اش 
به شدت پایین آمد. این گرجستانی دوست داشتنی اما در جریان بازی 
با شمس آذر هر 2گل پرسپولیس را زد که دومی از روی نقطه پنالتی 
بود و بار دیگر اعتمادبه نفس را به این بازیکن بازگرداند. خود او هم در 
میکسد زون گفت به ثمر رساندن پنالتی بعد از اتفاق بازی با الدحیل 

کار آسانی نبود.

   چشم انتظار زمستان
پرســپولیس تا پایان نیم فصل فقط 2بازی دیگر دارد؛ یک مسابقه 
عقب افتاده مقابل نســاجی و دیگــری تقابل هفتــه پایانی با مس 
رفسنجان. سرخپوشــان محکوم هســتند به اینکه از این 2مسابقه 
امتیازات کامل را بگیرند و نیم فصل را در قامت یک مدعی تمام عیار 
قهرمانی به پایان برســانند. پس از آن تمرکز تیم می تواند معطوف 
به یارگیری زمستانی شــود. حضور علی قلی زاده در ورزشگاه آزادی 
برای تماشای مسابقه با شمس آذر شایعات زیادی را در مورد انتقال 
او به پرسپولیس به وجود آورد؛ اتفاقی که اگر رخ بدهد، بسیار جذاب 
خواهد بود و کمک بزرگی به قرمزها می کند. آنها حتما یکی، دو خرید 
دیگر هم خواهند داشت و به علاوه وحید امیری هم بالاخره آماده بازی 

می شود که می تواند تکانی به تیم بدهد.

مؤثر، اما نه چندان مفید
درست مثل دقایق پایانی بازی با استقلال 
خوزســتان که نبیل باهویی با یک شیرجه 
تماشــایی گل مســاوی سرخپوشــان را بــه 
ثمر رســاند، اواخر مســابقه با شــمس آذر 
هــم شــاهد اثرگــذاری او در جریــان بــازی 
بودیم. مهاجم ســوئدی در مقابل دروازه 
حریــف ســرنگون شــد و داور بــه درســتی 
اعــلام پنالتی کرد. گئورگی گولســیانی گل 
دوم خودش و سرخپوشان را به ثمر رساند 
تــا یحیــی گل محمــدی بــا یــک بــرد »تمام 
خارجــی« از بحــران خــارج شــود. طبیعتــا 
بازیکنــی کــه در دقایــق پایانــی 2مســابقه 
پیاپــی به ســود تیمــش اثرگــذاری می کند 
باید مــورد توجه و تحســین باشــد اما این 
اتفــاق هنــوز در مــورد باهویــی رخ نــداده 
اســت. خیلــی از هــواداران پرســپولیس 
همچنــان عقیده دارنــد نبیل بیــش از حد 
معمولی است. او در همین بازی هم یکی، 
دو جــا روی توپ هــای ارســالی گارد بــدی 
گرفت و فرصــت را از دســت داد. حقیقت 
آن اســت کــه شــاید باهویــی »افتضــاح« 
نباشد اما بازیکنی هم نیست که کادرفنی 
در بلندمدت بخواهد روی او حساب کند. 
درصورتــی کــه نقش آفرینی هــای فعلــی 
باهویی یحیی گل محمــدی را متقاعد کند 
و او قید تقویت خــط حمله تیمش را بزند، 

احتمالا خیلی زود پشیمان خواهد شد.

نگاهی به نیمه پر لیوان در پرسپولیس؛ تیمی که بعد از کلی بحران، کمی نفس کشید
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گپ و گفت با پاکبانی که صدای دلنشین اذانش محدوده 
خیابان ولیعصر را زیباتر کرده است

زاکانی در  آیین گرامیداشت و سالگرد شهید حاج قاسم 
سلیمانی تاکید کرد

لزوم شناخت ابعاد شخصیتی 
شهید سلیمانی برای نسل جوان
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 شهرداری تهران سرعت گیرهای کم تأثیر در ترافیک را حدف می کند 

تعداد: 
بیش از 

یک میلیون 
رای

3برابر
رشد مشارکت 

نسبت به 
سال گذشته

3580
پروژه های 
ارائه شده

9000
میلیارد تومان 

اعتبار اختصاص 
داده شده

ایجاد تعلق سازمانی با برگزاری دوره های 
آموزش ضمن خدمت مهارت محور

 با تغییر رویكرد دانشگاه های داخلی و خارجی در پاســخگویی متوازن به نیازهای 
ذی نفعان و تغییرات راهبردی در نحوه ارائه خدمات آموزشی از طریق تمرکز بر اجرای 
دوره های کاربردی کوتاه مدت و ســازمانی و همین  طور ابلاغ بخشنامه »ساماندهی 
برگزاری دوره های آموزشی شــهرداری تهران« با هدف بهره مندی از ظرفیت های 
درون ســازمانی و صرفه و صلاح شــهرداری تهران، اجتناب از بروز فســاد اداری و 
نظارت پذیری اثربخش فرایند آموزشی کارکنان، یكی از وظایف خطیری که بر عهده 
مؤسسه آموزش عالی علمی کاربردی شــهرداری تهران گذاشته شده است، اجرای 

دوره های آموزشی تخصصی است.
با توجه به تأکید مقام معظم رهبری بر مهارت آموزی و پیاده کردن یافته های علمی 
در مرحله اجرا و عمل و نیز دستیابی به اهدافی چون افزایش میزان یادگیری، ارتقای 

تعاملات و ... در دستور کار این مؤسسه قرار گرفته است.
در راستای طراحی مناســب فرایند توانمندسازی و توســعه کارکنان شهرداری، 
برنامه ریزان دوره های آموزشی مؤسسه آموزش عالی شهرداری تهران به مؤلفه های 
گوناگونی اعم از روش اجرا، ویژگی های مدرسین و سطوح فراگیران، نوع و ماهیت دوره 
و ضرورت و هدف سازمان توجه ویژه ای داشته اند و براساس متدهای آموزشی نوین 
و ارتقای روحیه  جهادی و پایبندی به ارزش ها و هویت ایرانی ـ اســلامی در اعتلای 
دانش حرفه ای به اجرای دوره های آموزشی اقدام کرده اند. به رغم توجه به شیوه های 
نوین یادگیری، صرفا نو بودن روش آموزش ملاک انتخاب نبوده و در طراحی فرایند 
برنامه ریزی و اجرای دوره های آموزشی کارکنان شهرداری تهران ، تناسب و ارتباط 
روش با مقصود یادگیری از جنبه های گوناگون مورد توجه و بررسی قرار گرفته است. 
همچنین مجریان آموزشی با تعامل مستمر با واحدهای تابعه و مدرسین در مرحله 
طراحی فرایند و اجرای دوره ها زمینه لازم را برای شكل گیری تجربه ای مؤثر و غنی از 

یادگیری برای فراگیران فراهم کرده اند.
این مؤسسه پس از ابلاغ تأییدیه نیازســنجی تمامی واحدها توسط مرکز نوسازی و 
تحول اداری، تلاش کرده است به رغم حجم بالای فعالیت های مأموریت واگذار شده که 
در سنوات گذشته توسط تعداد زیادی از مراکز و مؤسسات آموزشی خارج از شهرداری 
و به  صورت غیرمتمرکز انجام می شد و همچنین عدم رویكرد درآمدزایی و اقتصادی 
به این مهم، کیفیت فرایند برگزاری دوره های آموزشــی ضمن خدمت کارکنان را 
با توجه به شــناخت عمیقی که از موضوعات راهبردی و چالش های نظام آموزشی 
شهرداری تهران داشته است، بهبود ببخشــد. مؤسسه آموزش عالی به دنبال هموار 
کردن مسیر تعالی اخلاقی و پرورش پرسنل و شهروندان اخلاق مدار و مسئولیت پذیر 
در حیطه مأموریت خود بوده و به منظور تقویت فضای فرهنگی جامعه مبتنی بر تقید 
به اخلاق حرفه ای و مســئولیت پذیری اجتماعی در فعالیت های آموزشی با ترویج 
کنش مسئولانه و مؤثر شــهروندان و بهبود انســجام اجتماعی راه اندازی دپارتمان 
تخصصی آموزش های برون سازمانی با محوریت توانمندسازی خانواده های پرسنل 
شهرداری تهران و شهروندان را در دست اقدام دارد. همچنین انعقاد تفاهمنامه های 
آموزشی با سایر واحدهای تابعه شهرداری تهران در راستای پرورش نیروی متخصص 
و برگزاری دوره های مهارت پرور از دیگر اقدامات در دست اجرای مؤسسه است که از 
این تفاهمنامه ها می توان به تفاهمنامه برگزاری دوره راهبری قطار مترو و تفاهمنامه با 
سازمان مدیریت بحران اشاره کرد که در راستای ایفای نقش فعال در حوزه آموزش های 

مهارتی، کارآفرینی و کاربردی شهروندان در دستورکار قرار گرفته است.
ایجاد حس تعلق سازمانی، استفاده از استعدادها و ظرفیت های درون سازمانی در اجرای 
پروژه های سرنوشت ساز و اثربخش شهرداری تهران و ارتقای سطح مهارت و تخصص 
در شهرداری از مهم ترین چشم اندازهای مؤسسه در برگزاری دوره های آموزش ضمن 

خدمت سازمانی است.

محلات الگو؛ مسیری برای 
بازگشت هویت به تهران

شهرها در حال تغییر و توسعه هستند و اکنون شاهدیم 
تغییرات ســریع جمعیتی و گسترش و توســعه تحولات، علاوه بر ایجاد تغییرات 
اقتصادی، کالبدی و زیست محیطی، منجر به تغییرات اجتماعی می شوند. به این 
معنا که مناسبات و روابط اجتماعی هم دستخوش تغییرات شده و چون گذشته این 

روابط در محلات وجود ندارد و از بین رفته است.
در یــک کلام هویت هــا در شــهری چــون تهــران می توانــد درون خودش 
خرده فرهنگ هایی داشته باشد و زمینه انسجام و پیوستگی اجتماعی را فراهم کند و 
سبب افزایش سرمایه اجتماعی و اعتماد اجتماعی شود؛ بنابراین یكی از راه های حل 
مسائل اجتماعی و تا حدودی برون رفت از مشكلات کالبدی و ترافیكی، پرداختن به 

مباحث محله محوری است و ازاین رو محلات باید مورد توجه قرار گیرند.
در شهرک یا محلات الگو قرار است افرادی که دارای مشترکات فرهنگی هستند یا 
اشتراکات صنفی دارند در کنار هم زندگی کنند و از خدمات هفت گانه مانند امكانات 
آموزشی، فرهنگی، ورزشی، درمانی و... بهره مند شوند. همین برنامه ریزی سفرهای 
درون شهری را کاهش می دهد. این محلات مرکزیت دارند و پیوستگی در آنها شكل 
می گیرد و جدایی گزینی که طی چند دهه در محلات ایجاد شده است، بازخوانی 

و کمتر می شود.
در راستای محله محوری حتما لازم نیست یک محله الگو ایجاد کرد؛ چراکه می توان 
در یک ســاختمان یا فضای عمومی، مرکز محلی پیش بینی و در آن کاربری های 

آموزشی، بهداشتی، ورزشی و... تعریف کرد که به طور منظم کنار هم قرار دارند.
درواقع الگوی محله محوری می تواند رویكرد نوین مواجهه با کلانشهر ها را رقم بزند. 
در حال حاضر هم در محلات الگو به دنبال پیاده ســازی  معماری ایرانی- اسلامی 
هستیم و در این نوع معماری نور ساختمان مهم است و به گونه ای طراحی می شوند 
که واحدهای مسكونی بتوانند از همه جا نور بگیرند و حریم امنیتی رعایت  شود که در 

این شرایط رفاه، آسایش و کیفیت زندگی در سكونت افزایش می یابد.
یک محله مسكونی ایراني- اسلامی نیز باید متناسب با ارزش ها و فرهنگ شهروندان 
باشد و الگوگرفتن از طرح ها و برنامه های غربی، مناسب پیاده سازی در شهرهای ایران 
نخواهد بود. به منظور تحقق ایده »تهران، کلانشهر الگوی جهان اسلام«، باید عناصر 
مختلف شهر تهران ازجمله محلات مسكونی نشان دهنده این هویت باشند. تهرانِ 
امروز، به دلیل وجود عرصه های مناسب در مقیاس محله و حضور نیروهای متعهد و 

متخصص، از فرصت مناسبی برای خلق »محله الگو« برخوردار است.
یكی از دلایل عدم تعادل سرانه ها این است که اهالی یک محله، دلبستگی  به مكان 
ندارند؛ محلات الگو مرکزیت دارند و ســرانه های خدماتی اعم از مســجد، فضای 
آموزشي، بیمارستان، فضای سبز، فضاي ورزشی و... به طور کافی در آنها در نظر گرفته 
می شود. لازمه داشتن »محلات الگو«، این است که مرز محله ای همانند قدیم داشته 
باشیم؛ همچون محلات دولاب، عودلاجان و... که باید این مرزهای محله ای دوباره 
بازسازی شوند و رویكرد ما در کلانشهری همچون تهران این است که دوباره مرکزیت 
به محله ها دهیم. ایجاد »محلات الگو« هم در بعد معماری و هم در بعد شهرسازی 
مورد توجه قرار گرفته است. بر همین اساس شــهرداری تهران درنظر دارد که در 

مناطق دارای بافت فرسوده، محلات الگو ایجاد کند.
در حال حاضر با طراحی محله نفرآباد در منطقه۲۰ شهرداری تهران به عنوان یک 
محله الگو، طراحی و برنامه ریزی برای محله الگوی دیگری در منطقه۱۸ شهرداری 
آغاز شده است. این محله الگو با تمرکز بر ویژگی های اشاره شده، می تواند زیست 
جدید شهری را به عنوان نمونه  و تجربه ای عملیاتی، برای اقدامات بعدی توسعه در 
محلات مسكونی شهر تهران و حتی سایر شــهرها با مدنظر قرار دادن بستر طرح، 

مورد استفاده قرار دهد.

نگاه
روح الله علیخان گرگانی؛ رئیس مؤسسه آموزش عالی علمی ـ کاربردی شهرداری تهران

یادداشت
حمیدرضا صارمی؛ معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران

گزارش تصویری

هرس درختان با آغاز زمستان
همه ساله با نزدیک شــدن به اواخر پاییز و آغاز فصل سرما، معاونت خدمات شهری 
شــهرداری تهران به منظور جلوگیری از بروز خطرات احتمالی در پی بارش برف و 
شكستن درختان و همین طور به منظور رشد بیشــتر آنها اقدام به هرس شاخه های 

اضافی درختان می کند.

عکس ها؛ آژانس عكس تهران

داده نما
علی حسنی؛ گرافیستفرناز محمدزاده؛ روزنامه نگار

طرح »من شهردارم 2« در یک نگاه
طرح »من شهردارم« برای دومین سال نیز به مرحله اجرا درآمد و نسبت به 
سال گذشته شهروندان، مشارکت خوبی برای تصمیم گیری در اولویت بندی 
پروژه های شهری داشتند. به گفته مدیرکل برنامه و بودجه شهرداری تهران، 
امسال شاهد رشد 3برابری در مشارکت شهروندان برای حضور در این طرح 

بودیم که در ادامه جزئیاتی از اجرای این طرح را می بینیم.
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تمایل تهرانی ها به ساخت و ساز

حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران: در ۹ ماه ابتدایی امسال بالغ بر ۱۱ هزار فقره 
پروانه ساخت در تهران صادر شده است. رشــد صدور پروانه در بافت فرسوده نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۱۳۷ درصد بوده و ساخت واحد در بافت فرسوده نیز ۱۲۷ درصد رشد یافته است.

آغاز طرح گردشگری محلات شهر تهران
 ســیداحمد علوی، رئیــس کمیته گردشــگری شــورای اســامی شــهر تهــران: موزه هــا و کاخ موزه ها به مســیر 
گردشگری افزوده خواهند شد. مسیرهای گردشگری و ۸۰ موزه و خانه موزه در اختیار شهرداری است و توافق 

کرده ایم که اماکن دراختیار میراث فرهنگی نیز در پایان سال به این مسیر اضافه شوند.

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه 

اولین نشســت مشــترک مــدارس و مســاجد طــرح تربیتی شــهید 1
آرمــان۲ بــا حضــور مدیــران مــدارس و مربیــان فرهنگــی مســاجد 
در اردوگاه ابــوذر برگــزار و طــی آن ۲۸ طرحــواره تربیتــی و آموزشــی 

تصویب شد.

منطقه 

درختان چنار غرب تهران با محلول گیاهی قارچ کش »برد و فیکس« 9
شست وشــو داده می شــوند. تاکنون شست وشــوی درختــان چنار 
شــمال میــدان آزادی صــورت گرفتــه و ۸۰۰اصلــه از درختــان چنــار 

تپه های چهارگانه نیز در برنامه کاری قرار دارند.

منطقه 

به مناســبت روز ملــی حمل ونقل با حضــور مدیران شــهری منطقه 5
از رانندگان حوزه حمل ونقل عمومی منطقه تقدیر به عمل آمد.

منطقه 

در ماقات مردمی ضمن بررسی مشکات شــهروندان دستورات 3
مقتضــی در چارچــوب ضوابــط جهــت رســیدگی بــه درخواســت ها 

صادر شد.

منطقه 

نمایشــگاه دســتاوردهای هنــری بانــوان کارآفریــن در مجتمــع 11
 فرهنگــی ولیعصر)عــج( واقــع در ضلــع جنوبــی تئاترشــهر 

برگزار شد.

منطقه 

جلسه شورای مدیران منطقه با حضور شهردار، معاونان و مدیران 7
این منطقه با هدف بررســی مهم ترین ماموریت های اباغ شده تا 
پایان ســال برگزار شــد. برنامه ریزی ویژه مراســم ۲۲بهمــن و اعیاد 

مذهبی پیش رو در این جلسه بررسی شد.

منطقه 

نخستین جایگاه شــارژ خودروهای برقی در بوســتان نهج الباغه با 2
هدف توســعه حمل ونقل برقی و مقابله با آلودگی زیســت محیطی 

ایجاد شد.

منطقه 

عملیات هرس، بازپیرایی و فرم دهی شاخه های درختان طبق برنامه 10
زمانبندی مشخص شــده از اواســط آذرماه در بزرگراه شــهید نواب 
صفوی، بزرگراه یادگار امام)ره( و خیابان آزادی اجرایی شده و تا کنون 

بیش از ۸۰درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.

منطقه 

۳۱هزار نفر از شــهروندان منطقه از مســابقات قهرمان۲ اســتقبال 6
کردند. در آذرماه دور نهایی این مسابقات در ۲بخش آقایان و بانوان 

در ۱۰رشته ورزشی برگزار شد.

منطقه 

جانمایی و نصب عائم و تابلوهای ترافیکی، رصد تابلوهای هدایت 4
مســیر و عائم ترافیکــی به طور مســتمر، جلوگیــری از ســردرگمی 
و اتاف وقــت شــهروندان و تســهیل در عبور و مــرور آنان بــا تجهیز 

تابلوهای مذکور انجام شد.

منطقه 

در اجرای طرح ویژه نوماند، در کمتــر از۲۰روز به بیش از ۵هزار نفر 8
آموزش داده شــد و بیــش از ۲هــزار نفر از شــهروندان نیــز با نصب 
اپلیکیشــن شــهرزاد همزمان با آموزش، به این نرم افزار دسترسی 

پیدا کردند.

کسادی بازار کسادی بازار جلوبندی سازهاجلوبندی سازها
 شهرداری تهران سرعت گیرهای کم تأثیر در ترافیک را حذف می کند  شهرداری تهران سرعت گیرهای کم تأثیر در ترافیک را حذف می کند 

ساندویچی هایی با مصالح آسفالت و پلاستیک 
در هر کوچه و خیابان شهر جای گرفته اند تا شاید 
با ایجاد هراس خرابی جلوبنــدی خودرو، زنگ 
هشداری را برای رانندگان دارای سرعت غیرمجاز 
به صدا دربیاورند و از تصادف های احتمالی کاسته 

شود.
واقعیــت این اســت که اکثــر راننــدگان از 

سرعت گیرهای شهر به خاطر هزینه های جلوبندی 
خودروهایشان تنفر دارند، اما در مقابل عابران 
پیاده از آن به عنوان یک جان پناه یاد می کنند که 
هنگام عبور از خیابان، جان آنها را از خطر حفظ 
می کند. وجود سرعت گیرهای غیراستاندارد در 
برخی معابر شهری موجب شده است تا بسیاری 
با چشم تردید به تمام سرعت گیرها و نقش آنها 
در کاهش تصادف ها ببینند و آن را به عنوان منبع 
درآمدی برای جلوبندی سازهای شهر معرفی کنند؛ 
تا جایی که انتشــار کوچک ترین اخبار در مورد 
حذف این ســرعت گیرها به سرعت مورد توجه 

رانندگان خیابان های شهر و جاده های میان شهری 
قرار می گیرد.

وجود سرعت گیرها در شهری مانند تهران از چنان 
اهمیتی برخوردار است که جعفر تشکری هاشمی، 
عضو شورای شهر چندی پیش نسبت به حضور 
سرعت گیرهای غیراســتاندارد در شهر تذکر 
داده بود: »ترمزهای ناگهانی این ســرعت گیرها 
به خصوص در شب که دیده نمی شوند، باعث بروز 
تصادف شده و چهره شــهر را نازیبا کرده است. 
سرعت گیرها باید در محل هایی نصب شوند که 
دیگر هیچ راهی جز نصب سرعت گیر وجود ندارد. 

تا جایی که امکان دارد باید به جای نصب سرعت گیر 
از روش های دیگری همچون نصب علائم افقی و 
عمودی، تابلوهای هوشمند و تابلوهای اطلاع رسان 
استفاده کرد تا هوشیاری راننده در مورد سرعت 
جمع شود و سرعت در معبر از یک حدی بیشتر 
نشود، اما اینکه در هر معبر و تقاطعی سرعت گیر 
آسفالتی یا پلاستیکی نصب شده، جز اینکه باعث 

بروز حوادث شود، قابلیت دیگری ندارد.«
اکنون مدتی است که این موضوع در دستور کار 
شهرداری قرار گرفته تا شاید گلایه شهروندان در 

مورد سرعت گیرهای شهر پیگیری شود.

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

 استقبال راننده ها از کاهش 
سرعت گیرهای شهر

زهــرا کــه ســال ها تجربــه رانندگی 
در خیابان هــا و کوچه هــای شــهر را 
پشت سر گذاشته اســت، خاطره تلخی 
از یک ســرعت گیر در شرق تهران دارد. 
به گفته او، برخی سرعت گیرها، شرایط 
را برای تصادف فراهــم می کنند: »من 
سال هاســت که رانندگی می کنم و اگه 
بخوام از بدترین سرعت گیری که بارها 
برام دردسرساز شد، حرف بزنم، باید از 
سرعت گیری بگم که در خروجی اتوبان 
بابایی به خیابان اســتخر قرار داره. این 
سرعت گیر موقع شب خیلی خطرناکه؛ 
چون نشــانه خاصی نداره.« زهرا مثل 
بیشتر راننده ها از جمع آوری و مدیریت 
درست ســرعت گیرهای شهر استقبال 
می کنــد و می گوید: »با اینکــه هر بار 
تمام حواســم رو جمع می کنم که این 
سرعت گیر رو درست رد کنم، اما موقع 
شــب که دید محدود می شه، یک دفعه 
می بینم که با ماشین در حال پرواز روی 

سرعت گیرم.«
انتشــار خبری مبنی بــر کاهش تعداد 
سرعت گیرهای تهران، هرچند به مذاق 
جلوبندی سازهای شــهر خوش نیامد، 
اما از ســوی رانندگان به شــدت مورد 
استقبال قرار گرفت. شهرام یکی از این 
راننده ها در واکنش به این خبر در بخش 
کامنت های ســایت همشهری نوشت: 
»این دست اندازها بدترین اختراع بشر 
بودند. بدبختانه دســت اندازها را آنقدر 
بزرگ درســت می کنند که جلوبندی 
اکثر ماشــین ها را خراب کرده اند.« این 
راننده معتقد اســت که »بــه جای این 
دســت اندازها، تعداد دوربین ها را زیاد 
کنند تــا در هر 500متری تخلفات ثبت 
شوند و درصورت تکرار، خودروها برای 

مدتی توقیف شوند.«
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درآمدبالایبرخیزبالهگردها

رضا محمدی، مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران: در طول یک  ماه برای ۱۰هزار خانواده در 
3 منطقه ۸، ۱۶ و ۱۴ اپلیکیشن »نوماند« نصب کرده ایم. بابت زباله گرد ها قضاوت می شویم. برخی می گویند 

افراد بسیاری در زباله به دنبال غذا می گردند اما برخی از این زباله گردها درآمد بالایی دارند.

پایمعاینهفنیبهجادههابازشد
شادی مالکی، مدیرعامل ستاد معاینه فنی شهر تهران: اجرای طرح »کنترل کنار جاده ای« با همکاری پلیس 
در مســیرهای بزرگراهی در حال اجراست. این شیوه با هدف مشخص شــدن وضعیت آلایندگی خودروهای 

عبوری در شهر به صورت میدانی اجرایی شده است.

شهردار

خبر

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه

رفیوژ میانــی خیابــان فردوســی حدفاصل خیابــان نوفل لوشــاتو تا 12
چهارراه استانبول با متراژ35۰احداث شد.

منطقه

عملیــات بهســازی و هسمطح ســازی  ۱۰۰هکتــار از اراضــی بایــر و 18
بلاصاحب در بافت مسکونی آغاز شده است.

منطقه

مناسب سازی معابر از ابتدای پاییز امسال عملیاتی شد و اکنون به 16
مرز پیشرفت 7۰درصدی رسیده است. 

منطقه

نوزدهمین ملاقات مردمی شهردار منطقه با اهالی محله برگزار و به 14
مشکلات شهروندان رسیدگی شد.

منطقه

اختتامیــه مســابقات قهرمان شــهر٢ در ١٠رشــته ورزشــی تیمــی و 20
انفرادی در مجموعه فرهنگی ایوان ری برگزار شد.

منطقه

با هدف بهبود فضای تحصیل دانش آموزان، ۱۴مدرســه منطقه با 13
پخش بیش از ۸۱5تن آسفالت، مرمت و نوسازی شدند.

منطقه

طی 9ماه امســال بیش از 5۰۰پرونده در کمیته نما بررســی و تأیید 19
شــد. در نماهــای مصــوب زیبایی بصــری، الزامــات ایمنــی، رعایت 

جان پناه و... پیش بینی شده است.

منطقه

۱5عدد برج نوری در بوستان ســارنگ واقع در ناحیه 3، ۴عدد برج 17
نوری در بوستان زمزم واقع در ناحیه 2، 3عدد در بوستان زاهد واقع 
در ناحیــه 2، ۱2عدد در بوســتان یاس واقــع در ناحیــه 2و 2عدد در 

بوستان نیکو واقع در ناحیه3 نصب شده است.

منطقه

محور بزرگراهی امام رضا)ع( حدفاصل بزرگراه شهید نجفی رستگار 15
تا سه راه سیمان ساماندهی عمرانی شد.

منطقه

جلســه کمیته فنی و نظارت بر عملکرد شــهرداری منطقه با هدف 21
بررســی برنامه هــا و عملکــرد معاونت هــا در عملکــرد ۶ماهــه اول 

سال برگزار شد.

منطقه

رئیــس ســتاد مدیریــت بحــران و پدافنــد غیرعامــل منطقــه از 22
بازدیدهای هفتگی تیــم ارزیاب ســاختمان های مهــم و بلندمرتبه 

غیرمسکونی این منطقه در فصل جدید خبر داد.

طنین اذان مؤذن زاده در میدان ولیعصرعج
گپ و گفت با پاکبانی که صدای دلنشین اذانش محدوده خیابان ولیعصر را زیباتر کرده است

ظهر که می شود، با همان جاروی بزرگی که در دست دارد، گوشه خیابان می ایستد و با صدای بلند و البته نوایی 

گفت وگو
دلنشین اذان می گوید. صدایش شبیه صدای زنده یاد رحیم موذن زاده است و دقیقا همان لحن را در اذان دارد. 
رهگذران، رانندگان تاکسی، کســبه و حتی کارمندان و مشتریان بانک ها، دوســتش دارند و هر وقت که 
سیدمیراعلا نعمتی، پاکبان شهرداری را می بینند لبخند می زنند و می گویند: »التماس دعا«؛ همیشه خنده به لب دارد و معتقد 
است باید کارش را درست و به موقع انجام دهد تا مردم راضی باشند. او را در محل کارش )حدفاصل میدان ولیعصر)عج( تا 
خیابان زرتشت( ملاقات کردیم و برای دقایقی پای صحبت هایش نشستیم تا از دغدغه ها، درخواست ها و آرزوهایش بگوید. 

با مهربانی پذیرایمان شد و با لهجه شیرین آذری با ما سخن گفت.

خانوادهپرجمعیتوشاد
 57ســاله اســت اما پیرتــر به نظر 
می آید. می گوید: »حدود 19ســال 
اســت که از خلخال به تهران آمده ام 
و در شــهرداری کار می کنم. 5فرزند 
دارم و همیشــه تلاش کــردم تا نان 
حلال سر ســفره خانواده بگذارم.« 
فرزندانــش ازدواج کرده اند و اکنون 
بابابزرگ 10نــوه اســت و از اینکه 
خانواده پرجمعیتی دارد، خوشحال 
اســت و می گوید: »در مناسبت های 
مختلف مثل تولد حضرت محمد)ص( 
و حضــرت علــی)ع( بچه هــا جمع 

می شوند و دور هم شاد هستیم.« 

گلایهازدوریراه
خانه اش باقرآباد ورامین اســت و هر روز 
برای رســیدن به محل کارش در میدان 
ولیعصر)عج( بیــش از 50کیلومتر را با 
وســیله حمل ونقل عمومی طی می کند 
و به گفته خودش: »هر روز ســاعت 5 از 
خانه بیرون می آیم تا به موقع ســرکارم 
برسم. راهم خیلی دور است و 8میلیون 
تومان حقوق می گیرم که بخش زیادی 
از آن  را کرایه می دهم. خواستم در محل 
زندگی ام مشغول کار شوم، اما شهرداری 
ورامین و باقرآباد گفتنــد که از کارگران 
اتباع استفاده می کنند.« او صحبت هایش 
را با این جمله که اگر ســرویس داشتیم 
خیلی خوب می شد، تمام می کند. دوری 
راه هم نتوانسته پاکبان مهربان اذان گو را 
خسته کند و او هر روز با روحیه و بشاش 
در محل کارش حاضر می شود و اگر روزی 
بنا به هر دلیلی دیر برسد یا نیاید، کسبه و 

رانندگان تاکسی نگرانش می شوند.

تأمینلباسگرم
تأمین تجهیزات ازجمله لباس مناسب و اقلامی مانند جارو و ... وظیفه پیمانکار است. هوا سرد شده، اما 
پاکبان اذان گو نه دستکش به دست دارد و نه لباس گرم به تن. او می گوید: »پیمانکار، لباس مناسبی 
تهیه نمی کند و هر جا که نیرو کم است به من زنگ می زنند و اضافه کار هم نمی دهند.« نعمتی در 
پایان، درخواستش را اینطور بیان می کند: »شهرداری باید روی عملکرد پیمانکاران و رفتاری که 

با نیروها دارد، نظارت کند.«

وعدهایکهعملینشد
او هر ســال با نیروهای شــهرداری 
بــرای خدمت رســانی بــه زائران 
اربعین حســینی، عازم کشور عراق 
می شود. امســال در نجف اشرف و 

در جوار بارگاه حضرت علی)ع( انجام 
وظیفه می کــرد. اذان گفتن بخشــی از 
وجود میراعلا نعمتی است و می گوید: »در 
نجف مشغول اذان گفتن بودم که یکی از 
مأموران مانع این کار شد، اما من بی تفاوت 
به تذکراتش اذان گفتــم و زائران دورم 
حلقه زدنــد و در نهایت همگی خودمان 
را به نماز جماعت رساندیم.« مسئولان 
وعده داده بودند پس از بازگشت به تهران 
محل کارش را تغییر دهند، اما این کار را 
نکردند. او می گوید: »قــرار بود به عنوان 
آبدارچی در یکی از بخش های شهرداری 
مشــغول بــه کار شــوم، امــا نمی دانم 
مســئولان، موضوع را فراموش کردند یا 

پیمانکار، اجازه این کار را نداده است.« 

دلبستگیبهمؤذنزاده
اصالتا اردبیلی است و ســال ها در شهرســتان خلخال زندگی کرده و گویا به دلیل 
نبود کار، به تهران آمده و جذب شهرداری شــده است. خاطرات شیرینی از دوران 
کودکی اش در خلخال دارد و می گوید: »سلیم موذن زاده به شهرستان خلخال می آمد 
و مداحی می کرد. از بچگی به خانواده موذن زاده علاقه داشتم، همیشه در مراسم اش 
شــرکت می کردم و همنوا با رحیم و ســلیم موذن زاده نوحــه و اذان می گفتم.« 
دلبستگی این پاکبان به خانواده موذن زاده چنان است که مداحی معروف مرحوم 
سلیم موذن زاده )زینب زینب( را به عنوان صدای زنگ تلفن همراهش انتخاب کرده 
و می گوید: »هر بار این نوحه را می شــنوم حالم منقلب می شود.« برای اذان گفتن 
آموزش ندیده اســت و به گفته خودش از بچگی در مسجد شهرستان خلخال اذان 
می گفت و پس از کوچ به تهران این کار را ادامه داده است. او می گوید: »هرجا که باشم 
وقت اذان، حتما اذان می گویم. علاوه بر آن در گوش نوزادان دوست، آشنا، فامیل و 
حتی نوه های خودم هم اذان گفته ام.« صدایش چنان دلنشین است که رهگذران 

می ایستند و گوش دل به اذان می سپارند.

برنامه ریزی برای کاهش تصادفات 
منجر به فوت در پایتخت

دومین نشست هم اندیشی فرماندهان پلیس راهور تهران بزرگ 
و مدیران حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران به منظور بررسی 
مسائل و مشکلات ترافیکی تهران و تشریک مساعی در این زمینه 
برگزار شد. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران در این 
نشست با اعلام اینکه اگر با برنامه ریزی مشترک، سطح ایمنی 
معابر را به نحوی ارتقا دهیم که بتوانیم جان حتی یک انسان را 
نجات دهیم، خدمت بزرگی انجام داده ایم، افزود: افزایش ایمنی 
شبکه معابر به ویژه معابر بزرگراهی، همواره در دستور کار ما قرار 
دارد و خط کشی، اصلاح هندسی و نصب تابلوها و علائم ترافیکی 
که در کاهش تصادفات مؤثرند، به صورت مستمر انجام شده و 

مورد بازبینی قرار می گیرند. 
محســن هرمزی یکی از مهم ترین عوامل تصادفات پایتخت را 
ســرعت بالای خودروها در بزرگراه ها، اعلام و خاطرنشان کرد: 
نصب دوربین های هوشــمند نقش بسزایی در کنترل تخلفات 
و کاهش ســرعت خودروها و به تبع آن، کاهش تصادفات دارد 
و شرکت کنترل ترافیک، موظف است تا نسبت به رفع نقایص 
دوربین ها اقدام کند و از شورای اسلامی شهر تهران، انتظار داریم 

بودجه مناسبی برای خرید دوربین های جدید اختصاص دهد.
در ادامه این نشست، سرهنگ سیدابوالفضل موسوی پور، رئیس 
پلیس راهور پایتخت نیز از افزایش تصادفات منجر به فوت خبر 
داد. همچنین در این جلســه موضوعاتی همچون لزوم کاهش 
تصادفات شدید منجر به فوت، ضرورت ارتقا و بهبود ایمنی معابر، 
تجهیز و رفع نقص دوربین های ثبت تخلف و کنترل سرعت و 
ساماندهی موتورسیکلت ها، مورد بحث و بررسی قرار گرفت و 
مقرر شد کارگروه مشــترکی برای بررسی مصوبات جلسات و 
بحث و تبادل نظر در مورد مسائل و مشکلات مرتبط به صورت 

هفتگی تشکیل شود.

ایجاد 3 ناحیه ویژه گردشگری در 3 منطقه تهران
رئیس کمیته گردشــگری شورای اسلامی شــهر تهران از ایجاد 

خبر
3 ناحیه ویژه گردشگری در مناطق 1، 1۲ و ۲0 خبر داد.

ســیداحمد علوی در جمع خبرنگاران از آغاز طرح گردشــگری 
محلات شهر تهران در آینده نزدیک خبر داد و گفت: موزه ها و کاخ موزه ها به مسیر 
گردشگری افزوده خواهند شد. مسیرهای گردشــگری و 80موزه و خانه موزه در 
اختیار شهرداری است و توافق کرده ایم که اماکن در اختیار میراث فرهنگی نیز در 
پایان سال به این مسیر اضافه شوند. او با تأکید بر اینکه شهرداری با برخورداری از 
امکانات اتوبوسرانی و خودروسرویس شهر می تواند گردشگری شهری ارزان را به 

ثمر برساند، گفت: درمجموع گردشگری در عید نوروز رونق خوبی خواهد گرفت.
رئیس کمیته گردشگری شورای اسلامی شــهر تهران تأکید کرد: ما به دنبال این 
هستیم که در 3 منطقه 1، 1۲ و ۲0 ســه ناحیه ویژه بافت تاریخی تعریف کنیم تا 
شهرداران 3 منطقه هم از اختیارات بیشتری برخوردار شوند و هم شناخت میراثی 

و تاریخی بیشتری از منطقه داشته باشند.
او افزود: دســتورالعملی درنظر گرفته ایم تا به کســانی که به دنبال مرمت بناهای 
تاریخی هستند، کمک کنیم تا امور تسریع شود. طرحی که در صحن شورا بررسی 

خواهد شد مشکلات مرمت را کاهش خواهد داد.

با 
در متـرومتـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
1پذیرش آگهی 8 1 9

محافظنامرئیبرایعابرانپیاده
با وجود اینکه ارتفاع سرعت گیرها و مشخص نبودن آنها هنگام شــب موجب گلایه بسیاری از رانندگان 
است، اما نباید فراموش کرد که دلیل اصلی ایجاد سرعت گیرها تلاش برای حفظ جان عابران پیاده در برابر 
رانندگان عشق سرعت است تا این رانندگان هنگام روبه رو شدن با عابرپیاده به جای سرعت گرفتن و تلاش 
برای عبور از کنار رهگذران، سرعت خود را کاهش دهند. محمد که بیشتر سفرهای شهری خود را با وسایل 
نقلیه انجام می دهد و به همین دلیل بسیاری از معابر شهر را پیاده گز کرده است، در مورد حضور سرعت گیر 
در شهر می گوید: »جلو بندی ماشــین  ها از جون آدم ها مهم تره؟ سرعت گیرها رو بردارن که راننده های با 
فرهنگ از روی عابرها رد بشن؟« حسین هم یکی از افراد مخالف جمع آوری سرعت گیرهای شهر است و 
در این رابطه توضیح می دهد: »خواهش می کنم جمع نکنین، این دست انداز ها اگر نباشن دیگه از عرض 
خیابان اصلا نمی شه رد شد. متأسفانه با این فرهنگ رانندگی ضعیف، وجود این دست اندازها لازم و ضروری 
است. با برداشتن سرعت گیرها ببینید چقدر آمار کشته های تصادف ها بالا می ره.« پلیس راهور تهران بزرگ 
نیز مانند عابران پیاده در دسته مخالفان کاهش سرعت گیر ها قرار می گیرد، اما رفع مشکل سرعت گیرهای 

دردسرساز نقطه اشتراک دیدگاه پلیس با رانندگان است.

بودنیانبودنسرعتگیردرشهر
سرهنگ رابعه جوانبخت، رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ در گفت وگو با همشهری در رابطه 
با بودن یا نبودن سرعت گیرها در سطح شهر تهران، توضیح داد: »یک مجموعه اقداماتی به عنوان آرام سازی 
در جهت کاهش ســرعت معبر، افزایش ایمنی تردد عابران پیاده و... انجام می شود تا از این طریق سرعت 
در معابر و سرانه تصادف ها کاهش پیدا کند. این آرام سازی گاهی با نصب تابلوهای کاهش سرعت در معابر 
بزرگراهی انجام می شود تا جریان ترافیک با سرعت کمتری حرکت کند، اما در معابر غیربزرگراهی که شاهد 
تردد عابرها هستیم و کاربری مناطق بیشتر مسکونی است، بیشتر از سرعت گیرهایی با جنس پلاستیک و 

آسفالت استفاده می شود.«
او افزود: »واقعیت این است که نصب سرعت گیرها تأثیر مستقیمی بر آمار تصادفات دارد؛ به عنوان مثال 
در نقطه ای از تهران شاهد هستیم که یک سرعت گیر را به دلیل آسفالت کردن خیابان، حذف کرده اند و در 
فاصله نهایی شدن آسفالت و نصب دوباره سرعت گیر، آمار فوتی های ناشی از تصادف در آن نقطه افزایش 
یافته است. متأسفانه در بسیاری از موارد شاهد هستیم که راننده توجه ندارد که وارد گذرگاه عابرپیاده شده؛ 
به همین دلیل در مناطق مرکزی شهر، حوالی بازار تهران و... که عبور و مرور عابرپیاده بالاست، سرعتکاه نصب 
می کنیم تا از این طریق ضرب شتاب خودرو پیش از ورود به گذرگاه عابر گرفته شود. سرهنگ جوانبخت در 
رابطه با نظر منفی برخی رانندگان نسبت به سرعت گیرهای شهر و نگرانی آنها نسبت به تخریب جلوبندی 
خودروهایشان گفت: مشکل اصلی زمانی رخ می دهد که راننده با سرعت بالا رانندگی می کند یا اینکه در 
برخی مناطق سرعت گیرها به درستی نشانه گذاری نشده اند تا راننده متوجه آن شود؛ بنابراین اگر استاندارد از 
هر دو جانب رعایت شود، دیگر این نگاه منفی به سرعت گیر وجود نخواهد داشت. نیم نگاهی به تجربه جهانی 
استفاده از سرعت گیرها نشان می دهد که این شیوه برای مدیریت سرعت در معابر شهری به خصوص نقاطی با 
کاربری مسکونی مورد توجه است، اما در این میان بسیاری از کشورها تلاش کرده اند تا با جایگزینی تجهیزات 
جدید مانند ورقه های لاستیکی بزرگ روی سطح خیابان، نوارهای سرعتکاه و... به جای سرعت گیرهای 

مرتفع، سدی در برابر رشد آمار فوتی های ناشی از تصادف های شهر ایجاد کنند.

زاکانی تأکید کرد
لزوم شناخت ابعاد شخصیتی 

شهید سلیمانی برای نسل جوان
شهردار پایتخت با پرداختن به مراسم سالگرد 
شهید حاج قاسم سلیمانی، بر لزوم شناخت 

ابعاد شخصیتی و زحمات ایشان تأکید کرد.
علیرضا زاکانی، شهردار تهران و رئیس مجمع 
شهرداران کلانشهرهای ایران در پنجاهمین 
نشســت کمیســیون فرهنگی و اجتماعی 
مجمع شــهرداران کلانشــهرهای ایران که 
عصر دیروز)دوشنبه ۴ دی ماه1۴0۲( حول 
محور برگزاری آیین گرامیداشــت و سالگرد 
شهید حاج قاســم ســلیمانی برگزار شد، بر 
لزوم شناخت حاج قاسم و ابعاد شخصیتی و 
زحمات ایشان تأکید کرد و ادامه داد: اگر بتوان 
با استفاده از دست نوشته های ایشان و اقدامات 
و موارد مربوط به حاج قاسم نمایشگاهی برپا 
کرد، قطعا در شــناخت بهتر و بیشــتر ابعاد 
شخصیتی ایشان کمک خواهد کرد. همچنین 
شناخت این شهید در مدارس و دانشگاه ها و 

دیگر مراکز بهتر انجام می شود.
شــهردار تهــران همچنیــن خاطرنشــان 
کرد: مراســم بزرگداشت شــهید حاج قاسم 
سلیمانی امســال باشــکوه تر برگزار خواهد 
شــد و امیدواریم در این یک هفتــه از 1۲ تا 
18 دی ماه که در کرمان و شهرهای مختلف 
مراسمی برگزار می شود، از تجربیات 
همدیگر استفاده کنیم و کمک 
کنیم تا مراســم اصلی که در 
کرمان است، به بهترین نحو 
و مطلوب تر از سال گذشته 
برگزار شود تا مردم نسبت 
به ســال گذشــته 
تفــاوت را لمس 

کنند.

650
سرعتگیر

در بازه زمانی ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
در تهران شناسایی شد.

25تا40
سرعتکاه

در هر منطقه از 
تهران وجود دارد.

استاندارد لازم برای 
سرعت گیرهای آسفالتی

3.75تا4.7مترعرض
6تا10سانتیمترارتفاع

جمع آوری 10درصد سرعت گیرها  در تمام مناطق شهر
مهدی گلشنی، مدیرکل حمل ونقل عمومی و امور مناطق شهرداری تهران: در رابطه با 
موضوع حذف سرعت گیرها مطالعه شده است و برخی از سرعت گیرها، تابلوهای زائد، 
گاردریل ها و... جمع آوری شده اند. حضور برخی از موارد ذکر شده در شهر هزینه های 
نگهداری را افزایش می داد؛ درحالی که بســیاری از آنها کارایی چندانی نداشتند و 
می توانستند حذف شوند. در مقاطع زمانی خاصی برحسب ضرورت تصمیم برای نصب 
و جاگذاری سرعت گیرها و برخی علائم شهری گرفته شد که در گذر زمان به دلیل رفع 

نیاز و اصلاحات هندسی دیگر الزامی بر حضور آنها در شهر وجود ندارد.
براساس آمار تصادف ها در هر کوچه و خیابان، تصمیم گرفته شد که سرعت گیر در 
محلی نصب شود تا شرایط برای عبور امن عابرپیاده در نقاطی که امکان نصب چراغ 
عابرپیاده و ایجاد گذرگاه های عرضی نبود، فراهم شــود. اگر سرعت گیر به صورت 
استاندارد احداث شود، آسیب خاصی برای خودرو ندارد؛ مگر اینکه خودرو سرعت 
غیرمجاز داشته باشد. ما در مناطق 22گانه، با توجه به اهمیت موضوع دست به بررسی 
زدیم تا در نقاطی که ضرورتی احساس نمی شــود، اقدام به جمع آوری کنیم. بیشتر 
سرعت گیرهای شهر استاندارد هستند، اما در نقاطی که پیمانکار استاندارد لازم را 
رعایت نکرده باشد، از طریق گزارش های مردمی و بازدید های انجام شده، این مسئله 
مورد بازنگری واقع و رفع مشکل می شــود. نباید فراموش کرد که برخی با سرعت 
غیرمجاز از ســرعت گیرها عبور می کنند و بعد ادعا دارند که سرعت گیر استاندارد 
نیست؛ در چنین وضعیتی ما ســرعت گیر را در دسته غیراستاندارد قرار نمی دهیم؛ 
چراکه آن شهروند به درستی رانندگی نکرده است. در حال حاضر بحث جمع آوری 
سرعت گیرها در برخی مناطق در دستور کار قرار دارد و در تلاش هستیم که اگر امکان 
اجرایی شدن راه حل های جایگزین وجود دارد، دست به جمع آوری بزنیم. به طور کلی 
نزدیک به 10درصد سرعت گیرها در تمام مناطق جمع آوری شده اند. براساس مطالعات 
انجام شده در مرکز مطالعات و برنامه ریزی شــهر تهران به طور کلی سرعتکاه ها در 
کاهش تصادفات بسیار مؤثر هستند. در معابر شریانی 1 و 2 سرعتکاه ها باعث کاهش 
۸0 تا 100 درصدی تصادفات فوتی و کاهش ۵0درصدی تصادفات خسارتی می شوند. 
تعداد سرعتکاه های تهران بنا بر بررســی هایی که در سال1۴00 و 1۴01 انجام دادیم 
در حدود ۶۵0سرعتکاه بود. به طور میانگین مناطق دارای 2۵ تا ۴0سرعتکاه هستند  
و برخی مناطق با توجه به وسعت شان سرعتکاه های بیشتری دارند. سرعتکاه های 
لاستیکی می توانند باعث کاهش ۴۵درصدی ســرعت در خیابان و سرعتکاه های 
آسفالتی باعث کاهش 3۹ تا ۴1درصدی سرعت در مقاطع شوند. ترکیب سرعتکاه و 
جزیره میانی هم از بهترین روش های آرام سازی  ترافیک است که تا ۵۵درصد باعث 
کاهش سرعت در معبر می شوند. براساس استاندارد ملی آرام سازی  ترافیک، سرعتکاه 
آسفالتی دارای 3.۷۵ تا ۴.۷ متر عرض و ارتفاع بین ۶ تا 10سانتی متر است و گذرگاه های 

برجسته عابرپیاده نیز بین ۵ تا ۷ متر عرض و بین ۸ تا 10 سانتی متر ارتفاع دارند.

مکث

تأثیر انواع سرعت گیرها بر کاهش سرعت خودروها
 کاهش 45درصدی سرعت خودروها با سرعت گیرهای لاستیکی

 کاهش41درصدی سرعت خودروها با سرعت گیرهای آسفالتی
 کاهش 55درصدی سرعت با ترکیب سرعت گیر و جزیره میانی
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تفاهمنامه ساخت استادیوم ورزشی برای تهران با حضور مسئولان دولتی و شهردار تهران امضا شد

سه شنبه سه شنبه 55 دی  دی 14021402- شــماره - شــماره 89828982
قرارگرفتنایراندرمیان20کشوراولتولیدکنندهزباله

مهدی امیری، مدیرکل آموزش های شــهروندی شــهرداری تهران: مردم به موضوع نظافت شــهری به عنوان 
ویترین خدمات شــهرداری تهران نگاه می کنند. روزانه حدود ۵هزار تن زباله در تهران تولید می شود و تولید 

زباله در تهران حدود ۳برابر میانگین جهانی است. از نظر تولید زباله هم جزو ۲۰ کشور اول جهان هستیم.

سهم21درصدینقصایمنیمعابردرتصادفها
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شورای اسلامی شــهر تهران: بررسی ها و آمار و اطلاعات 
حاکیســت که ۲۱ درصد از ســوانح مربوط به نقص در معابــر و عدم رعایت ایمنی در معابر می شــود که در این 

زمینه افزایش ایمنی معابر مورد تأکید است.

عمران

به مشکلات شهر جدید هشتگرد رسیدگی شود
شهر جدید هشتگرد که در استان البرز و 80کیلومتری تهران 
واقع شده درمانگاه تامین اجتماعی ندارد. قرار بود چند سال پیش 
بیمارستانی در این شهر ساخته شود که مدت هاست کار ساخت 
آن نیمه کاره مانده و به حال خود رها شــده است.مشکل دیگر 
وجود انبوهی از آهن آلات است که قرار بود برای ساختمان سازی  
از آن استفاده شود که در ورودی شهر به حال خود رها شده و از 
صاحبان و مالکان آن خبری نیست و در حال زنگ زدن هستند. 
از طرفی چون در ورودی شــهر دپو شــده اند ظاهر بدی به آن 
داده اند. بارها این موضوع را به مســئولان ســازمان ها و ادارات 
ذی ربط اطلاع داده و خواستار جمع آوری این آهن آلات شده ایم 
اما هیچ اقدامی صورت نداده اند.خواهشمندیم به مشکلات این 

شهر رسیدگی کنید.
آقایی از شهر جدید هشتگرد

میدان ونک نیاز به ایستگاه مترو دارد
 جای تعجب اســت که میدان پررفت وآمدی مثل میدان ونک 
که پایانه خطوط مختلف تاکســی هم در آن قرار دارد ایستگاه 
مترو ندارد. روزانه تعداد زیادی از افراد و همین طور خودرو از این 
میدان عبور می کند.از طرفی عرض خیابان ولی عصر)ع( رو به 
شمال به واسطه وجود خط ویژه اتوبوس های بی آرتی کم است و 
همین موضوع موجب ترافیک دائمی در این خیابان شده است. 
فاصله این میدان با ایستگاه های متروی اطراف هم طولانی است 
و دسترسی به آنها مشکل و وقتگیر است.مسلما وجود ایستگاه 
مترو دراین میدان از بار ترافیکــی آن به طور قابل توجهی کم 

خواهد کرد.
دادفرما از شهرک اکباتان

جلوی ورود پساب ها به رودخانه بابل گرفته شود
 ورود پساب های صنعتی و بدتر از آن فاضلاب انسانی به رودخانه 
شهر بابل موجب آلودگی شدید این رودخانه، انتشار بوی نامطبوع 
ومرگ بسیاری ازآبزیان آن شــده است.مسلما ادامه این وضع 
موجب شیوع انواع بیماری ها وصدمه به  محیط  زیست خواهد 
شد. مسئولان هر چه زودتر دراین مورد تصمیمی اتخاذ کنند تا 

ابعاد آسیب گسترده تر نشود.
اسلامی از بابل 

چرا پرداخت وام مسکن به خانواده های فرزند سومی لغو شد؟
چند روز پیش بانک مرکزی در بخشنامه ای به بانک ها ابلاغ کرد 
که جلوی تسهیلات وام مســکن خانواده هایی که دارای فرزند 
سوم هستند گرفته شود.من به امید این تسهیلات، چند ماه پیش 
خانه ای را اجاره کرده ام والان با مشکل روبه رو شده ام.مگرنحوه 
اجرا ومحل بودجه پرداخت اینگونه طرح ها از قبل تعیین و تامین 
و کارشناسی نشده است؟ الان تکلیف افرادی مثل من که روی 

دریافت این وام حساب کرده بودیم چیست؟
 بهرام از تهران 

اتوبوس های خارج از رده؛ منبع درآمد قاچاقچیان سوخت 
متأسفانه اتوبوس های از رده خارج در بندرعباس وسیله ای برای 
قاچاق سوخت شده اند. افرادی که در قاچاق سوخت دست دارند 
این اتوبوس های فرســوده و از رده خارج را که طبق قانون  باید 
اسقاط شوند خریداری و آنها را در قسمت های مختلف شهرک 
پیامبراعظم)ص( پارک کرده اند. قاچاقچیان هر روز ســهمیه 
سوخت این اتوبوس ها را می خرند. در واقع راننده روزمزد اجاره 
می کنند تا هر روز چند نوبت سوخت بزنند و برای آنها ببرند.هم 
مالکان این اتوبوس ها وهم کارشان علنی و آشکار است.مسلما 
دستگیری و تنبیه این افراد درس عبرتی برای سایرین خواهد 

شد و دست قاچاقچیان را از این بازار کوتاه خواهد کرد.
زربخش از بندرعباس

بهره برداری معادن خاک در مناطق هیرکانی ممنوع شود
 ســاخت و بهره برداری از معادن خاک و شن و ماسه در مناطق 
هیرکانی ازجمله منطقه سه هزار تنکابن، که به ریه های کشورمان 
معروفند، موجب تخریب محیط  زیســت واکوسیستم منطقه 
خواهد شد.واقعا جای تأســف دارد که تخریب محیط  زیست 
و بافت گیاهی و جانوری که بیشــتر اوقات هــم قابل جبران و 
ترمیم نیست دغدغه آخر افرادی باشد که دستورواجازه ساخت 
این قبیل معادن را می دهند. ضروری اســت نهادهای مدافع 

محیط زیست این موضوع را پیگیری و مانع انجام کار شوند.
گودرزی از تنکابن

جایگاه پمپ بنزین در کنار مجتمع های مسکونی دردسر ساز است
ساخت و جانمایی یک جایگاه پمپ بنزین همجوار مجتمع های 
مســکونی واقع در کمربندی امام علی)ع( در شهر قم موجب 
دردسر شده است.از ترافیک شــدید خودرو گرفته تا آلودگی 
صوتی و هوا که به واســطه صف طولانی خودروهای روشن و 
در حال انتظار برای بنزین زدن ایجاد می شــود.از طرفی وجود 
یک جایگاه بنزین در کنارمنازل مسکونی بسیار خطرناک است 
چرا که کوچک ترین بی احتیاطی می تواند موجب آتش سوزی و 
به خطر افتادن جان صدها نفرخواهد شد.از مسئولان درخواست 
داریم تا با تعطیلی وجمع آوری این جایگاه  آن را درمحلی مناسب 

و ایمن ایجاد کنند.
شهروندی از قم

مشکل روشنایی در اتوبان بابایی
اتوبان بابایی در قسمت خروجی خیابان هنگام که هم دارای پیچ 
و هم لاین خروجی کند رو است نیاز به روشنایی دارد، این قسمت 
از اتوبان هیچ چراغی ندارد و احتمال تصادف را افزایش می دهد 
که البته چندی پیش هم شاهد تصادف هولناک موتورسیکلت با 

کامیون در آن بودیم. لطفا مسئولان رسیدگی کنند.
رضایی از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

 بازسازی 11مجموعه ورزشی فرسوده 
در سال 1402

در سال های گذشته، فرسودگی و خرابی ابنیه و تاسیسات ورزشی 
باعث شده بود تا ده ها مجموعه ورزشی شهر تهران به تعطیلی 
کشیده شوند. نباید فراموش کنیم که سازمان ورزش شهرداری 
تهران با حمایت های گسترده شورای شهر و شهرداری تهران، 
در این دوره از مدیریت شــهری تلاش زیادی برای بازگشــایی 
این مجموعه های ورزشــی تعطیل و نیمه تعطیل کرده است. 
تا کنون بالغ بر 60مجموعه ورزشــی از این دست اورهال شده و 
به بهره برداری مجدد رسیده اند. علاوه بر این مجموعه ها، اورهال 
و بازسازی زمستانی چند مجموعه ورزشی فرسوده تهران هم در 
دستور کار قرار گرفته است تا با تمام قوا از اواخر سال و فصل بهار 
آماده خدمات رسانی به شهروندان در مناطق مختلف شهر باشند.

بازسازی زمستانی مجموعه های ورزشی فرسوده
حسین اوجاقی، رئیس سازمان ورزش شهرداری تهران از اورهال 
و بازســازی چند مجموعه ورزشی فرســوده پایتخت تا پایان 
سال جاری و در فصل زمســتان خبر می دهد و در این رابطه به 
همشــهری می گوید: »مجموعه های ورزشی شهرداری تهران 
اغلب عمر بالایی دارند و ســال های زیادی اســت که مشغول 
خدمات رسانی به شهروندان هستند. این مجموعه ها سال های 
طولانی اســت که کار می کنند و از آنها اســتفاده می شود، اما 
همیشه در بحث اورهال و بازسازی مشــکل داشته اند. اورهال 
و بازســازی نشــدن این مجموعه های ورزشــی در سال های 
گذشته هم نتیجه اش این شــده که به دلیل خرابی و نقص فنی 
در تاسیســات و ابنیه، تعداد قابل توجهی از آنها بسته و تعطیل 
شده اند. این مجموعه ها پس از اورهال شدن، تا سالیان سال قادر 
به خدمات رســانی خواهند بود و دیگر در دوران پیک استفاده 
شهروندان یعنی در فصل های بهار، تابستان و پاییز دچار مشکل 
و تعطیلی نمی شوند. با توجه به این موضوع تدبیر کرده ایم تا در 
زمستان این مجموعه های ورزشی را که نیاز فوری به بازسازی 

دارند اورهال کنیم.«

آماده سازی  مجموعه های ورزشی برای فصل بهار 
در آغاز این دوره از مدیریت شهری، 69مجموعه ورزشی تعطیل 
شده بود که بالغ بر 62مورد آنها اورهال و بازگشایی شد. در همین 
رابطه اوجاقی تأکید می کند مجموعه های ورزشــی که در حال 
اورهال هستند، غیراز ده ها مجموعه های ورزشی ای است که در 
سال های گذشته تعطیل شــده بودند و در این دوره بازسازی و 
بازگشایی شده اند. او افزود: »در این دوره از مدیریت شهری تعدادی 
از این مجموعه های ورزشی تعطیل و نیمه تعطیل اورهال و بازسازی 
شده و به چرخه خدمات رسانی به شهروندان تهرانی بازگشته اند. 
علاوه بر آنها، تعداد دیگری از مجموعه های ورزشــی متعلق به 
سازمان ورزش شهرداری تهران هستند که با وجود ارائه خدمات و 
فعال بودن، شرایط چندان خوبی ندارند و اگر آنها را به موقع اورهال و 
بازسازی نکنیم، سال آینده مجبور خواهیم بود که آنها را نیز تعطیل 
کنیم و به دلیل خرابی و نقص های ساختمانی و تاسیساتی درب 
آنها را ببندیم. با توجه به این موضوع که در فصل زمستان تعداد 
مراجعه کنندگان به مجموعه های ورزشی کاهش پیدا می کند، 
در 3 ماه آخر سال برای اورهال یکســری از مجموعه های اصلی 
اقدام کرده ایم تا در روزهای پیک فصل بهار دچار مشکل نشویم.«

اورهال 11مجموعه ورزشی در سال 1402
رئیس ســازمان ورزش شــهرداری تهران درباره تعــداد این 
مجموعه های ورزشی می گوید: »طبق برنامه اورهال 11مجموعه 
ورزشی از این دست برای ســال جدید برنامه ریزی شده بود که 
تاکنون حدود 5مجموعه اورهال شده و حدود 6مجموعه ورزشی 
مانند توحید و باغ گلستان و پردیس و... باقی مانده است که اینها 
نیز به ترتیب تا پایان سال اورهال شده و به چرخه خدمات رسانی 

بازمی گردند.«

تفاهمنامه ساخت ورزشگاه جدید بالاخره 
روز گذشته امضا  شد تا مطالبه تهرانی ها 
برای حضور در یک ورزشگاه جدید و نو 
به واقعیت بپیوندد. هرچند زمزمه های 
ســاخت ورزشــگاه جدید برای تهران 
همواره شنیده می شد، اما مطالبه برای 

ساخت این ورزشــگاه -که قرار است با 
حضور شرکت چینی IPPR در شهر آفتاب 
ساخته شود- در روزهای گرم شهریور ماه 
و همزمان با بازی تیم های پرسپولیس و 
النصر داغ شد. درست در روزهای منتهی 
به این بازی مهم بود که انتقادها از وضعیت 
چمن و جایگاه های ورزشگاه آزادی اوج 
گرفت و بســیاری خواهان ساخت یک 
ورزشگاه جدید در تهران شدند. در همین 
راستا بود که سیدابراهیم رئیسی چند روز 

قبل از مسابقه پرســپولیس و النصر در 
مراسم تجلیل از قهرمانان و مدال آوران 
ورزش کشور، موافقت خود را با ساخت 
یک ورزشــگاه جدید اعلام کرد و گفت: 
»بنده با احداث یک ورزشــگاه آبرومند 
در  شأن و منزلت قهرمانان ملت ایران و 
همچنین میزبانی شایســته از مهمانان 
خارجی در تهران موافق هستم و معتقدم 
هزینه کردن در چنین مــواردی نوعی 
سرمایه گذاری است که از سوی وزارت 

ورزش و سازمان برنامه و بودجه پیگیری و 
دنبال خواهد شد.« پس از مسابقه فوتبال 
پرسپولیس و النصر نیز موضوع ساخت 
ورزشگاه جدید به فراموشی سپرده نشد 
و رئیس جمهور در نخســتین روزهای 
مهرماه از وزیر ورزش و جوانان و نیز معاون 
اجرایی رئیس جمهور خواست تا موضوع 
احداث ورزشــگاه جدید در تهران برای 
رفع نیاز های ورزشی جوانان را با جدیت 

پیگیری کنند.

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

میانداریشهرداریبرایساختورزشگاهجدید
تعیین محل ســاخت ورزشــگاه جدید، موضوعی بود که از همان ابتدا با 
گزینه های مختلفی همراه شد و نقاط مختلف تهران برای این پروژه مهم مورد 
بررسی و رایزنی قرار گرفتند تا اینکه سرانجام شهردار تهران پس از جلسه 
هیات دولت، پرونده گزینه های احتمالی را بست و اعلام کرد که قرار است 
شهر آفتاب میزبان ورزشگاه جدید تهران باشد: »حدود 300هکتار زمین در 
این خصوص درنظر گرفته شده، اما همچنان به برخی از جزئیات این موضوع 
پرداخته نشده است. درخصوص نحوه قراردادها و شرایطی که باید در این 
خصوص درنظر گرفته شود، شفافیتی صورت نگرفته است. این ورزشگاه در 

شهر آفتاب افتتاح خواهد شد.«

روز گذشــته آخرین اقدامات برای کلنگ زنی اســتادیوم جدید 
تهران انجــام و تفاهمنامه همــکاری احــداث مجموعه بزرگ 
فرهنگی ورزشی شــهر تهران با حضور محمد مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور، علیرضا زاکانی، شهردار تهران، محسن منصوری، 
معاون اجرایی رئیس جمهور، جــواد اوجی، وزیر نفت و کیومرث 
هاشــمی، وزیر ورزش و جوانان امضا شد. این تفاهمنامه با هدف 
فراهم کردن زیرساخت ها و امکانات لازم برای احداث مجموعه 
بزرگ فرهنگی و ورزشــی در طرح ویژه شهر فرهنگی و مذهبی 
تهران مصوب شورای عالی شهرسازی و معماری ایران به مساحت 
3۷0هکتار برای برگزاری رویدادها و مســابقات ورزشی ملی و 

بین المللی، با لحاظ شرایط و رعایت قوانین و مقررات مربوط به 
معاونت اول ریاست جمهوری، معاونت اجرایی ریاست جمهوری، 
وزارت ورزش و جوانان، وزارت نفت، سازمان برنامه و بودجه کشور، 
استانداری تهران، شــهرداری تهران و آســتان مقدس حضرت 
امام خمینی)ره( تنظیم و امضا شد. براساس متن این تفاهمنامه 
وزارت ورزش و جوانان موظف شد نسبت به شناسایی و انتخاب 
شرکت مشــاور ذی صلاح داخلی یا خارجی برای بررسی و انجام 
مطالعات راهبردی »طرح جامع شهر آفتاب« و تهیه طرح اجرایی 
فنی، اقتصادی و معماری پروژه »مجموعه بزرگ فرهنگی و ورزشی 
شهر آفتاب« اقدام کند. همچنین دستگاه اجرایی پروژه شرکت 

توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور تعیین و منابع مورد نیاز از 
محل مازاد فروش نفت خام و میعانات گازی )معادل سهم دولت( 
توسط وزارت نفت و با تخصیص ســازمان برنامه و بودجه تعیین 
شد. آستان مقدس حضرت امام خمینی)ره( نیز براساس توافق 
انجام شده موظف شد اقدامات لازم را نســبت به تأمین اراضی 
موردنیاز برای اجرای پروژه مذکور انجام دهد. براساس بندهای این 
تفاهمنامه انجام مطالعات خاک شناسی، ژئوتکنیک، لرزه شناسی، 
تجزیه و تحلیل ویژگی های طبیعی، کالبدی، مخاطرات طبیعی 
و زیست محیطی زمین، بافت اطراف، توپوگرافی و شیب طبیعی 
اراضی معرفی شده باید پیش از شروع عملیات اجرایی انجام شود.

چینیهااستادیوممیسازند
در اواسط آبان ماه بود که خبر انعقاد تفاهمنامه ساخت ورزشگاه جدید با یک شرکت چینی منتشر و شرکت IPPR چین 
که در زمینه ساخت ورزشگاه سابقه دارد، مسئول اجرایی شدن این پروژه شد. به گفته مهیار عسگریان، سرپرست شرکت 
توسعه و تجهیز اماکن ورزشی، این استادیوم 120هزار نفر گنجایش دارد: »طراحی شهر فرهنگی- ورزشی جدید در 
یک فاز خواهد بود، اما اجرایش در 2 فاز است. به این دلیل که زیرساخت های موردنیاز طرح جامع دیده شود تا در آینده 
با اجرای فاز 2 به مشکل نخوریم . در فاز یک دست کم مطالبه اولیه مردم را لحاظ کرده ایم ؛ یعنی یک استادیوم فوتبال که 
تا 120هزار نفر گنجایش دارد . یک سالن بزرگ چندمنظوره با ظرفیت 22هزار نفر هم در این فاز اجرا می شود.« طبق 
اعلام شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی مجموعه فرهنگی ورزشی شهر، اجرای کامل این پروژه دست کم 3سال زمان 
خواهد برد. در نهایت 29 آذر ماه بود که توافقنامه احداث مجموعه فرهنگی ورزشــی جدید تهران با حضور معاون اول 
رئیس جمهور و مقامات اجرایی مربوطه، نهایی شد تا این مطالبه مردمی هر روز بیشتر به مرحله اجرایی شدن نزدیک شود.

کلنگزنیاستادیومتهراندرچندقدمیاجرا

تأمین مالی از طریق تهاتر نفت
محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور:  تمامی ابعاد مختلف 
این طرح به صــورت جهادی پیش رفته اســت. یکی از 
ویژگی های بارز این طرح این است که تمامی ابعاد و جوانب 
مختلف طرح به دقت بررســی شــده و مسائل مختلف 
مرتبط با آن مدنظر قرار گرفته اســت. تامین منابع مالی 
برای اجرای این طرح از طریق تهاتر نفت پیش بینی شده 
که سابقه کمتری در کشور دارد و اطمینان بخش است. از 
زمان دستور رئیس جمهور تا تصمیم گیری و تدوین این 
تفاهمنامه مدت زیادی سپری نشده است، انتظار می رود 
که این پروژه در کوتاه ترین زمان ممکن به نتیجه برسد و 
مردم و جوانان هر چه زودتر بتوانند از مزایای آن بهره مند 
شوند. براساس تفاهمنامه و مذاکراتی که با پیمانکار اجرای 
این پروژه انجام شده، باید برای ساخت این مجموعه از تمام 
ظرفیت های داخلی استفاده شود و در طراحی و ساخت این 
ورزشگاه، الگوی ایرانی ـ اسلامی نیز رعایت شود. عده ای 
پرسیده بودند که چرا اجرای این پروژه قرار است توسط 
شرکت چینی انجام شود که این امر به دلیل آن است که با 
کشور چین خط تبادل مالی داریم و منابع پروژه را از طریق 
تهاتر نفت با طرف چینی تامین خواهیم کرد؛ بنابراین این 
پروژه که احداث آن چند میلیارد دلار هزینه دارد، به یک 
شرکت چینی سپرده شده است؛ ضمنا در همه مراحل کار 
از طراحی تا اجرا از ظرفیت شرکت های همکار داخلی نیز 

استفاده خواهد شد.

مکث1

 پاسخ به منتقدان گسل خیز بودن استادیوم
محسن منصوری، معاون اجرایی رئیس جمهور:  عده ای 
گفته اند که مکان این مجموعه روی گسل است و این در 
حالی است که مطالعات کامل زمین شناسی و بررسی های 
فنــی در این خصوص انجام شــده و مشــکلی در این 
خصوص وجود ندارد. این مجموعه به فرودگاه بین المللی 
امام خمینی)ره( و فرودگاه مهرآباد نزدیک است. همچنین 
دسترسی به شبکه حمل ونقل کشور و شبکه بزرگراهی 
از دیگر دلایل جانمایی این ورزشگاه بود. برای پیگیری 
مراحل اجرای این طرح، کمیته راهبری تشکیل خواهد 
شد و شرکت چینی نیز متعهد شده که در کوتاه ترین زمان 

ممکن این پروژه را تکمیل کند.

مکث2

 تعویض چمن مصنوعی ۲زمین استاندارد فوتبال)۱۱در ۱۱(
 زمین سرداران شهید شمیران)منطقه یک(

 زمین فوتبال بدر )منطقه ۱6(
 بازسازی و اورهال جکوزی غیرفعال در ۱6مجموعه ورزشی 

  سرانه ورزش تهران 
دوبرابر می شود

 کیومرث هاشــمی، وزیر ورزش و جوانان:  
احداث این مجموعه می تواند سرانه ورزش 
تهران را که هم اکنون جزو آخرین شهرهای 
کشــور قرار دارد، به دوبرابر افزایش دهد. با 
احداث این مجموعه به نیازهای همه رشته های 
ورزشی در عرصه جهانی پاسخ داده خواهد 
شــد و دغدغه ای برای میزبانی مســابقات 
بین المللی رشــته های ورزشــی نخواهیم 
داشت. اساساً  شرکت های چینی در ساخت 
ورزشگاه ها سرآمد هستند و شرکتی که قرار 
است این مجموعه را احداث کند نیز شرکتی 
معتبر اســت که بیش از 100پروژه مشابه در 

سطح دنیا به اجرا رسانده است.

مکث3

  نقش شهرداری تهران 
در ساخت ورزشگاه جدید تهران

 مهیار عسگریان، سرپرست شرکت توسعه و نگهداری 
اماکن ورزشی کشور: در ساخت ورزشگاه جدید تهران، 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران و تیم همراه ایشان در بحث 
صدور مجوز ها برای ساخت ورزشگاه جدید نقش دارند و 
همچنین قرار است از مشاوره و تجربیات آنها در اجرای 
پروژه مذکور نیز استفاده شود؛ همانطور که آقای زاکانی و 
شهرداری تهران در بحث بازسازی ورزشگاه آزادی تهران 
نیز کمک های خوبی به ما کردند. این پروژه فعلا توســط 
شرکت مشاور در مرحله مطالعات نهایی قرار دارد و هنوز 
تا مرحله شروع پروژه فاصله داریم. اینکه کلنگ ساخت 
ورزشگاه جدید را چه کسی بر زمین خواهد زد و جزئیات 
این مراسم هنوز مشخص نیست، اما شهردار تهران یکی از 

اعضای حاضر در تیم مدیریتی پروژه مذکور است.

مکث4

اطلاعاتمجموعههایورزشی
مجموعه ورزشی باغ گلستان منطقه10

استخر و سالن بدنسازیامکانات

آخرین
آغاز اورهال/ بازگشایی تا قبل از پایان سالوضعیت

مجموعه ورزشی توحید منطقه2

استخر دوقلو، سالن چندمنظوره، رزمی و بدنسازیامکانات

آخرین
شروع اورهال از دی ماه/ بازگشایی تا قبل از پایان سالوضعیت

مجموعه ورزشی شهدای خاورشهر منطقه15

سالن توپی و سالن رزمیامکانات

آخرین
درحال اورهال/ بازگشایی تا قبل از پایان سالوضعیت

مجموعه ورزشی شهدای دولت آباد منطقه20

سالن ورزش های توپی، کشتی و رزمیامکانات

آخرین
درحال اورهال/ بازگشایی تا بهمن ماهوضعیت

مجموعه ورزشی شهدای دولاب منطقه20

بدنسازی و رزمیامکانات

آخرین
پایان اورهال/ بازگشایی شده استوضعیت

مجموعه ورزشی پردیس منطقه11

استخر، سالن توپی و رزمیامکانات

آخرین
درحال اورهال/ بازگشایی تا قبل از پایان سالوضعیت

مهدی اسماعیل پور؛ روزنامه نگار



 دنبال جایزه 
هستند

 گفت وگو با احمد نجفی
بازیگر و تهیه کننده 

سینما و تلویزیون

در هفته های اخیر سریال تاریخی – سیاسی 
»انقلاب دوم« از شبکه یک سیما پخش می شود. ورود 

به این مجموعه و بازخوردهایش یادتان هست؟
3 سال پیش به پیشنهاد کارگردان مجموعه آقای شمقدری 
در این ســریال بازی کردم که همان روزهــا از تلویزیون 
پخش شد و بازخورد خوبی داشت. الان هم با کمی تغییر 
در تدوین و مونتاژ از شبکه یک در حال بازپخش است که 

امیدوارم موردپسند مردم قرار بگیرد.

در سریال سنجرخان هم بازی کرده اید. این 
سریال چه موقع به پخش می رسد؟ 

حدود 2  مــاه پیش که با آقای لطیفی، کارگردان ســریال 
صحبت کردم، گفتنــد کار در پس تولیــد نهایی به دلیل 
مشکلات مالی فعلا متوقف شده است. امیدوارم این مشکل 
زودتر حل شود چون کار بسیار خوبی است و برایش بسیار 
زحمت کشیده شــده؛ به ویژه اینکه به نظرم بهترین وقت 

برای پخش این سریال همین ایام است.

به چه دلیل الان زمان مناسبی برای پخش 
این سریال است؟ 

داســتان این مجموعه درباره ســنجرخان، قهرمان ملی 
کردستان هست که با دولت های خارجی و به ویژه شوروی 
مبارزه کرد. به دلیل نگاهی که این ســریال به کردستان و 
قهرمان های ملی دارد، به نظرم پخش آن در تقویت اتحاد 

ملی خیلی مؤثر است.

پیش از بازی در سریال، شناختی هم از این 
قهرمان ملی داشتید؟ 

بله. نــام ســنجرخان را شــنیده بــودم و کمــی درباره 
فعالیت هایش می دانســتم؛ البته نمی گویم که متخصص 
بودم اما اطلاعاتی درباره ســنجرخان داشتم و می دانستم   
به خاطر دفاع از کشــور علیــه شــوروی و تجزیه طلب ها 

جنگیده است.

نام تان در لیســت بازیگران سریال سلمان 
فارسی هم دیده شده. قرار است در این مجموعه چه 

نقشی ایفا کنید؟
واقعا؟ اطلاع ندارم. هنوز با من دراین باره صحبت نشــده 

است.

این روزها مشــغول بازی در کــدام فیلم و 
سریال هستید؟ 

مشغول بازی در 2 فیلم ســینمایی و یک سریال تاریخی 
به نام »نامیرا« هستم که در ماه های آینده پخش و اکران 
می شــوند. ســریال نامیرا درباره رخدادهای قبل از واقعه 

کربلاست.

چرا این قدر سریال تاریخی بازی می کنید؟ 
شــاید چون نقش هایی که به فیزیک من می خورد در این 
سریال ها بیشتر است، اما در کل پیشــنهاد تهیه کننده و 

کارگردان هایی است که برایم قابل احترام اند.

در انتخاب نقش سختگیر هستید؟
قطعا، بله. در این سن و سال دنبال دیده شدن نیستم و فقط 

در کارهای با  ارزش بازی می کنم.

اولویت تــان بازی در نقش مثبت اســت یا 
منفی؟ 

برایم فرقی ندارد. مهم این است که نقش خوب اجرا شود 
و در خدمت قصه و کارگردان باشد. اگر بدانم توان اجرای 
یک نقش را دارم و قصه اش هم قصه خوبی است، به راحتی 
آن را می پذیرم و دیگر به این فکر نمی کنم که قرار اســت 
چهره منفی از من دیده شود یا مثبت. همانطور که در فیلم 

»پناهنده« زنده یاد ملاقلی پور نقش منفی ایفا کردم.

چرا به شــما لقب آمریکایی سینمای ایران 
را داده اند؟ 

مردم ما هر کســی را که قد بلند و چشــمان سبز دارد به 

خارج نسبت می دهند؛ درحالی که پدرم اصالتا خوزستانی 
و مادرم از قوم لر هســتند. شــاید خیلی ها ندانند ولی در 
خوزســتان از این تیپ و قیافه ها زیاد است. البته این لقب 
را پس از بازی در نقش یک آمریکایی در فیلم ســینمایی 
توفان شــن به من دادند. حتی یک دوســت حساسی که 
برایم قابل احترام است گفت دیگر نباید نقش آمریکایی ها 

را بازی کنی.

غیر از بازیگری حرفه دیگری هم دارید؟ 
یــک دوره  ای در خوزســتان بــا بــرادرم مشــغول کار 
خانوادگی مان یعنی تولید خرما بــودم. ولی الان دیگر از 
رفت وآمد و ســنگ اندازی اداره ها و بانک ها خسته شدم و 

کار را رها کردم.
تهیه کنندگی فیلم هایی ازجمله »تاواریش«، 
»گروهبان«، »هتل کارتن« و »من یک ایرانی هستم« 
را هم در کارنامه دارید. چرا در این زمینه کاری را دنبال 

نکردید؟
سر اکران فیلم »من یک ایرانی هستم« از طرف خانه سینما 
و شورای نمایش خیلی اذیت شدم. یک عده آدم متعصب 
بی دانش آنجا نشسته بودند و چوب لای چرخ تولیدکننده 
می گذاشتند. اگر یادتان باشد رفتم و در خانه سینما را هم 

گل گرفتم؛ البته من از این کار ســودی نبردم ولی حداقل 
ســینما بهره برد. همه جا گفته ام اگر کسی در سینما ظلم 
کند، مطمئن باشــید جلویش می ایســتم. به خاطر حفظ 
آبروی سینما اگر لازم باشــد باز هم در خانه سینما را گل 

می گیرم.

در ســینما اولویت تان بازیگری اســت یا 
تهیه کنندگی؟ 

خداییش اگر بودجه ام برسد تهیه کنندگی را بیشتر دوست 
دارم، چون در یــک خانواده  تولیدکننده بزرگ شــده ام و 

ترجیح می دهم تولید کننده باشم تا خدمات دهنده.

مگر خانواده تان تولیدکننــده چه چیزی 
هستند؟

خانوادگی در کار تولید و صــادرات خرما بودیم. پدرم یک 
تولیدکننده و کارآفرین موفق بود و کارگاهش در خوزستان 
حدود 1700کارگر داشــت. نصیحت مرحــوم پدرم که 
می گفت »سعی کنید تولیدکننده باشید، نه مصرف کننده« 

همیشه در گوشم است.

به نظر می رسد چند سالی است که حضورتان 

در سینما کمرنگ شده است. دلیل خاصی دارد؟ 
بله. به دلیل اینکه فیلمسازها برای سیاه نمایی و همه  چیز را 
منفی و چرک نشان دادن با هم رقابت می کردند. رسم شده 
بود که هرقدر فیلم  سیاه بود و مشکلات کشور را بزرگ نمایی 
می کرد در جشنواره های خارجی جایزه می گرفت. در نقد 
این موضوع با خیلــی از تهیه کننده ها بحــث می کردم و 
می پرسیدم چرا اینقدر ســیاه نمایی و منفی کار می کنید؟ 
جواب قانع کننده ای نداشــتند. گویا دنبــال ویزا و جایزه 

جشنواره های خارجی بودند.

یعنی معتقدید نباید فیلم انتقادی ســاخته 
شود؟

چرا، ولی هر چیــزی حد و انــدازه دارد. در همه دنیا فیلم 
انتقادی می سازند اما در کنارش فیلم هایی هم برای حفظ 
تکریم ملت،تاریخ و منافع شان می سازند. ولی صرفا انتقادی 

و سیاه نمایی جز یأس و سرخوردگی نتیجه ای ندارد.

خودتان در فیلم هایی که ساختید این اصل 
را رعایت کردید؟ 

بله. من در فیلم های »هتل کارتن«، »گروهبان« و »من یک 
ایرانی هستم« همیشه به کشور و وطنم افتخار کرده ام. اگر 
این فیلم ها را دیده باشید متوجه می شوید که حس اینکه 

وطن، مادر همه ماست را به مخاطب القا کرده ام.

مردم شــما را بعد از بــازی در کدام فیلم و 
سریال شناختند؟

بعد از بازی در »دندان مــار« و »گروهبان« کم و بیش 
برای مردم شناخته شــدم اما وقتی ســریال »کارآگاه 
علوی« پخش شــد، چون عمومیت بیشتری داشت و از 
طرفی هم از نظر محتوایی آن زمان فیلم های پلیســی 
با نگاه تاریخی نداشــتیم، خیلی مورد توجه قرار گرفت؛ 
به طوری که تا سال ها بعد مردم من را به نام کارآگاه علوی 

صدا می زدند.

برای ســاخت کــدام فیلم یا ســریال با 
چالش های بسیار مواجه شدید؟

در فیلم »تاواریش« هــم بازیگر بودم و هــم تهیه کننده. 
بخشی از فیلم در ارمنســتان ضبط می شد. در اوایل دهه 
70 در ارمنستان آب و برق و غذا خیلی کم بود. فقط روزی 
2ساعت آب و برق داشتیم و در همین 2ساعت کار را پیش 
می بردیم. با آقای فخیم زاده که کارگردان کار بودند، خیلی 

سختی کشیدیم و هر روزش برای مان خاطره بود.

چه آرزویی دارید؟
آرزوی من برای همه مردم است. دلم می خواهد مردم در 
امور اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و... به آنچه حق شان است 
برســند. تحقق این آرزو در دولت فعلی امکان پذیر هست. 
در دولت های پیشــین به ویژه دولت آقــای روحانی بدون 
رودربایستی بگویم صدمات بسیاری در موضوع اقتصادی، 
فرهنگی، سیاســی و... خوردیم. دولــت فعلی دارد تلاش 
می کند که این لطمه و صدمه را جبــران کند. من فارغ از 
بازیگری و فیلمســازی همه حوزه های سیاسی، اقتصادی 
را رصد می کنم و اطمینان دارم اگر دولت با همین فرمان 
جلو برود نهایتا تا 5 سال آینده نتایج بسیار خوبی خواهیم 

گرفت.

با توجه به اینکه حوزه های مختلف را رصد 
می کنید بــرای تحقق ایــن آرزو، توصیه ای هم برای 

دست اندرکاران و مسئولان دارید؟
باید مسئولان همگام با رئیس دولت از اتاق های شان بیرون 
بیایند، به میان مردم بروند، درد آنها را از نزدیک ببینند و 

چاره ای پیدا کنند. 
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5 نقش احمد نجفی 
از میان رفاقت و سکوت تا خیانت و حقیقت 

نگاه کار هنرمند 
روشن نمایی و 

مثبت نگری است
 احمد نجفــی که علاوه بر 
بازیگری دســتی هم در 
فیلمســازی دارد، معتقد 
است که ســینمای امروز 
به ویژه در ژانر اجتماعی و 
کمدی به یک رنسانس نیاز 
دارد. او می گوید: »سینمای 
اجتماعی و کمدی حتی اگر 
بفروشد هم ســخیف و 
بی محتوا شــده است. ما 
توان مان برای ســینمای 
کمدی و اجتماعی بیشتر 
از این چیزی است که اکران 
می شــود. باید در تولید 
محتوا دست از انتقادهای 
بی حساب و کتاب و بی پایه 
برداریــم. یــادم می آید 
در یک ســناریو قوانین و 
احکام قضایی اشتباه بیان 
شــده بود. به کارگردان و 
شــما  گفتم  تهیه کننده 
اصلا قانون را خوانده اید؟ 
ما اصلا چنیــن احکامی 
نداریــم و... « او ادامــه 
می دهد: »متأسفانه اغلب 
فیلمسازان از یک موضوع 
می کنند    شــروع  ساده 
سناریو می نویسند و فقط 
نیت شان زدن این کشور 
و مردم اســت. شرایط را 
طوری نشان می دهند که 
انگار هیچ اتفــاق خوبی 
در این کشــور نمی افتد. 
من با ایــن کارها مخالفم، 
حرف من این اســت که 
کار هنرمند روشن نمایی 
و مثبت نگــری اســت.«

ایران بهترین 
کشور دنیاست

فیلمبرداری سکانس هایی 
از سریال کارآگاه علوی 
در اوکرایــن موجــب 
آشنایی و ازدواج بازیگر 
کشــورمان با یک بانوی 
اوکراینی شد. حاصل این 
ازدواج 2پسر به نام دانیال 
و شــایان و یک دختر به 
نام مریم اســت. نجفی 
از تأثیر جنگ روســیه 
و اوکرایــن در زندگی 
همسرش می گوید: »قبل 
از شروع جنگ همسرم 
برای دیــدار با خانواده و 
همینطور زایمان دخترم 
نزد خانواده اش به اوکراین 
رفته بود. جنگ که شروع 
شد نوه ام تازه به دنیا آمده 
بود و خانه شــان نزدیک 
کی یف زیر بمباران بود. با 
هزار مشکل به آنجا رفتم 
و آنها را خارج کرده و به 
اروپا رساندم. اتفاقا بعدا 
بمبی به خانه مادر همسرم 
اصابت کرده بــود. الان 
خدا را شکر آنها در ایران 
هستند و معتقدم هنوز 
هم ایران بــرای زندگی 

بهترین کشور دنیاست.«

کارآگاه علوی و 
پسربچه زرنگ

این بازیگــر و تهیه کننده 
ســینما با بیش از 3دهه 
فعالیت، خاطــرات تلخ و 
شیرین بسیاری در پستوی 
ذهنش جا داده است. در 
یــادآوری یکــی از آنها 
می گوید: »تمام روزهایی که 
فیلم و سریال ضبط و پخش 
می شود برای عوامل فیلم 
خاطره اســت اما بسیاری 
از این خاطرات به اصطلاح 
تعریفی نیســتند و فقط 
برای خودمــان جذابیت 
دارند. معدودی هم به دلیل 
شیرینی و نمکی که دارند 
قابل طرح کردن هستند.« 
او با این مقدمه خاطره ای 
از جشــنواره کــودک و 
نوجوان شهر کرمان تعریف 
می کند: »یادم هست چند 
ســال پیش برای شرکت 
در جشــنواره کودک و 
نوجوان به کرمان رفتیم. 
مردم می آمدنــد و ابراز 
لطــف می کردند و عکس 
و امضــا می گرفتند. این 
میان پسربچه زرنگی هم 
بود که از لابه لای جمعیت 
می آمد و از همه بازیگرها 
امضا می گرفت و به مردم 
می فروخت. یــک مأمور 
پلیس که برای کنترل نظم 
آنجا حضور داشت، به پسر 
بچه گفت »باز تو پیدایت 
شد؟« پسرک گفت »آمدم 
کارآگاه علوی را ببینم...« 
پلیس با عصبانیت گفت:»تو 
نمی دانــی که ایشــان 
کارآگاه نجفی هستند نه 
علوی؟!!!!... « اشتباه پلیس 

باعث خنده حضار شد.«

   ویژگی
 بازیگر، مجری، تهیــه کننده سینما و تلویزیون با بیش از3دهه 
بازی در ده ها فیلم و مجموعه تلویزیونی ازجمله کارآگاه علوی، 
سگ کشی، توفان شن، معمای شاه، پرده شیشه ای و... اجرای 
برنامه های گفت وگومحور صندلی داغ، فرش قرمز، با ایرانیان 

و...عضو سابق شورای عالی سینما و...

   سه شنبه    5 دی 1402       12 جمادی الثانی    1445         سال سی ودوم            شـماره  8982

برخی با 
سیاه نمایی

3 دهه پیش با »دندان مار« پا به دنیای بازیگری گذاشت و به خاطر قد و 
قامت بلند و چشمان رنگی اش »آمریکایی سینمای ایران« لقب گرفت. 

با وجود اینکه در این ســال ها در ده ها فیلم و سریال و آثار ماندگاری 
چون کارآگاه علوی، سگ کشــی، ولایت عشق و... خوش درخشیده، 
اما به دلیل علاقه خانوادگی به تولید، اولویتش تهیه کنندگی اســت 

تا بازیگری. 
صحبت از احمد نجفی است، هنرمند توانمندی که دغدغه اش ساخت 

آثار فاخر و ارزشــمندی برای معرفی چهره واقعی ایران و ایرانی به 
دنیاست. به بهانه بازپخش مجموعه تلویزیونی »انقلاب دوم« از شبکه 
یک سیما با این هنرمند هم کلام شدیم. نجفی در این گفت وگو برای ما 
از فعالیت ها و دغدغه های هنری اش ، خاطراتش و تأثیر جنگ اوکراین 

در زندگی شخصی اش می گوید.

احمد نجفی این روز ها کمتر به عنوان یک بازیگر 
شناخته می شود؛ درحالی که در دهه1370 نامی 
برای همه ویترین ها بود. در سینمای متنوع و 
متکثری که بعد از سال های جنگ به راه افتاد، 
حضورش در بسیاری از فیلم ها نمادی از یک 
دوران و نگاهش نشانه ای از یک احساس بود. 
احمد نجفی در بخش مهمی از خاطرات یک 
نســل جای دارد؛ جایی که فراموش کردنش 
شاید امکان پذیر نباشــد. مرور این  نقش ها 
می تواند برای نسل تازه تر، مرور اوج یک بازیگر 
باشد و برای قدیمی ها لحظاتی که تنها با سینما 

می توان به خاطر سپرد.

احمد: برای خودت، برای داداشت گریه کردم 
دندان مار )مسعود کیمیایی / 1368( 

در جنوبی تریــن جای جهان بــود که مردی از 
جنوب در چشمان نمناک مردی پناه برده به اتاق 
سرد یک مسافر خانه اشک ریخت. رضا )فرامرز 
صدیقی( و احمد به هم خوردند تا داســتانی از 
سال های خاکستری تهران  رقم بخورد؛ رفاقتی 
که یک پایش لهجه تهرانی داشت و یک پایش 
آبادانی؛ یکی تنش سیاه بود و یکی تنش آبی  و 
این تن های تنها، راهی  شــدند که آخرش آتش 
بود. احمد نجفی در این ســوگنامه دهه شصتی 

جای درستی ایستاده بود.

رستم: این زمین مال منه 
گروهبان )م.کیمیایی / 1369( 

رستم با تنی زخمی و روحی عاصی با سنگین ترین 
پایی کــه از خاکریز جنوب به شــهر شــمال 
برمی گشــت، با زبانی که دیگر نمی چرخید و 
گوشی که نمی شــنید، به زنی مانده در دو راهی 
ماندن و رفتن رســیده بود. اما نه چشمان شاد 
پسر و نه نگاه ماتم زده همسر دوای مرهم رستمی 
نبود که ته هیچ شاهنامه ای برایش خوش نبود. 
زمین و جنگل برایش همه  چیــز بود؛ جایی که 
برایش جنگیده بود. احمــد نجفی در این فیلم 
 عجیــب کارگردانش، عجیب تریــن جانباز را 

برجای گذاشت.

زاپاتا: برمی گردید، با من برمی گردید 
پناهنده )رسول ملاقلی پور / 1372( 

در سال هایی که رسول ملاقلی پور به پشت جبهه 
برگشــته بود، قصه آدم های بریده، قصه هر روز 
بود. او در حاشیه شهر  و متن زندگی که در دهه70 
می دید، همیشه آدم هایی برای تهدید خوشبختی 
کوچک آدم های بریده درســت می کرد. رضا 
خندان در مجنون و احمد نجفــی در پناهنده 
تجسم هجومی محتوم بودند که قصه آدم ها را 
به هم می ریخت. زاپاتا از میان خاک و خل بیرون 
می آمد تا سقف پناهندگی دوستان تازه یافته با 
پرونده های سوخته را خراب کند. احمد نجفی در 

نقش این تهدید بی رحم باقی مانده است.

بهرام ادیب: اما تو پسر منی 
هتل کارتن )سیروس الوند / 1376( 

قهرمان ســابق والیبال به ایران برمی گردد تا با 
وطن، فرزند و همســر روبه رو شود. بهرام ادیب 
در سخت ترین زمان با صعب ترین انتخاب باید 
خودش را دوباره مرور کند. نجفی در نقشی بسیار 
تکرار شده در برابر بیتا فرهی بهترین جواب را 
در مقابل دوربین سیروس الوند  فراهم می کند. 
نجفی سعی می کند تلألویی از خاک و خون را در 
خلق و خوی مردی تنها روان کند؛ کاری سخت 

برای بازیگران. موفقیت نجفی کار کوچکی نبود.

کارآگاه علوی: قانون مهم تری هم هست 
کارآگاه )حسن هدایت / 1375( 

تجسم یک مأمور اداره تأمینات در ماجراهایی 
درباره عدالت در دورانی که قرار بود عدل فقط 
تابلوی بالای مشورت خانه نباشد. احمد نجفی 
در سریال جنایی - تاریخی شاخص دهه70 قصد 
داشت از چهره رایج کلاه به سر های پالتو پوش که 
عدالت را به روش شخصی اجرا می کنند، عدول 
کند. احمد نجفی توانست در میان مردم نامش را 
حک کند و نمادی باشد از آن چیزی که بازیگران 
فراوانی در زمان و مکان مناســب به دســتش 

نمی آورند. نجفی نامش به زبان ها افتاده بود.

پریسا نوریگفت وگو
روزنامه نگار

احمد نجفی در نمایی از »گروهبان«؛ متفاوت ترین نقش آفرینی بازیگری که با کیمیایی به سینما معرفی شد 

   معمای شاه
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هر سال 5 دی ماه که می شود بازدلش می لرزد. یاد آن زلزله خانه خراب کن که 
می افتد باز زانوهایش بی جان می شود. امید ماند و یک دنیا حسرتی که زیر آوار 
خانه کوچکش مانده بود. نه از لبخند زیبای لیلا خبری بود نه از برق چشم های 
علی اکبر و قاسم. از امید فقط شانه های خسته و کمری شکسته مانده بود. به 

یاد آخرین دیدار با پسرک ها جنازه ها را در آغوش گرفت. دلش می خواست تا 
آخرین لحظه ای که وقت دارد تن بی جان و خاک آلود قاسم و علی اکبر را تا خانه 
جدیدشان در بهشت زهرای براوات بم آن هم درحالی که در آغوش شان گرفته 

همراهی کند. 20 سال از آن روز می گذرد اما دیگر امید، امید سابق نشد.
مصور

 امیدی که
 زنده ماند 

زندگی

تغییرات اساسنامه سازمان نهضت سوادآموزی را از سوی  
علیرضا عبــدی، معاون وزیر آموزش و پــرورش و رئیس 

سازمان نهضت سوادآموزی جویا شدیم.

براساس اساسنامه جدید، پایه و مبنای وظایف 
نهضت سوادآموزی از ریشه کنی بیسوادی به توسعه سواد 

جدید تغییر پیدا می کند؟
ما در دنیا 2نوع آموزش رسمی و غیررسمی داریم. آموزش رسمی 
یک وظیفه حاکمیتی اســت که آموزش و پرورش با ســاختار 
موجودش آن را محقق می کند، اما آموزش غیررسمی، که مکمل 
آموزش رسمی به شمار می آید، مبنا و نشانگر رشد جریان آموزش 
در کشور اســت و می تواند نقاط ضعف آموزش رسمی را جبران 
کند. با توجه به اینکه بر اثر 4دهه تلاش نهضت ســوادآموزی، 
98درصد مردم ایران از نعمت سواد برخوردارند، اساسنامه نهضت 
سوادآموزی در توسعه آموزش غیررسمی و توسعه سواد جدید 
نقش ها و وظایفی را برای این سازمان تعیین می کند. این وظیفه 
به موازات مبارزه با بیســوادی انجام می شود و به معنای رفع این 
مسئولیت از نهضت سوادآموزی نیست. در تعریف سواد جدید، 
مفاهیمی مانند سواد مجازی، سواد عاطفی، سواد تربیت فرزند، 

سواد اقتصادی و... مورد توجه قرار می گیرد.
مشارکت نهادهایی مانند مقطع ابتدایی آموزش 
و پرورش در زمینه ریشه کنی بیسوادی، آسیب های جدی به 
ساختار و نیروی انسانی این نهضت وارد کرد. برای پیشگیری 

از تکرار این اتفاق چه پیش بینی هایی داشته اید؟
از ابتدای تشکیل نهضت سوادآموزی 121هزار آموزشیار به صورت 
سازماندهی شده با نهضت همکاری می کردند که با ادغام سازمان 
در آموزش و پرورش 24هزار و 500آموزشــیار از سیستم جدا 
شدند و نهضت را با کمبود نیروی انسانی جدی مواجه کردند. اما 
با اجرای اساسنامه جدید و رویکرد مردمی سازی  و تنظیم گری، 
ظرفیت های پراکنده سایر نهادها در امر آموز ش همگانی یکپارچه 
می شود که رفع شــدن کمبودهای نهضت سوادآموزی را در پی 

خواهد داشت.

نهضت سوادآموزی منحل نمی شود

سحر جعفریانروایت
روزنامه نگار

برای پیگیری بیشــتر به عنوان متقاضی و 
زیباجو با شماره تماس چند کلینیک پرآوازه 
زیبایی درچند کلانشهر کشور که رد و نشان 
جراحی زیبایی تغییر دائمی رنگ چشم در 
آگهی های تبلیغاتی شــان دیده می شود، 
تماس می گیریم. پاسخگوی تلفن یکی 
 از کلینیک ها اینطــور می گوید:

» بایــد حضــوری تشــریف 
بیاورید تا هم مشاوره شوید 
و هم ویزیت و بررسی های 
تخصصی از شــما صورت 
گیــرد. شــاید در ایــن 
مشــاوره ها و بررسی های 
تخصصی مشخص شد که 
شرایط تان مناســب انجام 
این نــوع جراحی نیســت.« 
پاسخگو، درباره هزینه های این 
مقدمات می گوید:» مشاوره، ویزیت 
و آزمایش های تخصصی پیــش از انجام 
جراحی زیبایی، هزینه هایی از 500هزار 
تا 3میلیون تومان دربــردارد که حتی اگر 
کاندیدای انجام جراحی هم نشــوید باید 
آنها را پرداخــت کنیــد.« از هزینه های 
 خود جراحی اما ارقــام دقیقی نمی گوید:
» بســتگی دارد که دلار چند تومان باشد؛ 
چون قیمت  پروتز نازک ســیلیکونی برای 
بافت عنبیه مصنوعی، دستمزد متخصص 
و هزینه های کلینیک براساس آن تعیین 
می شــود. شــما بیــش از 100میلیون 
تومان درنظر بگیرید!«پاســخگویان دیگر 
کلینیک ها از همان ابتــدا، این چنین آب 
پاکی را روی دست مان می ریزند:» کلینیک 
ما این خدمات تجربیات را به خاطر عوارض 
و خطــرات زیاد و تجربیــات ناموفق چند 
کلینیک که این نوع جراحی را انجام داده اند 
تا اطلاع ثانوی ارائه نمی دهد. فعلا فقط از 
عناوین تبلیغاتی آن برای جذب مشتری و 

رونق کارمان استفاده می کنیم.«

شیوه های درمانی برای زیبایی 
ترکیب زاویه های اغراق آمیــز صورت در 
دوطرف فــک و چانه به ضرب سرســوزن 
سرنگ های کنولا)سرنگ مخصوص تزریق 

ژل، فیلر و چربی( هنوز نتوانســته عطش 
زیبایی را در »هانیه« دختر جوانی که اتفاقا 
منشــی یکی از مطب های زیبایی  اســت، 
ســیراب کند. برای همین مدتی  است به 
تغییر رنگ چشم هایش فکر می کند. هانیه 
می گوید:»در اصفهان و مشــهد یکی دو تا 
متخصص چشم هستند که جراحی تغییر 
رنگ چشــم را انجام می دهند، اما راستش 
آنقدر امضا و اثرانگشــت از آدم می  گیرند 
تا در هر شرایطی مســئولیت بروز هر نوع 
حادثه حین و بعــد از جراحی فقط و فقط 
به گردن خود آدم باشــد که آدم از ترس، 
مردد می شــود. اینها یا بــه تخصص یا به 
تجهیزات شان اطمینان ندارند! برای همین 
رفتم سراغ لیزیک که در چند جلسه رنگ 

چشمم را روشن می کند!«

 تأیید نشده و پرریسک
لیزیک، روش درمانی برای بیمارانی است که 
از دوربینی، نزدیک بینی و یا آستیگماتیسم 
رنج می برند، اما چون در فرآیند تاباندن اشعه 
لیزر روی عنبیه، بخشــی از ملانین ها، که 
در واقع تراکم شــان علت اصلی تیره بودن 

رنگ عنبیه اســت، از بین می رود با از بین 
رفتن تعــدادی از ملانین ها، بــه نوعی از 
تراکم ســلول های رنگدانه عنبیه کاسته 
می شــود که در نهایت تغییر نسبی طیف 
رنگ چشــم افراد را در پی خواهد داشت. 
اســتفاده روزافزون برخی پزشکان از این 
روش برای متقاضیانی کــه نیاز درمانی به 
آن ندارند و صرفا تغییر رنگ چشــم خود 
را خواســتارند، خلاف آیین نامه های نظام 
حقوقی پزشــکی است و از ســویی برابر با 
مصوبات قانونگذار در سال 1374و با اشاره 
به ماده 158قانون مجازات اســلامی این 
فعل، جرم انگاری شــده و قابلیت تعقیب 
کیفری دارد. از این رو چون هنوز مقدمات 
علمی این گروه از جراحی های زیبایی فراهم 
نیســت، هیچ نامه و پرونده  پزشکی بابت 
آن از سوی مراجع رسمی کشــور ابلاغ و 
تشکیل نمی شــود.»هرمز شمس« رئیس 
سابق انجمن چشم پزشکی ایران در این باره 
توضیح می دهد:» از حدود سال 1392که 
نخستین جراحی کاشت عنبیه مصنوعی 
در کشور با موفقیت انجام گرفت، معدودی 
از زیبایی دوســتان از این افتخار پزشکی و 
البته تکنیک درمانی که مناســب بیماران 
زال)مادرزاد فاقد عنبیه و کیســتیک بوده 
و هست برای کاشت عنبیه مصنوعی رنگی 
اســتفاده می کنند. اقدامــی پرعارضه که 
اصلا توصیه نمی شود و هیچ ارگان رسمی 
در کشــور آن را تأیید یا اجــرا نمی کند. 
 درســت مانند روش درمانی لیزر و لیزیک
)تاباندن اشــعه( که باز هم معــدودی از 
زیبایی دوستان از آنها برای روشن تر شدن 
عنبیه چشم های خود آن هم در چند جلسه 
و بدون ضــرورت درمانی خاص اســتفاده 
می کنند.« شمس می افزاید:»در هر یک از 
این روش ها علاوه بر هزینه های مادی بیش 
از ده ها میلیون تومان، عوارضی مسلم برای 
متقاضی از پارگی و عفونت عنبیه تا انحراف 
زاویه چشــم و حتی نابینایی وجود دارد. 
شاید جراحی های بسیاری مرتبط با تغییر 
رنگ چشم در کشورهای مختلف و همسایه 
انجام گیرد اما هنوز مورد تأیید سازمان های 

معتبر نیستند.« 

گزارشی درباره جراحی های زیبایی روی عنبیه که منجر به تغییر رنگ چشم می شود 

احراز هویت چشم های تازه

افرادی که در پی انجام جراحی های 
زیبایی ازجمله جراحــی زیبایی 
تغییر دائمی رنگ چشم، چهره شان 
به طور محسوس تغییر می یابد طبق 
اعلام سازمان ثبت احوال کشور باید 
نسبت به تعویض تصویر اسناد هویتی 
خود اقدامات لازم را انجام دهند تا 
درصورت نیاز به فعالیت های رسمی 
و اداری با مشکلی مواجه نشوند. این 
ضرورت، شــامل گذرنامه  به عنوان 
مجوز ورود و خروج بین المللی نیز 
می شود. از آنجا که عکس الصاقی در 
گذرنامه، بیومتریک است و جزئیات 
کامل چهره دارنده گذرنامه در تصویر 
آن باید قابل رویت باشد، لذا به روز 

بودن آن، الزام قانونی ا ست. 

چشم مان روشن
جراحی های خطرناک زیبایی به تغییر رنگ چشم رسید

در فرآیند تاباندن اشعه 
لیزر روی عنبیه، بخشی 
از ملانین ها، که در واقع 

تراکم شان علت اصلی تیره 
 بودن رنگ عنبیه است،

از بین می روند

 چشم ها با وجود همه حساسیت ها از قاعده مدرن جراحی های 
نوآورانه زیبایی مستثنا نمانده؛ نشــان به آن نشان که بعد از 
لیفت، کانتوپلاستی، بلفاروپلاستی، اپی کانتال )درشت کردن( 
و رفع گودی، پف و سیاهی  و البته ترمیم سایر عیوب چشم با 
ایجاد حالت های گربه ای و یا روباهی، تغییر رنگ آن نیز با همه 
خطرات و عوارضی که در پی دارد و بارها و بارها از سوی بسیاری 
از مجامع پزشکی بین المللی هشدار داده شده  است، همچنان 

در صدر لیست جراحی های زیبایی پرطرفدار قرار گرفته است. 
فارغ از اینکه تغییر رنگ چشــم ها، آن هم به صورت دائمی، 
مولفه ای از مجموع مولفه های ظاهری مفهوم زیبایی در عصر 
حاضر تلقی می شــود، می توان اینطور نیز مدعی شد که رواج 
و استقبال از این ســبک جراحی زیبایی، همان آرزوی دیرین 
و دست نیافتنی بسیاری از افراد بوده و هست که به سبب جبر 
ژنتیک خانوادگی و یا منطقه ای شرقی-آسیایی که اغلب منجر 
به تراکم ملانین های قهوه ای در عنبیه چشم می شود، سال ها 
در آتش حسرت چشمانی با رنگ های روشن مانند آبی و سبز 
اروپایی که صنعت مد جهانی، ازآنها به عنوان معیاری برای کمال 

زیبایی تعبیر می کند، سوخته اند.
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حافظ
حال دل با تو گفتنم هوس است

خبر دل شنفتنم هوس است

زشت ترين ماشين دنيا!

یک مدل تولید نشده از یک خودروی الكتریكی در روسیه، 
به خاطر ظاهر عجیب و غیرجذابش، حسابی سروصدا کرده 
و بسیاری لقب زشت ترین ماشین دنیا را به آن داده اند. این 
ماشین ها  موسوم به پروتوتایپ هستند و معمولا فقط یكی، 
دو دستگاه از آنها تولید می شود. این نمونه ها معمولا چشم نواز 
و دیدنی هستند تا نظرها را جلب کنند و بعد از تولید انبوه، 
فروش زیادی داشته باشند، اما آمبر یانتار، تمام انتظارها را از 
بین برده است. در همین یک هفته که از این مدل رونمایی 
شده، شــبكه های اجتماعی پر شده از پســت هایی که این 
ماشین را مسخره می کنند و معلوم نیســت این خودروی 

الكتریكی، درصورت تولید انبوه خریدارانی داشته باشد.

زندان به غازها سپرده شد

مســئولان چند زندان در برزیل، اخیرا سگ های نگهبانشان را 
بازنشسته کرده و نگهبانانی عجیب را جانشین آنها کرده است. 
مقامات این زندان ها، چند دسته غاز را به جای سگ ها در زندان 
مستقر کرده  و گفته اند شک ندارند که این نگهبانان جدید، امنیت 
زندان را تامین خواهند کرد. ویژگی باارزش این غازها این است 
که وقتی صدایی در زندان می شنوند، همگی با هم سروصدا به پا و 
نگهبانان را از تلاش احتمالی زندانیان برای فرار آگاه می کنند. این 
غازها شب ها در محوطه بین سیم خاردار و دیوار اصلی گشتزنی  و 

کار زندانیان را برای فرار حسابی سخت می کنند.

زلزله تمام نشدهگرینویچ
که چه روزهای ســياهی بر مردمان اين سرزمين گذشت. کرد و هر کدام از ما که سن مان قد بدهد، خوب به ياد داريم اجتماعی اخبار زلزله را می شد از راديو و تلويزيون پيگيری ديگران برمی آمد. آن روزها در نبود اينترنت و شبکه های کمک های دولتی، مردمی و داوطلبانه تنها کاری بود که از از خاك باقی بماند. در کشــور عزای عمومی اعلام شد و مردمانش را آشفته کرد تا از آن شهر زيبای باستانی، تلی و 26دقيقه بامداد بود که زمينِ زير سر »بم« لرزيد و خواب را ابدی کرد، 20سال می گذرد. 5دی ماه سال 82، درست 5 از آن سحرگاه که زلزله ای، خواب 34هزار زن، مرد و کودك 

که از نظر وقوع مخاطره های طبيعی و حوادث غيرمترقبه، کم رنگ تر شده باشد، اما وقتی در کشوری زندگی می کنيم فاجعه ای کم کم در ذهن مردمی که کمتر درگيرش بودند، راديو اعلام شد و قلب مان را از جا کند. طبيعی است که هر پشت فرمان ماشين در ترافيک نشسته بوديم که خبر از يا داشــتيم بندهای کفش مان را می بســتيم؟ شايد هم کدام مجری اين خبر را اعلام کرد؟ سر ميز صبحانه بوديم به ياد نياوريم که اصلا، اين خبر را چطور و از کجا شنيديم؟ سرد کرده که شايد خيلی ها با مرور آن شب زمستانی تلخ، حالا اما اين تراژدی 20ساله شده و گذر زمان چنان داغش را 

را نه فقط در برابر زلزله که برای تمامی بلايای طبيعی داشته اين فاجعه تلخ باشد و حالا اين ما هستيم که بايد اين آگاهی آگاه ساختن عمومی و گراميداشت ياد و خاطره قربانيان ملی ايمنی در برابر زلزله نامگذاری شــود تا فرصتی برای پيشنهاد کرد تا پنجم دی و سالروز زلزله بم، به عنوان روز برای ارتقای فرهنگ عمومی در برابــر اين بلای طبيعی، کنيم. پژوهشگاه بين المللی زلزله شناسی و مهندسی زلزله يکی از 10کشور جهان است، بايد بيشتر حواسمان را جمع 
قرار دهد. پس بهتر است آماده باشيم.تمام نشده و هر لحظه ممکن است ما را در شرايط اضطراری است و بايد بدانيم که زلزله، سيل، توفان، خشکسالی و... سالگرد زلزله بم برای ما تکرار درس و اشتباهات گذشته اين کيف قرار بدهيد تا در مواقع لزوم از آنها استفاده کنيد.آب و غذای خشک از مهم ترين چيزهايی است که بايد در شخصی، پوشاك، مدارك، چراغ قوه و باتری و از همه مهم تر از نجات از اين شرايط هم به شما کمک کند. داروها، لوازم زندگی تان تمام شود.  اين کيف لوازم ضروری می تواند پس دادن چند دقيقه برای يافتن دارو يا وسيله می تواند به قيمت داشته باشيد تا در مواقع ضروری، به شما کمک کند. هدر زلزله نکرده ايد، حداقل يک کيف نجات تهيه کنيد و در خانه آنها بيشتر است. اگر هيچ کاری هم برای آمادگی در مقابل می کنند و احتمال وقوع اين اتفاقات در محدوده سکونت کســانی که در اقليم های زلزله خيز يا سيل خيز زندگی از ضروری ترين کارهايی است که بايد انجام دهيم؛ به ويژه بحرانی چه کارهايی بايد انجام دهيم و ياد دادن آن به بچه ها، آموختن فرهنگ ايمنی و روش هايی برای اينکه در مواقع باشيم تا از ميزان فاجعه کم شود.

نوجوان فلسطینی، بعد از شهادت به آرزویش رسید
عونی الدوس، نوجوان فلسطينی که در نخستين ساعات حملات 
رژيم صهيونيستی به غزه به شهادت رسيد، اين روزها به ستاره 
دنيای يوتيوب تبديل شده و دنيا را متاثر کرده است. اين نوجوان 
12ساله ساکن غزه، پيش از شهادت يک کانال در يوتيوب داشت 
و ويدئوهايی از زندگی روزمره و بازی های ويدئويی خود در اين 
سايت می گذاشت. او در ويدئوهايی گفته بود که دوست دارد 

تعداد اعضای کانالش، »بــه 100هزار، 500هزار و يا يک ميليون 
نفر برسد«. اين روزها، ويدئوهای او ميليون ها بار ديده می شود 
و کانالش بيش از 1.5ميليون نفر عضو دارد اما خود عونی در دنيا 
نيست که تحقق آرزويش را ببيند. خانه عونی در نخستين ساعت 
حمله ارتش رژيم صهيونيستی به غزه، بمباران شد و اين پسر 
معصوم به شهادت رسيد. علا، عمه اين پسر به بی بی سی گفته 

است که عونی، پسری شاد، با اعتماد به نفس و اميدوار بود. او در 
خانواده، به خاطر علاقه زيادش به کامپيوتر، به مهندس مشهور 
بوده است. عونی در فيسبوك، ويدئوهای آموزشی آشنايی با 
کامپيوتر برای علاقه مندان برگزار می کرد و بارها به خاطر اين 
فعاليت  ها، جوايز مختلفی را برده بود. در شب شهادت عونی، 
14عضو ديگر خانواده او هم به شهادت رسيدند. پايان تلخ زندگی 
پر از اميد او حالا او را به شهرتی جهانی رسانده و ميليون ها نفر، 
با حسرت ،کانال يوتيوب  او را دنبال می کنند تا لااقل کاری کنند 

روحش، شاهد محقق شدن آرزويش باشد.

ايستادن توی صف نان روی پيشــانی همه مان نوشته شده، 
چون نان از آن چيزهايی اســت که به هر حال هر چند روز 
يک بار بايد خريد و معمولا هم مقابل همه نانوايی ها، صف های 
عريض و طويلی تشکيل می شــود. به جز تلف شدن وقت 
آنهايی که دقيقه های زيادی در صف می ايستند، گاهی وقت ها 
مغازه های نانوايی يا در خيابانی شلوغ و پررفت وآمد واقع شده 
و يا آنقدر کوچک است که يکی دو مشتری بيشتر در آن جا 
نمی شود، بنابراين صف می رود توی پياده رو و راه بقيه را هم 
می بندد. به خاطر همه اين دلايــل، برخی از نانوايی ها ابتکار 
جالبی به خرج داده اند و همانطور که در تصوير هم می بينيد به 
مشتری ها شماره می دهند تا ديگر لازم نباشد کسی در صف 
بايستد. نان ها به ترتيب شماره پخته و توزيع می شود و به اين 
ترتيب حتی عده ای تا نوبت بهشان برسد، می روند و خريدهای 

ديگرشان را هم انجام می دهند.

صف هوشمند نانوایی ها
عكس خانه
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مرد سرشناس قلب تجاری تهرانسبک زندگی و فعاليت های تأثيرگذار 
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روایت از زندگی 
حاج احمد کریمی 
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نامه ویژه 

چـهلمیـن روز 

 درگذشت

فرمول خوشبختی خانواده از نگاه حاج احمد 

تاجری که غصه مردم را می خورد
زیرزمین خانه پایگاه نشست های انقلابی بود

زعــیـم بــازار حاج احمد کریمی اصفهانی



قهر و آشتی طنزآمیز!
اهل قهر و آشتی کردن نبودیم. فقط یک بار قهر کردم که نقل ماجرای آن برای بچه ها و نوه ها 
همیشه اسباب خنده است! ماجرا به اوایل ازدواج مان برمی گردد که هنوز بچه اولم به دنیا نیامده 
بود. یک روز از دست احمدآقا ناراحت شدم، گفتم: »می خوام برم خانه مادرم.« او هم گفت: »باشه، 
پاشو بریم.« سوار ماشینش شدیم تا من را که قهر کرده بودم، به خانه مادرم برساند! پدرم دو همسر 
داشت. وسط راه با خودم فکر کردم الان زن پدرم بشنود، می گوید هنوز هیچی نشده با شوهرت 
دعوات شده! گفتم: »به خانه مادرم نمی رم.« گفت: »پس کجا بریم؟« گفتم:»خونه دایی.« بعد 
دوباره دیدم نه، آنجا هم نمی شود. آخر سر گفتم: »برگرد برو خونه خودمون!« گفت:»چرا؟« برای 
اینکه کم نیاورم گفتم: »حوصله ام سر رفته بود و به این بهانه گفتم بیایم بیرون و هوایی بخورم!« 
خلاصه اینکه این نخستین و آخرین باری بود که مثلا قهر کردم و نرفته، به خانه برگشتم. حاج آقا 

معتقد بود نباید بین زن و مرد قهر و بداخلاقی باشد. باید بتوانند مشکل را با همدیگر حل کنند.

سرنوشت هدایای مهم ترین جشن زندگی 
سر عقدمان مقداری طلا و سکه هدیه گرفتیم که حاج آقا همه را به من بخشید. چند وقت 
بعد رو به من گفت خانواده ای را می شناسد که توان مالی مناسب ندارند و نمی توانند برای 
دخترشان جهیزیه فراهم کنند. پیشنهاد داد اگر موافقی، سکه ها را به این خانواده بدهیم؟ 
حاج آقا می خواست من را با کار خیر و دستگیری نیازمندان آشنا کند. من هم با میل و 
رغبت قبول کردم و گفتم این سکه ها اینجا به کارمان نمی آیند و چه بهتر که به آن خانواده 

بدهیم. خدا را شکر حاج آقا در تمام زندگی اش دست   خیر داشت.

عاشقانه دوستش داشتم 
دوست داشتنش را بارها ثابت کرده بود؛ با احترام گذاشتن، با برآورده کردن خواسته های 
من، با هدیه خریدن های گاه و بیگاه! اهل این نبود که روز تولد و سالگرد ازدواج یادش 
باشد و به این بهانه خرید کند. می گفت خرید برای همســر و مادر، بهانه و روز خاصی 
نمی خواهد. عاشقانه دوستش داشتم و همیشه خدا را شکر می کردم برای داشتن همسری 
که اهل زندگی و کار و تلاش بود و از همه مهم تر اهل حرام و حلال. در کار بازار کسب روزی 
حلال خیلی مهم است. حاج آقا آنقدر به این مسئله دقت داشت که حاضر نبود ریالی مال 
حرام در زندگی ما وارد شود. حتی هنگام معامله و خرید مایحتاج زندگی هم سراغ کسانی 

می رفت که مطمئن بود آنها هم اهل خمس و زکات هستند.

»إنّ العاقـِـلَ نصِفُهُ احتِمالٌ و نصِفُــهُ تغَافُلٌ«. مرضیه 
مرســلی، عروس خانواده مرحوم حاج احمد کریمی 
اصفهانی، وقتی قرار است از پدرشوهرش صحبت کند 
این حدیث را به زبان می آورد و می گوید: »منش و روش 
حاج احمد مصداق واقعی این حدیــث امام علی)ع( 
است؛ اینکه خردمند، نصفش تحمل و بردباری است و 

نصف دیگرش نادیده گرفتن.« همه فعالیت های ایشان 
متکی به صبر و بردباری بود و گاهی نیز با نادیده  گرفتن، 
مسئله را جمع می کردند. همین رفتارشان باعث شده 
بود درمیان نوه ها جایگاه ویژه ای داشته باشند. بسیار به 
فرزندآوری و فرزندپروری اهمیت می دادند. اگر زمانی 
یکی از اعضای خانواده به فرزند کمتر راضی می شد و از 
تعداد زیاد فرزند می ترسید، ایشان تذکر می دادند که 
خوشــبختی یک خانواده به تعداد فرزندان آن است؛ 
هرچه تعداد اولاد بیشتر باشد، سلامت و شادابی خانه 
بیشــتر خواهد بود. با تولد هر نوه خوشحالی خاصی 
داشــتند و ما را برای فرزندآوری تشــویق می کردند. 
هدایای خاصی هم درنظر می گرفتند. مرحوم کریمی 
20نوه داشتند و آخرین نوه شــان هنوز به دنیا نیامده 
است. مرضیه مرسلی می گوید: »ارتباط او با نوه ها بسیار 
صمیمی و قابل تأمل بود. همه او را پدرجان صدا می زدند 
و قلبا برایش احترام خاصی قائل بودند. نوه ها بیشترین 
مشورت در زندگی را از پدربزرگشان می گرفتند. الگویی 
عملی بودند؛ همیشه می گفتند که خودمان باید کار 
درست را عملًا انجام دهیم تا در خانه موردتوجه قرار 
بگیرد و دیده شود. برای همین نوه ها، عروس ها و دامادها 
وقتی اخلاق و منش ایشان را می دیدند، همانندسازی 

می کردند.«
عروس خانواده در ادامه از جمع گرایی مرحوم کریمی 

صحبت می کند: »یکی از رفتارهای خاص ایشان 
این بود که اصلًا از شــلوغی گریزان نبودند، 

حتی موقع استراحت که همه دوست دارند 
جــای آرامی پیدا کننــد، او می آمد  

وسط شلوغی و سروصدای بچه ها 
استراحت می کرد. می گفتند من 
توی سروصدا راحت ترم. بچه ها و 
نوه ها آزاد بودند. هیچ محدودیتی 
برای نوه ها قائل نبود. از شلوغی 
هم نــه ناراحت می شــدند و نه 
عصبانی. ایشــان به پهن شدن 
ســفره های بلندبالای خانوادگی 

علاقه داشتند. شنیدم که درهمان 
روزهای اول ازدواج به همسرشــان 
می گفتند دوســت دارنــد دور یک 
سفره بلندبالا بنشینند که فرزندان 
و نوه هایشــان دور تا دور آن باشند. 

همین خصوصیت باعث شده بود تا 
همه اعضای خانواده به بهانه های 

مختلــف در خانه ایشــان 
دورهم جمع  شــویم و 

ســفره  خانه شــان 
همیشه بابرکت و 

شلوغ باشد.«

 فرمول خوشبختی خانواده 
از نگاه حاج احمد

جزئیات زندگی مشترک مرد سرشناس بازار بزرگ تهران از زبان همسرش

52سال زندگی مشترک خاطرات بسياری برای »فهيمه اسد« به یادگار گذاشته ؛ 
خاطرات شــيرین و ماندگاری که هر وقت فرصت کند برای بچه ها، عروس و 
دامادش تعریف می کند تا آنها هم همراهی، همدلی، مهربانی، ایثار و گذشــت 
را سرلوحه زندگی زناشویی خود قرار دهند و طعم شيرین با هم بودن را تجربه 
کنند. از او خواســتيم تا برای ما و جوان هایی که در شروع راه زندگی مشترک 

هستند این خاطرات را بازگو کند.

احمد کریمی اصفهانی 17مهر 1325در خانواده ای مذهبی متولد 
شــد. ذکاوت خاص او در تجارت زمینه ســاز حضور موفقش در 
دنیای کسب وکار شد. در بازار فرش شاگردی می کرد وامانتداری 
و حسن خلقش باعث شد تا به پشــتوانه صاحب کارش تجارت 
مستقل فرش را پی بگیرد. او ســال ها به فعالیت های سیاسی و 
عام المنفعه پرداخت. مرحوم حاج احمد کریمی از یاران دیرینه امام 
خمینی)ره( و رهبری و دبیر کل جامعه انجمن های اسلامی اصناف 

و بازار بود. او از فعالان روزهای سرنوشت ساز بهمن 57 در مسیر 
استقرار نظام جمهوری اسلامی به شمار می رفت و از خادمان بدون 
چشمداشت و امانتدار این راه بود. نام کریمی اصفهانی در ردیف 
فعالان هیأت موتلفه اسلامی است و بعد از انقلاب نیز اولین جلسات 
حزب جمهوری در خانه او برگزار می شد. حاج احمد کریمی سال ها 
به عنوان پل ارتباطی بازار و مسئولان کشور به حل و فصل دغدغه ها 

و مشکلات مردم و اصناف می پرداخت.

امانتدار بی ریای انقلاب

 هدیه های ازدواج مان خرج جهیزیه 
دختر بی بضاعت شد

تشویق بچه ها به نماز اول وقت
خواندن نماز اول وقت و ترجيحا در مسجد از کارهایی بود که حاج آقا هيچ وقت ترک نکرد. 
درباره بچه ها اجباری در کار نبود. هيچ وقت خواندن نماز را به بچه هایمان تحميل نکرد. 
حتی وقتی بعد از ازدواج شان اگر یک شب خانه ما می خوابيدند، حاج آقا می گفت برای 
نماز صبح صدایشان نزن! مگر اینکه خودشان گفته باشند که بيدارشان کنی. 
خدا را شکر همه بچه ها و نوه ها اهل نماز و با دین و دیانت بزرگ شدند. حاج 
آقا آنقدر مسجدرفتن را دوست داشت که موقع نماز که می شد، نوه های 
دختر، پشت سر بابابزرگشان راه می افتادند و به مسجد می رفتند. به 
بچه هایم می گویم مادر و پدرم که فوت کردند، برادرم که شهيد 
شد، هر کدام داغی بر دلم بود، اما چون پدرتان را داشتم، خم به 

ابرو نياوردم.الان اما در نبودن حاج آقا خيلی تنها شدم!

قولی که محقق شد
ســال 1350ازدواج کردیم. وقتی احمد آقا به خواســتگاری ام آمــد پدرم قبول 
نمی کرد. دختر بزرگ بودم و روی من حساسیت داشت. چون شناختی از خواستگار 
نداشت، نگران بود که نکند آدم مورد اعتمادی نباشد. فردی که واسطه و معرف بود 
به پدرم گفت که احمد پسر خیلی خوب و متدینی است و به شما قول می دهم که 
واقعا همانی است که شــما می خواهید.  خلاصه اینکه قسمت شد و پدرم رضایت 
داد و خیلی زود هم به او علاقه مند شد. وقتی ازدواج کردم 17ساله بودم. 8سال با 
هم اختلاف سنی داشتیم. دختر بزرگ خانواده بودم و ایشان هم فردی بود که تازه 
وارد بازار شده بود. همیشه گفته ام که ازدواج با احمدآقا بهترین انتخاب زندگی ام 
بوده است. رفتارش توأم با ادب و احترام بود.  52سال با هم زندگی کردیم، به شیوه 
مردان هم دوره اش اهل ابراز علاقه به شیوه کلامی نبود. گاهی به او می گفتم: »تو 
اصلا من را دوســت داری؟« می خندید و می گفت: »این چه حرفی اســت فهیم! 
اگر دوستت نداشتم که این همه سال با هم زندگی نمی کردیم!« می دانستم این 

حرف ها را از ته دل می گوید.



علاقه پدر به عید غدیر وصف ناشدنی بود
»پدر علاقه خاصی به عید غدیر داشــتند.« محمد کریمی، پســر دوم مرحوم حاج احمد کریمی، با این 
جمله از پدر می گوید: »برنامه های مذهبی زیادی در خانه داشتیم. هرسال محرم برنامه عزاداری در خانه 
برپا بود. مردم و همســایه ها مهمان ما بودند. اما مراســم  عید غدیر خانه ما طور دیگری معروف بود. پدر 
علاقه بسیار زیادی به این مراسم داشتند. بااینکه سید هم نبودند، ولی حرف حضرت علی)ع( که به میان 
می آمد حالشان عوض می شد. تأکید فراوان داشــتند تا نهج البلاغه را حفظ کنیم. خودشان دعای ولایت 
امیرالمونین)ع( را هرسال می خواندند. زمزمه های ایشان چنان دلنشین بود که هیچ گاه فراموش نخواهد 
شد. همه اعضای خانواده و دوستان و اقوام در این مراسم شرکت می کردند. در روزهای نخست فوت شان 
همه به هم نگاه می کردند و می گفتند: بعد از ایشان جشن عید غدیر چه می شود؟ دعای ولایت را چه کسی 
خواهد خواند؟ این به این دلیل بود که ایشان تأکید بسیاری بر برپایی عید غدیر داشتند.« محمد کریمی از 
توجه ایشان به نهج البلاغه می گوید: »خودشان بسیار نهج البلاغه را می خواندند. قبل از عید غدیر به تک تک 
نوه ها زنگ می زدند و بخش هایی از نهج البلاغه را مشــخص می کردند تا حفظ کنند. آنها هم باعلاقه این 
کار را می کردند. در جشن عید خطبه را می خواندند و جایزه می گرفتند. رفتارشان طوری بود که بچه ها 

باعلاقه فعالیت های مذهبی را انجام می دادند.«

زندگی اش حول محور نماز جماعت 
برنامه ریزی می شد

مهدی کریمی، پســر ارشــد مرحوم حاج احمــد کریمی، همه 
فعالیت های پــدر را حول محــور نماز جماعــت می داند: »همه 
برنامه ریزی زندگی شــان برمبنای نماز جماعت بود. به یاد ندارم 
روزی نماز جماعت ایشان فراموش شده باشد. همیشه نخستین 
کسی که در جمع خانوادگی به نماز می ایســتاد ایشان بود. الگو 
بود؛ الگوی مجسم و صبور که باور داشت تنها با عمل تربیت موفق 
اتفاق می افتد. ایشان در بحث های مذهبی هیچ وقت مستقیم وارد 
نمی شــدند. موقع نماز اذان می گفتند. این اذان گفتن هم به این 
دلیل بود که به اهل خانه بفهماند وقت نماز است. هیچ وقت مستقیم 
نمی گفتند بلند شوید، وقت نماز اســت. ما را هم از تذکر مکرر به 
فرزندان درباره نمــاز منع می کردند. در خانه مــان نماز جماعت 
می خواندند؛ به نماز می ایســتادند و ما هم دنبال ایشان. در همه 
رفتارهایشان به این موضوع قائل بودند که نباید مستقیم وارد شوید. 
روحیه حمایتگر داشتند. خیلی بزرگوارانه برخورد می کردند. حتی 
در بحث سیاسی هم جدل نمی کردند و در بازار هم به همین صورت 
بودند. هیچ کس از دست حاج آقا ناراحت نمی شد، یعنی در بحث 
سیاسی و حتی اعتقادی، چیزی به عنوان تحمیل برایشان معنا 
نداشت. اما شخصیت شان جوری بود که کسی مخالف شان رفتار 

نمی کرد؛ اطرافیان دنباله رو بودند.«

حرف هایش بغض دارد. برای او تنها یک پدر نبود؛ کوهی از شکوه و صبر بود. فاطمه 
کریمی، دختر مرحوم حاج احمد کریمی، به راحتی نمی تواند فراق پدر را باور کند: 
»کسی را از دســت دادم که هيچ جایگزینی برایش نيست. مردی آرام و صبور بود، 
درد و غم در او نمی دیدیم. بعد از رفتنش هر کس را که دیدم از خيروبرکت پدر گفت. 
شوخ طبع بود. همين اواخر هرگاه به عيادتش در بيمارستان می رفتيم می خندید. 
یک بار فيلمی از بيمارستان برایمان فرستاد تا از احوالش برایمان بگوید، حرف هایش 
را شروع نکرده ما را به حمایت از ولایت فقيه توصيه کرد؛ چيزی که خودش بسيار به 
آن ایمان داشت. بعد از آن به حجاب تأکيد داشت. می گفت دوست ندارم کسی در 
نسل من بی حجاب باشد. براین نکته تأکيد داشت و برایش هم تلاش می کرد. با رفتار و 
کردارش دختران را به رعایت حجاب تشویق می کرد. مریض که شد برایمان باورپذیر 
نبود. از وقتی که یادم می آید پدر اهل ورزش صبحگاهی بود. هرروز نيم ساعت حتماً 
ورزش می کرد. هيچ وقت هم فراموش نمی کرد. در غذا خوردن و ســبک زندگی به 
رعایت اعتدال تأکيد داشت. متأسفانه بيماری او ما را غافلگير کرد. ایشان اصلًا سابقه 
بيماری نداشت. به گفته پزشک شان، سرطان ایشان از نوع بسيار نادری بود که بدون 
هيچ پيش زمينه ای کل بدن را درگير کرد و ظرف مدت کوتاهی از ميان ما رفت. روزی 
برای عيادت رفته بودم. قرار بود از استخوانشان آزمایشی بگيرند. وارد اتاق که شدم 
دیدم قفسه سينه شان سوراخ است و از آن خون می آید. چهره شان زرد شده بود، ولی 

باز می خندید. گفتم پدرجان، با این  حال هم می خندید؟ گفت: چه کنم؟ به جز صبر هم 
کاری می توان کرد؟ پرستار می گفت: گرفتن این آزمایش بسيار دردناک است. ایشان 

حين انجام آزمایش فقط قرآن می خواند.
هرروز در بستر بيماری پيگير اوضاع غزه بود. در همان تخت بيمارستان هم به امور 

مردم می پرداخت. پدر ناباورانه همه را ترک کرد.«

آنچه درباره مرحوم حاج احمد کریمی اصفهانی بسيار مورد توجه است اهميتی است که او برای 
خانواده و کانون گرم آن قائل بود؛ با همه مشغله ها و دغدغه های روزانه برنامه های خانوادگی و 
توجه به اهل خانه کمرنگ نمی شد. نکته ای که فرزندان او در گفت وگویشان بارها بر آن تأکيد 
کردند این بود که پدر در هر لحظه ای که لازم داشتند برایشان وقت می گذاشت و گوش شنوای 

حرف های آنها بود.

کسی از اهل خانه صدای بلند او را نشــنیده است. هیچ اتفاقی باعث نمی شد تا صبر 
و آرامش ایشــان تنزل پیدا کند. مهدی کریمی می گوید: »به نظر من رفتار پدر در 
خانواده خاص بود. به خوبی می دانست با هر کس چگونه برخورد کند. با نسل جدید 
همراه بود. این نوع رفتارشان در عمل سیاسی و حتی تعاملات اقتصادی ایشان هم 
صدق می کرد. تعادل در زندگی پدر حرف اول را می زد. جالب است بدانید که ما در 
عمر خودمان صدای بلند ایشان را نشنیدیم، یعنی خدای  نکرده کج خلقی، صدای بلند 

و... از او سراغ ندارم.

 خیلی اهل مدارا بودند. در مشکلات خیلی اهل بردباری و نادیده گرفتن بودند، این 
نکته خیلی مهمی بود. شاید یک گوشه ای از منزل چند تا از بچه ها یا بزرگ ترها باهم 
اختلاف داشتند، ولی ایشان خیلی آرام  گوشه ای نشسته بودند و ورود نمی کردند؛ انگار 
که نمی شنیدند. تعامل شان با بچه های کوچک وصف ناپذیر بود. اصلاً نمی شد باور کرد 
که با آن جایگاهی که در خارج از خانه داشتند و آن صلابت و اقتدار، اینگونه بنشینند 
پای حرف های نوه های کوچک خانواده و آنها هم از سر و کول ایشان بالا بروند. برای 

همین حرفشان خریدار داشت و همه حرمتش را نگاه می داشتند.«

صدایش بلند نمی شد
 طنين اذان بی مثال

 پدرجان  در خانه

فاطمه کریمی، نوه 22ســاله مرحوم حاج احمد 
کریمی، از خاطره ای یاد می کند که دیگر جایگزینی 
برایش نخواهد بود: »پدرجان عادت داشــت اذان 
بگوید. هر صبح بــا صــدای اذان او از خواب بلند 
می شــدیم. پدرجان، خانواده ما، عموجان و یکی 
از عمه هایم در یک ســاختمان زندگی می کنیم. 
هیچ گاه یادم نمی آید اذان پدربزرگ فراموش شود، 
به خصوص در مــاه رمضان ایــن اذان گفتن برایم 
جور دیگری بود. عادت کــرده بودم تا صدای اذان 
پدربزرگ را نشنوم، روزه ام آغاز نمی شد. خاطرات 
مســجد رفتن با پدربزرگ برای هیچ کدام از نوه ها 
فراموش نخواهد شــد. با همه کار و مشغله حتماً 
دست در دســت نوه ها به مســجد می رفت. موقع 
برگشــت هم کلی خوراکی و تنقــلات می خرید. 
برای با ایشــان مسجد رفتن مســابقه بود. با همه 
علاقه ای که به ایشان داشتم همیشه شرم و حیای 
خاصــی را در ارتباط با ایشــان رعایت می کردم و 
احترام ویژه ای برایشان قائل بودم. ولی یک بار دیگر 
نتوانستم تحمل کنم و دلم می خواست ایشان را در 
آغوش بگیرم و ابراز محبت کنم. دل به دریا زدم و 
گفتم: »پدرجان، می توانم شما را ببوسم! ایشان هم 

گرفت و بوسید.«بی درنگ مرا در آغوش 

هيچ چيز برایش
 کوچک نبود

مرحوم حــاج احمد 
کریمــی بســیار به 
نوه هایش علاقه مند 
بود. حسین کریمی، 
نوه 18ساله ایشان، 
می گوید: »احساس 
می کنــم کـــوهی 
بزرگ و پشتوانه ای 
مهربان را از دست 

 داده ام. بیشــترین راهنمایی زندگــی ام را از 
پدرجان گرفتم. راســتش باتمــام علاقه ای که به 
درس خوانــدن داشــت و به آن تأکیــد می کرد، 
وقتی با او درباره شــروع کار تجاری صحبت کردم 
و گفتم می خواهم به جای درس خواندن کارکنم، 
راهنمایی ام کــرد؛ نه یک راهنمایی ســاده، بلکه 
تمام زوایای کار را برایم شرح داد. بااینکه همیشه 
سرش شلوغ بود و برای لحظه به لحظه زندگی اش 
برنامه ریزی داشــت، برای من، به عنوان نوه، وقت 
می گذاشت. نشست های کاری داشتیم و جویای 
همه چیز بود. یکی از ویژگی های خاص و بزرگش 
که برایم به یادگار خواهد ماند این است که هیچ چیز 
و هیچ کاری را کوچک نمی شمرد. همه کارها برایش 
بااهمیت بود. یک بار در محل کارش بودم که مهمان 
برایش آمد؛ پیرمردی بود که می خواســت کاری 
را شــروع کند. به همان اندازه که برای یک جوان 
با هدف توســعه کارش وقت می گذاشت، برای آن 
پیرمرد هم وقت صرف کــرد و راهنمایی اش کرد؛ 
به این بهانه که پیر اســت و دیگر دیر شده است او 

را ناامید نکرد.«
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دخترحاج احمد کریمی:
حتی در بیمارستان هم حواسش به مردم بود
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پسران حاج احمد کریمی 
روایت از سبک زندگی او در خانه می گویند

مهربانی های پدر

با اسکن این 
کيوآرکد

  صدای اذان 
 حاج احمد کریمی 

را بشنوید



به گفته بازاریان قدیمــی حاج احمد کریمی از 
ایده های اقتصادی جوانان حمایت می کرد و در 
همين راســتا هم انجمن صادرکنندگان جوان 
را دایر کرد. با جوان هایی کــه ایده اقتصادی 
داشتند همراه می شد و برای به ثمرنشاندن طرح 
و برنامه هایشان پيگير بود و حمایتشان می کرد. 
او نه تنها در حوزه صادرات و تجارت فرش، بلکه 
در عرصه های دیگر هم حامی توليدکنندگان 
بود. شاید یکی از دلایلی که فرزندان حاج احمد، 
امروز توليدکننده بزرگ وسایل توانبخشی و 
ویلچر هستند، همين دیدگاه و اهميت دادن به 
توليد در کشور باشد. حاج احمد علاقه بسياری 
داشت تا چرخ صنعت و توليد بچرخد و توسعه 
پيدا کند. به همين خاطر ایده های مولد برایش 
ویژه و خاص بود. به اعتقاد جوانانی که با او سر 
و کار داشــتند، از کارهای اقتصادی مثل پول 
در بانک گذاشتن و ســودگرفتن بدش می آمد 
و کار مولد را اســاس توليد و چرخيدن چرخ 
صنعت می دانســت. او بعد از صادرات فرش، 
کارخانه ای برای ســاخت تخت بيمارستان در 
دهه 70راه اندازی کرد. اهل جوان گرایی بود و 
عمل می کرد. با استخوان خردکرده های زیادی 
در صادرات فرش آشنا بود، ولی عملًا یک گروه 
با حضور جوانان در عرصه صادرات راه اندازی 
و فرصتی ایجاد کرد که آنها به ميدان بيایند و 
حضور آنها پررنگ و قابل بحث باشد. جالب است 
که کسانی برای ملاقات و عيادت زمان بيماری به 
او سر می زدند که اغلب جوان بودند. او اعتقاد 
داشت اگر صادرکننده ها نباشند، هرقدر توليد 
کنيم راه به جایی نمی بریم؛ توليد انجام می شود، 
ولی خروجی آن چيســت؟ باید یکی بخرد و 
یکی بفروشد و صادر کند. حاج احمد یک جمله 
فراموش نشدنی داشت: »شاید صادرکننده ای 
پيدا نکنيد که خانه توليدکننده را آباد کرده باشد 
که اینطور نيست، ولی قطعاً آن خانه را روی سرش 
خراب نکرده است.« وقتی توليدکننده توليد 
کند و فروش نداشته باشد، عملًا سرمایه اش از 
بين رفته اســت. او می گفت: »اگر اقشار طبقه 
متوسط یا طبقات بالای جامعه نتوانند فرش های 
دستباف شان را بعد از مدتی بفروشند تا فرش 
جدید بخرند، کار توليد می خوابد. بخش قابل 
توجهی از فرش های فروخته شده آنها هم توسط 
صادرکنندگان صادر می شــود. اگر امکان این 
تبادل و جایگزینی وجود نداشته باشد، رغبتی 
به خرید فرش نو باقی نمی ماند و در این صورت، 
کار بافندگان هم از رونق می افتد و کساد می شود. 
هيچ چيز جز صادرات به توليد کمک نمی کند. اگر 
بازار صادرات رونق داشته باشد، توليد هم رونق 

پيدا می کند.«

 حامی جوانان  
در تولید و صادرات

رد و نشــان حاج احمد کریمی در نوســازی یا بازســازی مساجد بازار 
فرش فروشــان هنوز باقی است. او به صورت مســتقیم یا غیرمستقیم 
در عملیات ســاخت نظارت داشت. مســجد نارون بازار که در قسمت 
فرش فروش ها واقع شده به واسطه تلاش  و حمایت های او بازسازی شده 
است. بازســازی مســجد بازار کفاش ها هم یکی دیگر از فعالیت های او 
در این زمینه به شــمار می رود. کافی بود خداوند و دین در انجام آن کار 
تأکید داشته باشد، او با اشتیاق برای انجام آن قدم پیش می گذاشت. در 

طول عمرش خانه های بسیاری با کمک بازاریان دیگر برای محرومان و 
نیازمندان ساخت. مثلا در زلزله بم با حمایت او بیش از 70-360 خانه 
برای زلزله زدگان ساخته شد. همچنین وصیت کرد که بعد از فوتش از 
ثلث  اموالش خانه سازی برای محرومان جامعه ادامه داشته باشد.  نگهداری 
و حمایت از تعداد بی شــماری از ایتام و حتی ساخت مسجد درمناطق 
سنی نشین استان سنندج شاید بخشی از فعالیت ها خیرخواهانه حاج 

احمد کریمی باشد که در یاد و خاطره این خانواده ها ماندگار است.

ثلث دارایی؛ به نفع محرومان

ساماندهی باربران بازار
فعالیت بیش از 12هزار باربر در بازار، حاج احمد کریمی را بر آن داشــت تا اقدامی جدی برای ســاماندهی باربران با هدف ارائه خدمات 
رفاهی، ثبت اطلاعات شــخصی و پلاک دارکردن آنها انجام دهد. او برای کمک به این قشــر دغدغه های بســیار داشت؛ اینکه این قشر 

و کم درآمد با وجود شغل ســخت و طاقت فرســا بیمه نداشــتند یا از مزایای مختلف محروم بودند، به دغدغه اصلی  ا
بــا تبدیل شــده بود. حیدری از پیگیری های حاج احمد برای ســاماندهی باربران می گوید: »حاج احمد می خواست 
ز ثبت اطلاعات هویتی باربرها هم امنیت کالا و سرمایه مردم و بازاریان حفظ  شود و هم با ساماندهی آنها خود باربرها  ا

مزایایی مثل بیمه  بهره مند شوند. حرفش این بود که کار باربرها در زمره مشاغل سخت قرار دارد و آنها در سنین پیری 
که دیگر توان کار ندارند، از مزیت بیمه برخوردار نیستند. او اقدامات اولیه برای ساماندهی باربران را با کمک سرهنگ 

جعفری  نســب انجام داد تا آنها نیز از مزیت بیمه و دیگر مزایای رایج بهره مند شوند.« حیدری درباره تلاش های 
حاج احمد برای کمک به تامین معیشت باربرها می گوید: » اگرچه باربرها در راسته های خاص فعالیت می کنند و 
اعضای هیأت امنای بازار بیشتر با آنها ارتباط دارند، اما اگر موردی از مشکلات مالی و معیشتی باربرها به ما انتقال 

داده می شــد، حاج احمد در خفا و با قید حفظ آبرو به نیازهای مالی آن فرد رسیدگی می کرد. ابتدا شخصی را 
برای تحقیق مأمور می کرد و پس از آگاهی کامل از مشکلات معیشتی آن فرد، اقدامات لازم برای برطرف کردن 

مشکل انجام می شد.«

قطعنامه 598 و حکایت یک ابتکار 
بعد از قبول قطعنامه 598و پایان جنگ، اوضاع بازار حسابی به هم ریخت؛ قیمت دلار یکباره فروریخته بود 

و همچنان سیر نزولی داشت. در این اوضاع، بسیاری از کاسبان ورشکست شدند و در تنگنای اقتصادی 
قرار گرفتند؛ افراد آبرومندی که یک شبه همه دارایی و زحمت و تلاش شان در حال نابودی بود و در 

این اوضاع آشفته که به مرور به همه بخش ها و به ویژه مشاغل گره خورده با فرش لطمه وارد می کرد، باید چه 
تدبیری اندیشیده می شد تا جلو پیشروی این ضررها و مسائل حاشیه ای آن گرفته می شد؟ بازهم در این 
وانفسا حاج احمد بود که با راه راندازی صندوق خیریه برای صنف فرش فروشان ناجی مشکلات کاسبان بازار 
شد. حیدری تعریف می کند: » بعد از پایان جنگ، با سقوط قیمت دلار، لطمه بزرگی به صنف فرش فروشان 
بازار وارد شد. هر روز یک ماجرای تازه از مشکلات کاسبان داشتیم، یک روز یکی چک برگشتی داشت، 
یکی برای تأمین هزینه های زندگی دچار مشکل می شد و آسیب ها زیاد بود. حاج احمد دست به کار شد و 
با همراهی جمعی از کاسبان و خیران یک صندوق خیریه هیأت امنایی راه اندازی کرد. برای ثبت آن مجوز 
رســمی گرفت و ضوابط و قوانین خدماتی این صندوق خیریه را هم خودش تعیین کرد. این صندوق، 
خدماتی مانند وام جهیزیه، تأمین هزینه های درمانی، تحصیلی، سایر کمک هزینه های مورد نیاز صنف 

فرش فروشان شامل کارگر، قالیشو، رفوگر و فرش فروش را پوشش می داد.« 

بساط عقرب فروش ها را جمع کرد 
حوالی دروازه غار و محدوده محله مولوی سالیان طولانی محل خرید و فروش حیوانات بود؛ از انواع پرندگان 

تا گربه، سگ و حتی مار، عقرب و انواع جانوران خطرناک. اگرچه این مسئله  نارضایتی اهالی، کسبه و مشتریان 
راسته های تجاری را به همراه داشت، اما تلاش ها برای جمع کردن بساط این نوع کسب وکار بی نتیجه مانده بود. 
حاج احمد اما آستین همت بالا زد تا با پیگیری از نهادهای مسئول، بساط خرید و فروش حیوانات را از حوالی بازار 
تهران جمع کند. حیدری در این باره می گوید: »در بساط این افراد حتی جانوران خطرناک هم دیده می شد که 
نگرانی های بسیاری برای کسبه و اهالی ایجاد کرده بود. آنها علاوه بر کبوتر، سگ و گربه، حتی مار و عقرب هم 

می فروختند. فعالیت آنها در قلب بازار صدای کسبه، همسایه ها و حتی شهروندان را هم در آورده بود. این 
افراد علاوه بر فروش حیوانات، سفارش هم می گرفتند تا حیوان کمیاب مورد نظر مشتریان را برای  آنها 
تهیه کنند. حاج احمد به عنوان دبیر کل جامعه انجمن های اسلامی بازار، خود برای حل این موضوع دست 

به کار شد. او با پیگیری از نهادهای مسئول، مقدمات جمع شدن بساط این افراد را برای برقراری آرامش در 
بازار فراهم کرد. حالا دیگر چنین فعالیت هایی در قلب بازار بسیار کمرنگ شده است.«

دست گره گشای بازار 
گره گشایی و دستگیری از نیازمندان ازجمله رفتار نیک حاج احمد  کریمی بود که اغلب حجره داران و کاسب ها آن را 
برای شناخت بهتر این چهره شناخته شده بازار مثال می زنند. کمک به ورشکسته ها و حل و فصل مشکلات میان بدهکار 

و طلبکار تنها گوشه ای از هزاران کار نیکی است که او در مدت حضورش در بازار انجام داد. بازاریان اعتقاد دارند به واسطه 
کارهای خیر بی شماری که انجام داده است از این پس جای خالی او مشهود خواهد بود. او به واسطه صندوق های وام 

قرض الحسنه ای که راه انداخته بود و ارتباط هایی که با سازمان اقتصاد داشت، توانسته بود مشکلات مالی بازاریان و کاسبان 
را برطرف کند. حاج احمد برای اینکه بتواند به سرعت مشکل را برطرف کند، در اغلب مراکز استان ها جامعه انجمن ها را فعال 
و کرد. این انجمن ها یک خیریه کمک رسانی با عنوان خیریه فرش هستند و می توان گفت در همه استان ها برقرارند. اغلب کم 
ز کیف فعالیت  صندوق های قرض الحسنه تهران و قاعدتاً  ایران زیرنظر او انجام می شد و در حقیقت، سازمان اقتصاد اسلامی  ا
نقش صندوق های قرض الحســنه، حمایت مالی و قانونی می کرد و حاج آقا در کم و کیف تأسیس و حمایت خیلی از صندوق ها 

داشت. بیشتر ساعات زندگی او به این فعالیت ها و گره گشایی ها می گذشت. او بسیاری از اختلافات خانوادگی را هم به آشتی ختم می کرد و 
کانون خانواده های بسیاری به لطف و مساعدت او این روزها گرم است.

درباره اقدامات و فعاليت های حاج احمد کریمی اصفهانی 
 

که در قلب تپنده اقتصاد تهران فعال بود

 بازاری ها به حاج احمد کریمی اصفهانی، دبيرکل جامعه انجمن های اسلامی اصناف و بازار، لقب زعيم بازار را 
داده بودند، چون حاج احمد به همه مسائل بازار اشراف کامل داشت؛ از حل و فصل اختلافات و ریش سفيدی 
ميان بازاریان تا شناسایی و رفع مشکلات و کاستی های بازار، تلاش برای حل مشکلات کالبدی بازار و حفظ 
هویت سنتی و تاریخی آن، تشکيل شورایی برای حفظ سنت ها و مراسم آیينی کهن بازار تهران و ده ها 
خدمات ارزنده دیگر. در این صفحه با محمدعلی حيدری، از دوستان نزدیک و نماینده حاج احمد کریمی در 

جامعه انجمن های اسلامی اصناف درباره اقدمات حاج احمد در بازار صحبت کرده ایم.

زعیـم بازار 



۴و۵
پیاده راه بازار

یادگار ماندگار حاج احمد

در ســال های اخیر توســعه وســایل حمل ونقل 
عمومی و دسترسی آسان تر شــهروندان به بازار و 
افزایش شمار واحدهای صنفی و تجاری، زمینه ساز 
تغییرات کالبــدی بازار و در نتیجه افزایش شــمار 
مراجعه کنندگان به بازار شده است؛ مسئله ای که لزوم 
تعریض برخی معابر و فراهم کردن زمینه های لازم 
برای تردد و خرید آسان تر مشتریان بازار را دوچندان 
می کرد. یکی از اقدامات اثرگذار حاج احمد کریمی در 
بازار تهران نیز پیگیری های مؤثر برای رفع مشکلات 
کالبدی بازار بود. به عنوان مثــال، رد پای اقدامات 
حاج احمد را می تــوان در پروژه ســاخت پیاده راه 
بازار یا تعریض خیابان 15خرداد که روزانه پذیرای 
بیش از 500هزار نفر از نقاط مختلف تهران و کشور 
است، مشــاهده کرد. بازاریان و مشتریان پاساژها و 
واحدهای تجاری این راسته روزهایی را به یاد دارند 
که آلودگی صوتی، آلودگی های زیســت محیطی، 
عرض کم معبر و... مشکلات بسیاری برای مشتریان 
و کسبه ایجاد می کرد، اما اکنون بیش از 15سال است 
که با تعریض پیاده راه بسیاری از این مشکلات برطرف 
شده است. محمدعلی حیدری، از دوستان نزدیک و 
نماینده حاج احمد کریمــی در جامعه انجمن های 
اسلامی اصناف و بازار، در این باره می گوید: »خیابان 
15خرداد یا پیاده راه بازار، سال ها با مشکلاتی چون 
عرض کم معبر و در عین حال حضور انبوه جمعیت 
دســت و پنجه نرم می کرد. آلودگی صوتی ناشی از 
تردد بی وقفه خودروها و موتورســیکلت ها نیز در 
کنار انواع آلودگی های زیســت محیطی زمینه ساز 
سلب آسایش مشتریان و کسبه شده بود. این میان 
معضلاتی چون سرقت، کیف قاپی و... را که بر اثر انبوه 
جمعیت و عرض کم معبر دامن گیر این راسته شده 

بود هم باید به فهرست مشکلات اضافه کرد.« 
حیدری از اقدامات مؤثر حاج احمد در مسیر ساخت 
پیاده راه بازار تعریف می کند: »با افتتاح ایســتگاه 
مترو پانــزده خرداد به شــمار مراجعه کنندگان به 
این راسته افزوده شد و نیاز بود برای آسایش مردم 
و کســبه هرچه زودتر پروژه تعریض پیاده راه اجرا 
شود. حاج احمد در مسیر اجرای این پروژه پیگیری  
از نهادهای مربوط و به ویژه شهرداری را در اولویت 
کارهای خود قرار داد. او هنگام اجرای پروژه تعریض 
و انجام اقدامات عمرانی پیاده راه نیز همیشــه پای 
کار بود تا مبــادا در مراحل اجرای پروژه کاســبی 
بازاریان دچار مشــکل شــود. با وجود مشغله های 
بسیار، هر روز سراغ مغاز دارها می رفت و درخواست ها 
و مشکلات کسبه را از نزدیک بررسی می کرد. حتی 
در جزئی ترین موارد نیز وارد عرصه می شــد تا این 
پروژه بزرگ با کمترین مشــکل به سرانجام برسد. 
به یاد دارم در سرکشــی های هرروزه به این راسته 
به اغذیه فروش هــا تذکر می داد حتمــا روی مواد 
غذایی را بپوشانند تا مبادا گردوغبار ناشی از فعالیت 
ماشین آلات مشکل ساز شود. ســراغ کسبه ای که 
فعالیت عمرانی به محل کسب آنها نزدیک شده بود 
می رفت تا اگر فعالیت های عمرانی مشــکلی برای 
کاســبی آنها ایجاد کرده بود به طریقی آن مشکل 

را رفع کند.«
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درایت و ذکاوت حاج احمد کریمی در بازار زبانزد بود. به واسطه همین استعداد در کسب، 
در مدت کوتاهی که شاگرد فرش فروشی بود، صاحب حجره ای که در آن کار می کرد به او 
پیشنهاد شراکت داد. حاج احمد در پاسخ به این پیشنهاد گفته بود »من وقتم را به کسی 
نمی فروشم و بنایم این است که برای خودم کار کنم؛ چه ســود و چه ضرر!« از آنجا که 
استقلال طلب بود، نپذیرفت و طولی نکشید که کسب وکار خودش را در بازار فرش فروشان 
راه انداخت. اصل کسب وکار حاج احمد برمبنای تجارت حلال بود و کتاب المکاسب را 
مرجع مهمی می دانست که براســاس آن عمل می کرد تا مبادا حلالی را حرام کند یا در 

معامله غش صورت بگیرد. هرروز قبل از شروع کار چند صفحه قرآن کریم را قرائت می کرد 
و از خداوند مدد می خواست. مسائل اقتصادی را با توجه به جنبه های کسب در قالب دین 
بررسی و ارزیابی می کرد. در بحث سیاسی هم اهل گروه خاصی نبود. حاج احمد یک ملاک 
داشت و آن هم ولایت فقیه بود. می گفت ملاک من رهبری است. منفعت شخصی و پست 
و مقام برایش مهم نبود. نه دنبال رابطه بود و نه منفعت خاص. به همین خاطر راحت و با 
شجاعت و با صراحت حرفش را می زد، البته نظرات بقیه را هم می شنید و اگر نیاز بود با 

آنها صحبت می کرد.

اسرار اصول و مبنای محاسبات

تشکیل شورای مذهبی بازار برای حفظ سنت ها
حاج احمد به موضوعات فرهنگی و مذهبی بازار و پیشینه تاریخی اجرای برخی از رسوم آیینی در بازار نیز توجه می کرد. حیدری از تلاش  
حاج احمد برای تداوم اجرای سنت چهارپایه خوانی در بازار چنین یاد می کند: »حاج احمد برای حفظ سنت چهارپایه خوانی که در بازار 
تهران بیش از 120سال قدمت دارد، شورایی تشکیل داد تا این سنت بی کم و کاست حفظ و هر سال محرم به بهترین شکل اجرا شود. از 
گذشته در بازار هر صنفی ازجمله بزازها، لوازم التحریر، اتاق سازها و... هیئت و مراسم مخصوص به خود داشتند. در روزگاری که خبری 
از سیستم های صوتی نبود، دسته های عزاداری وقتی به ورودی تیمچه حاجب الدوله می رسیدند، چهارپایه ای می گذاشتند و مداح 
هیئت روی چهارپایه می رفت تا برای عزاداران نوحه خوانی کند.« او ادامه می دهد: »در سال های اخیر به دلیل توسعه و تغییرات بازار، 
لازم بود اقداماتی برای اجرای هرچه بهتر این رسم دیرینه انجام شود. حاج احمد شورایی از پیشکسوتان بازار در موضوعات مذهبی 
تشکیل داد تا هیئت های مذهبی بازار و به ویژه این رسم کهن حفظ شود. این اعضا مسئولیت هماهنگی میان هیئت ها ، ارتباط با 
نیروی انتظامی و... را برعهده دارند تا هر هیئت، زمان مشخصی در محل مورد نظر عزاداری کند و در عین حال در دیگر ایام محرم و 

عزاداری هم مشکلی برای کاسبی کسبه به وجود نیاید.«

خانه سازی برای آسیب دیدگان زلزله با کمک بازاریان 
حاج احمد کریمی با وجود مسئولیت خطیر در جامعه انجمن های اسلامی اصناف و بازار، در بسیاری از صندوق های 
خیریه بازار هم عضو بود تا از این طریق نیز با همراه کردن بازاریــان و اعضای هیأت امنای بازار گام های مؤثری 
برای حمایت از خانواده های کم بضاعت و کمک به خانواده های آسیب دیده در سیل، زلزله و... بردارد. حیدری در 
این باره می گوید: »با حضور حاج احمد، جامعه انجمن اسلامی بازار در هر زلزله، سیل و بلایای طبیعی دیگر برای 
امدادرسانی به آسیب دیدگان پیشقدم بود. او امنای بازار و بازاریان قدیمی و خیرخواه را با خود همراه کرده بود تا 
بازار هم در هنگام وقوع حوادث طبیعی شانه به شانه مردم سهمی در خدمت رسانی داشته باشد. همواره می گفت 
مردم مهربان ما برای تامین آب، غذا و پوشاک و دیگر نیازهای اولیه آسیب دیدگان سیل و زلزله همیشه کمک حال 
هستند، ما باید کمک های اساسی انجام دهیم. حتی اگر شده چند خانه برای خانوارهای بی  سرپناه بسازیم. با این 
نگاه او بود که جامعه انجمن های اسلامی در هنگام وقوع بلایای طبیعی با کمک اتحادیه های بازار و بازاریان در 
حوزه ساخت وساز وارد می شد.« حیدری خاطره ای از خانه سازی برای خانواده مدافعان حرم تعریف می کند: 
»حاج احمد در ساخت حدود 40خانه برای خانواده های مدافعان حرم در محدوده اسلامشهر پیشقدم 

شد و دیگر افراد خیر بازار را هم با خود همراه کرد.«

هوای مشتریان بازار را داشت 
حاج احمد کریمی علاوه براینکه خدمات ارزنده ای به بازار ارائه کرد و نقش مؤثری در رفع کاستی ها و 
کمبودهای بازار داشت، اقدامات بسیاری هم برای رفع مشکلات مشتریان بازار و مراجعان به واحدهای 
صنفی انجام داد. نزدیکان حاج احمد، به ویژه بازاریانی که از نزدیک شاهد تلاش هایش در سمت دبیر کل 
جامعه انجمن های اسلامی بازار بوده اند، خاطرات بسیاری درباره نگاه ویژه او به رضایتمندی مشتریان 
بازار، آسایش و رفاه حال آنها در هنگام خرید دارند. حیدری خاطره ای از حاج احمد تعریف می کند: »شلوغی 
بازار و ازدحام جمعیت، به ویژه زمانی که هنوز پیاده راه بازار تعریض نشده بود، زمینه ساز معضلاتی چون 
سرقت و کیف قاپی می شد. گاهی دانشجویی که ذخیره چند ماه کار دانشجویی اش را برای خرید آورده 
بود طعمه سارقان می شد و گاهی هم سارقان کیف پول کارگری را می زدند که آمده بود با دسترنج چند 
روز کار سخت خود مایحتاج خانواده اش را از بازار تهیه کند. در این سال ها افرادی به ما مراجعه کرده بودند 
که پس از سرقت کیف  پول شان حتی پول کافی برای بازگشــت به خانه نداشتند. حاج احمد به فکر این 
موارد هم بود. سپرده بود اگر چنین افرادی مراجعه کردند، صحت ادعای شان را بررسی کنیم و سپس در 

حد توان کمک حال آنها شویم.«

پل ارتباط تولیدکنندگان و مسئولان 
میانداربودن دشوار است و از عهده هرکسی بر نمی آید، اما کاسبان بازار معتقدند یکی از خصوصیات بارز حاج احمد 
کریمی، همین بود که انصاف و مساوات را بین دوطرف رعایت می کرد. همین ویژگی باعث شده بود تا سال ها حاج 
احمد کریمی پل ارتباطی بین حکومت و کفِ بازار و بازاریان باشد. فرزندش، مهدی کریمی در این باره می گوید: » 
پدر حرف و مشکل بازاریان را به گوش مسئولان می رساند و از سوی دیگر مدافع حقوق مظلومان و تولیدکنندگان 
بود. همه دغدغه اش این بود تا مشکلی از مشکلات کاسبان را کم کند؛ از موضوع های دارایی و مراجعات به بیمه گرفته تا تامین 
مساعدت های مالی و توسعه کسب وکار آنها. همچنین به واسطه درایت او در این چند سال بازار شاهد حداقل تنش های موجود 
در جامعه بود. او هیچ وقت نگذاشت که نیروهای نظامی وارد بازار شوند. چون اعتقاد داشت این مسائل را با صحبت با بازاریان 
می توان حل کرد. قبل از انقلاب بازاریان اعتصاب کردند، ولی در اغتشاشات پاییز سال 1401 بازار از رونق نیفتاد و این اتفاق 
به واسطه حضور حاج احمد بود. همچنین او مسائل عمومی مثل ساماندهی دستفروش ها، بازسازی های بازار، مسائل مربوط به 
آتش نشانی و آتش سوزی های بازار را ریز به ریز دنبال می کرد و از طریق جامعه اصناف اغلب آنها را برطرف کرد. کاسبان بازار می گویند 

حاج احمد کریمی ستون بازار بود. حرف او را هم بازاری ها قبول داشتند و هم دولتی ها.«

درباره اقدامات و فعاليت های حاج احمد کریمی اصفهانی 
 

که در قلب تپنده اقتصاد تهران فعال بود

 بازاری ها به حاج احمد کریمی اصفهانی، دبيرکل جامعه انجمن های اسلامی اصناف و بازار، لقب زعيم بازار را 
داده بودند، چون حاج احمد به همه مسائل بازار اشراف کامل داشت؛ از حل و فصل اختلافات و ریش سفيدی 
ميان بازاریان تا شناسایی و رفع مشکلات و کاستی های بازار، تلاش برای حل مشکلات کالبدی بازار و حفظ 
هویت سنتی و تاریخی آن، تشکيل شورایی برای حفظ سنت ها و مراسم آیينی کهن بازار تهران و ده ها 
خدمات ارزنده دیگر. در این صفحه با محمدعلی حيدری، از دوستان نزدیک و نماینده حاج احمد کریمی در 

جامعه انجمن های اسلامی اصناف درباره اقدمات حاج احمد در بازار صحبت کرده ایم.

زعیـم بازار 



حاج احمد کریمی برای پیروزی انقلاب هزینه های 
بسیاری پرداخت کرد. او در آغاز، جزو نخستین اعضا 
و مؤسسان هیأت مؤتلفه بود و فعالیت های انقلابی 
بی شماری برای به ثمر نشستن انقلاب انجام داد. 
قبــل از دوران انقلاب هم با حاج آقا اســماعیلی و 

حاج آقا امانی همرزم بود.
 مهــدی کریمی، فرزنــد احمد کریمــی، درباره 
فعالیت های انقلابی پدرش می گوید: »پدر و عمویم 
در دوران انقلاب در زمینه توزیع و انتشار اطلاعیه و 
اعلامیه ها یا جابه جایی سلاح ها اقدامات گسترده ای 
انجام می دادند. زیرزمین خانه  پایگاه  نشست های 
انقلابی بود. به خاطر زیرکی پدرم خانه ما آخرین 
مکانی بود که لو رفت. همچنیــن عمویم در کنار 
امام خمینی)ره( در فرانســه و پاریس بود و پدرم 
هم هنگام ورود امام و حضور ایشان در مدرسه رفاه 
فعالیت داشت. علاقه پدر به امام باعث شده بود کار 
و تجارتش را رها کند و تمام وقت شان را به این کار 

اختصاص دهند.
 بعد از انقلاب هم خانه ما محل تشــکیل جلسات 
حزب جمهوری بود. بعــد از آن هم، به طور خاص 
معاون حاج سعیدالله امانی تا زمان حیاتش بود و 
از سوی دیگر فعالیت های دیگری همسو با جبهه 
پیروان خط امام و رهبری انجــام می داد. در واقع، 
حضور پررنگ و مســتمری در انقلاب اسلامی و 
بعد از آن داشت. تقریباً می توان گفت در 20 سال 
گذشــته، کار اقتصادی را تعطیل کرد و بیشتر به 
کارهای عام المنفعه و سیاسی پرداخت. هرچند که 
اهل سیاست نبود، ولی اعتقاد داشت این فعالیت ها 
می تواند مقدمه انجام اقدامات بهتر با مبانی اصولی 
نظام باشد. معتقد بود نیرویی باید سرکار باشد که 
بر اهداف امام)ره( و رهبــر تأکید کند. دیدارهای 
متعددی با امام داشت و به عنوان نماینده ایشان در 
این دیدارها دغدغه بازاریان و مردم را به گوش شان 
می رســاند.« بازاریان و انقلابیون از احمد کریمی 

اصفهانی به عنوان پای ثابت 
و حامی کمک های ارسالی 
و پشــتیبانی بــه جبهه در 
زمان جنگ تحمیلی و قبل 
از آن، در دوران انقــلاب، 
یــاد می کنند. عــلاوه بر 
حمایت هــای مالــی، او 
به خاطر اعتبار و عزتی که 
در میان بازاریان داشت، هر 
زمان برای کمک به پشتوانه 
مالی بیشتری نیاز بود، کافی 
بود تا او در بــازار دور بزند؛ 
چندین برابــر هزینه مورد 
نیاز برای انجــام کار مورد 
نظر پول جمع می شد. در 
همین زمینــه می توان به 
خرید بیش از صد دستگاه 
آمبولانس یــا خودروهای 
پشتیبانی و فرستادن شان 
بــه جبهــه بــرای امور 

پشتیبانی اشاره کرد.

زیرزمین خانه پایگاه 
نشست های انقلابی بود

شیوه کســب وکار حاج احمد کریمی اصفهانی در بازار فرش تهران صرفاً 
مبتنی بر کسب سودهای کلان نبوده است. امیر چمن رخ، رفیق 60 ساله 
حاج احمد و از تاجران شناخته  شده بازار فرش تهران، می گوید: » در بازار 
فرش شیوه کسب وکار حاج احمد مختص به  خودش بود و هرگز تحت تأثیر 
جو بازار قرار نگرفت. او طی ســال های طولانی حضورش در بازار هرگز به 
قصد منتفع شدن از گرانی و تورم، فرش انبار نکرد. او فرش های گران قیمت 
را می خرید و بعد از رفو، ترمیم و عدل بندی به تاجران کشورهای مختلف 

می فروخت. شاید خیلی مواقع می توانســت فرش ها را با سودهای کلان 
بفروشد، اما در همه این سال ها 5 درصد بابت کمیسیون روی قیمت فرش 
می گذاشت و می گفت کاسب باید ســود حلال وار ببرد و بیشتر به برکت 
کسب وکارش که همان رضایت مردم و مشتری باشــد فکر کند.« امیر 
چمن رخ می گوید: »هرگز در کاسبی دروغ نمی گفت و به قول ما بازاری ها 
هرگز برای جیبش کار نکرد. به همین دلیل حرفش در بازار حجت بود و همه 

می دانستند حاج احمد در کاسبی دروغ نمی گوید.« 

برای منفعت کار نکرد

حجت الاسلام شیخ رضا رضوانی زاده، امام جماعت مسجد سیدولی:

حاج احمد 
غصه مردم را می خورد 
از نخستين روزهای پيروزی انقلاب اسلامی، بزرگان بازار تهران همواره حلقه 
اتصال بين مردم و مسئولان بودند و حاج احمد کریمی در این ماجرا نقش اصلی 
را بر عهده داشت. او سال ها به عنوان پل ارتباطی بين مردم و مقامات عالی رتبه 
کشور با حوصله به دغدغه های مردم گوش می کرد و مشکلات آنها را به مسئولان 
 مربوطه انتقال می داد. حجت الاسلام شــيخ رضا رضوانی زاده، امام جماعت 
مسجد ســيدولی، از حاج احمد کریمی به عنوان یکی از بازاری هایی که بدون 
اعتنا به مشغله های روزمره دغدغه حل مشکلات مردم را داشت نام می برد و 
معتقد است از 30 سال قبل که به عنوان امام جماعت به مسجد سيدولی بازار 

آمده تاکنون فردی مانند حاج احمد کریمی اصفهانی ندیده است. 

ادای دین به مردم 
حجت الاسلام رضوانی زاده از منش و رفتار حاج احمد کریمی می گوید:»خداوند شاهد 
است که حاج احمد در هر کاری رضایت او را درنظر می گرفت. به همین دلیل شب و روز و 
عمرش را وقف مردم کرده بود و برای حل مشکلات مردم احساس وظیفه می کرد. مدام 
می گفت دینی به مردم دارد که باید ادا کند و با چنین ذهنیتی در این سال های طولانی 

دغدغه های مردم را به مقامات و مسئولان کشوری و لشکری انتقال می داد.«

آب روی آتش ریخت 
امام جماعت مسجد سیدولی معتقد است که شیوه حاج احمد کریمی اصفهانی برای 
انتقال مشکلات جامعه و خواسته های مردم به مسئولان کشور بسیار ساده و در عین 
حال مؤثر بود: »حاج احمد مدام به مســجد ما می آمد و بعد از اقامه نماز بین مردم 
می نشست تا به حرف های آنها گوش بدهد. ما جلســات ساده و بی تکلفی در صحن 
مجلس داشتیم و حاج احمد بعد از هر جلسه خواسته های مردم را به مسئولان انتقال 
می داد. بعد از آتش سوزی بازار همه کسانی که اموال شان سوخته بود به مسجد آمدند 
و حاج احمد هم به اتفاق معاون شهردار تهران و نماینده دادستانی آمد تا به حرف آنها 
گوش بدهد. این جلسه حکم آب روی آتش را داشت و حاج احمد به واسطه ارتباطاتی 

که با مقامات عالی رتبه نظام داشت مشکلات را حل و فصل کرد.«

همنشین افراد عادی جامعه 
حجت الاسلام رضوانی زاده معتقد اســت بازار فقدان حضور او را به شدت احساس 
خواهد کرد: »حاج احمد با مقامات قضایی و مدیران شــهری ارتباط داشت و مورد 
توجه رهبرمعظم انقلاب بود، اما مثل مردم عادی به مســجد می آمد و با یک عبای 
ساده بین مردم می ایستاد و نماز می خواند. او از مناسباتش به نفع مردم بهره  می برد 
و هرگز دچار غرور و تکبر نشد. او در بازار تهران حرف اول را می زد، اما وقتی به صحن 
مسجد می آمد و پای صحبت های مردم می نشست خودش را فردی کاملًا معمولی 
می دانســت و اصل بی طرفی را رعایــت می کرد. اگر حق با مردم بود از مســئولان 
انتقاد می کرد، اما گاهی هم مردم را به صبر دعوت می کرد. اگر گاهی مســئولان به 
درخواست ها توجه نمی کردند، حاج احمد ناراحت می شد و غصه مردم را می خورد.«

با مردم زندگی می کرد
تاجران سرشناس و معتبر تهرانی، راز ماندگاری در بازار بزرگ و پرهياهوی پایتخت 
را به اعتبار و اعتماد گره می زنند و بر این باورند که ميلياردها تومان ســرمایه، کار 
اعتمادی را که بين تاجر و مشتری وجود دارد نمی گيرد. احد عظيم زاده، تاجر فرش 
که سال ها با حاج احمد کریمی اصفهانی بوده، او را صاحب چنين ویژگی هایی می داند 
و می گوید: »حاج احمد یکی از معدود بازمانده های نســلی بود که در کسب وکار و 
تجارت صرفاً رضایت خدا را در نظر می گرفت و اساســاً به مادیات فکر نمی کرد. او 
به عنوان فردی انقلابی و متدین وارد بازار شد و می توانست در حجره اش بنشيند و از 
ارتباط هایی که داشت سود ببرد، اما این شيوه کسب وکار با روحيات او سازگار نبود.« 
عظيم زاده همنشينی با طبقه پایين دست جامعه را روشن ترین نقطه زندگی حاج احمد 
می داند و می گوید: »یکی از عادت های هميشگی حاج احمد این بود که مدام با مردم 

کوچه و بازار معاشرت می کرد و می گفت از این معاشرت ها 
درس می گيرد. با حوصله فراوان به حرف مردم گوش 
می کرد و اگر برای هر موضوعی راهکاری داشت با 
احترام ارائه می داد. حاج احمد به  معنای واقعی با 

مردم زندگی می کــرد و حتی برای خرید 
فرش به گونه ای عمل می کرد که اگر فردی 
از قشــر ضعيف یا متوسط جامعه است 
متضرر نشود و از آن معامله سود ببرد. 
این باارزش ترین ميراثی است که او برای 

بازار تهران به جا گذاشت.«
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قریب به اتفاق دوستان قدیمی حاج احمد 
کریمی اصفهانی معتقدند او در کارش جدی 
بود و در ایجاد نظم و برقراری قانون در بازار 
با کسی شوخی نداشت. اصغر محمدی، یکی 
از معدود بازمانده های نسل قدیم لوطی های 
بازار تهران که چنــد دهه در کارهای خير و 
عام المنفعه حاج احمد را همراهی می کرد، 
می گوید: »رفاقت من با حاج احمد به بعد از 
پيروزی انقلاب اسلامی مربوط می شود و در 
این مدت طولانی شناخت عميقی از او پيدا 
کردم. حاج احمد کسی بود که یک تنه نظم و 
انضباط را در بازار برقرار می کرد و در این مورد 
خاص بسيار سختگير بود. علاقه عجيبی به 
بازار تهران داشت و معتقد بود که بازار تهران 
به عنوان ميراث فرهنگی تهران و جایی که 
هزاران، بلکه ميليون ها نفر در آن امرار معاش 
می کنند از حرمت خاصی برخوردار است. 
برای همين همواره به گونه ای عمل می کرد 
که نظم در محدوده بازار برقرار باشد و روی 
هرج و مرج و بی نظمی های محدوده اطراف 

حساسيت زیادی به خرج می داد.«

حامی انضباط بازار

نجات تيمچه 
حاجب الدوله

  سه شنبه   5 دی 1402  شماره 34  8 صفحه

حاج احمد لابه لای همه مشــغله های روزمره در بازار تهران، پــای ثابت کارهای خیــر و عام المنفعه بود و همه 
بازاری هایی را که دستی در کار خیر داشتند برای کمک به نیازمندان بسیج می کرد. 

اصغر محمدی معتقد اســت که حاج احمد کریمی اصفهانی جانشــین مناســبی برای بزرگان بازار تهران بود: 
»حاج احمد جانشین حاج سعید امانی، مرد شماره یک و مرد معتمد بازار در سال های ابتدای پیروزی انقلاب بود 
و با جدیتی که داشت جای خالی حاج سعید را پر کرد. او از همان ابتدای فعالیتش وارد کارهای خیر و عام المنفعه 
شد. دایره کارهای خیر حاج احمد از بازار تهران تا حوالی شهرری بود و بارها پیش آمد پولی را که به افراد نیازمند 

داده بود، بخشید.«

دنبال طلب نمی رفت

قدیمی های بــازار از حاج احمد کریمی 
اصفهانی به عنوان کسی یاد می کنند که 
تيمچه حاجب الدوله را از اتفاقات روزهای 
پرالتهاب اوایل پيروزی انقلاب در امان 
نگه داشت. اصغر محمدی می گوید:»بعد 
از پيروزی انقلاب، تيمچه حاجب الدوله 
دستخوش تغييرات زیادی شد و نوعی 
هرج و مرج در این بخــش بازار به وجود 
آمده بود. بعد از پيروزی انقلاب، تعدادی از 
حجره دارهای تيمچه حاجب الدوله جای 
خودشــان را به افراد دیگری داده بودند 
و دســتفروش ها با آگاهی از عدم تسلط 
تازه واردها به قوانين، به این بخش بازار 
هجوم برده بودند. تيمچه حاجب الدوله، 
بازار امين الملک و بازار زید برای بازار از 
اهميت و حساسيت زیادی برخوردار است 
و حاج احمد با آگاهی از این موضوع، نظم 

را به این بخش از بازار برگرداند.«

راز جذبه و اقتدار 
»سر حاج احمد همیشه برای کار خیر درد می کرد. برای 
انجام همه کارها جذبه و اقتدار داشت، دلیل اصلی اش 
هم این بود که برای هرکاری شــخصاً وقــت و انرژی 
می گذاشــت. با نظم و انضباطی که داشت برای کسی 
جای حرف باقی نمی گذاشت.«  حاج مصطفی بهارلویی با 
این توصیف از ماجرای شروع رفاقت شان با حاج احمد یاد 
می کند: » زمان آشنایی ما به روزهای مبارزات انقلابی و 
فعالیت های سیاسی  منتهی به پیروزی انقلاب اسلامی 
می رسد. در واقع جرقه آشــنایی ما از آنجا شروع شد و 
رفاقتی چهل و چند ساله شــکل گرفت، البته بیست و 
چند سالی هم از این مدت رفاقت به صورت مستقیم به 

دوستی و همکاری با حاج آقا گذشت.«

آن روز که سیل آمد... 
بــرای حاج احمــد اینکه مشــکل 
و نیــاز کجا باشــد، بازار تهــران یا 
در دورافتاده تریــن نقطه کشــور، 
اهمیت نداشت. با شنیدن هر اتفاق 
تلخ و ناگواری، از زلزله بم تا ســیل 
گرگان، در کوتاه ترین زمان ممکن 
خودش را به محل حادثه می رساند 
تا گره گشــای دل شکستگان باشد. 
بهارلویی با گریزی به رســم دست 
به خیری حاج احمد، از چندوچون 
ساخت خانه برای سیل زدگان گرگان 
تعریف می کند: » وقتی خبر ســیل 
گرگان را شنید، خیلی سریع راهی 
گرگان شــد تا برای مردم سیل زده 
این شهر  کاری انجام دهد. وقتی دید 
مردم خانه و زندگی شان را در سیل 
از دست داده اند، برای ساختن حدود 
100خانه برای سیل زدگان در این 

شهر دست به کار شد.«

در جمع خسارت دیدگان کوچه سیدولی 
محال بود جایی کاسبی یا جمعی از کاســبان دچار حادثه و خسارت 
شده باشند و حاج آقا از کنار این ماجرا بی تفاوت عبور کند یا به واسطه 
پیگیر ماجرا شود. هرجا متوجه می شد برای کسی مشکلی پیش آمده، 

شخصاً وارد میدان می شد تا مشکلات را بررسی و اقدام به تأمین نیاز 
فرد صدمه دیده کند. بهارلویی در این باره یادی از ماجرای 

آتش سوزی پاساژ کیف و کفش در بازار تهران می کند: 
» پاســاژ کیف و کفش در کوچه سیدولی آتش 

گرفت و کاســب ها خســارت زیادی دیدند. 
تعــدادی از آنها حتی بیمه هم نداشــتند. 
حاج آقا شــخصاً رفــت با فروشــندگان 
صحبت کرد، میزان خسارت های وارده 
را برآورد کرد و به همه خسارت دیدگان 

وام 50میلیونی بدون بهره  داد.« 

شیوه برخورد با آقای زاویه دار! 
صبوری و سعه صدر از دیگر ویژگی های حاج احمد در رفتار با دوستان و حتی بدخواهانش 
بود. هیچ وقت اهل تلافی کردن و خشم های آنی نبود. اینکه حالا اگر کسی به قول معروف 
چوب لای چرخ گذاشت و به دردسرهایش اضافه کرد در وقت ناتوانی از او انتقام بگیرد، 
در مرام و مسلکش نبود. بهارلویی تعریف می کند: » در میان کاسبان بازار فرد کج خلقی 
بود که با حاج آقا حسابی زاویه داشت و همیشه در هرجایی یا با او مخالفت می کرد 
یا اینکه پشت سرش عادت به بد گویی داشت. حاج احمد از همه ماجرا مطلع 
بود و کاملًا می دانست این فرد فضا را علیه اش مسموم می کند، اما به رو 
نمی آورد. این ماجرا ادامه داشــت تا اینکه خود این آقای زاویه دار با 
حاج آقا، با کاسبان هم صنفش دچار مشکل شد و همه شکایت پیش 
حاج احمد بردند و کلی گلایه کردند. یادم نمی رود؛ با همه بدی ها 
و رفتارهای زشتی که در حقش کرده بود، در زمان گله گزاری 
شاکیان، رسم جوانمردی را به جا آورد و کوچک ترین حرفی 

علیه آن مرد نزد و فقط شنونده درددل شاکیان شد.«

چند روایت درباره مرد مقتدر قلب تجاری پایتخت

 راه و رسم بزرگان 

سرسخت در برابر بی نظمی و تأخیر 
مردمداری، رعایت ادب و اخلاق مهم ترین ویژگی حاج احمد به روایت دوستان 
و آشنایان و نزدیکان است. حاج آقا همیشه صبورانه پای صحبت و درددل مردم 
و همکاران می نشست، اما هرگز اهل تو ذوق زدن و مخالفت های غیر منطقی 
نبود؛ حتی وقتی نظر طرف مقابل برخلاف عقیده اش بود. به شدت برای نظم و 
انضباط و عمل به وعده ارزش قائل بود تا جایی که از هیچ بدقولی و بی نظمی، 
حتی در دیدار با مســئولان گذشــت نمی کرد. بهارلویی در این باره تعریف 
می کند: » در همه جلسات، چه کاری  و چه غیر کاری، همیشه سر وقت حاضر 
می شد. یک بار با یکی از مسئولان جلسه ای داشتیم، این مسئول نیم ساعت 
دیر به جلسه آمد. حاج آقا خیلی سریع جلســه را ترک کرد و گفت: »وقتی 
کسی برای وقت مردم احترام قائل نمی شود، برای قول و وعده اش هم ارزش 
قائل نخواهد شد. به همین دلیل تحت هیچ شرایطی به نظم جلسه های کار، 

نشست ها و قرار هایش بی توجهی نمی کرد.«

وقتی در بازار تهران از حاج احمد کریمی نام می برید با مجموعه ای از کارهای خير و عام المنفعه روبه رو می شــوید؛ در دل 
هرکدام از این گره گشایی ها پای مرحوم کریمی در ميان است؛ از جزئی ترین مشکلات در بازار تهران مانند رفع سد معبر و 
آسفالت کردن خيابان برای    تردد راحت عابران گرفته تا تهيه وام برای کاسبان خسارت دیده یا ساخت خانه برای سيل زدگان 
گرگان و.... به گفته حاج مصطفی بهارلویی، از دوستان نزدیک حاج احمد، وقتی به او متذکر می شدیم تا کمی از فعاليت هایش 
کم کند و مراقب سلامتی و قلبش باشد، پاسخش این بود که خداوند قلب داده تا به واسطه آن پيگير مشکلات مردم باشم. در 

این گزارش، فعاليت ها و ویژگی های مرحوم احمد کریمی به روایت مصطفی بهارلویی پيش روی شماست.
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تــهـران

مستقل
انتقادپذیر و اخلاق مدار

سلوک و رفتار حاج احمد کریمی اصفهانی با ویژگی های بارز استقلال رای، انتقادپذیری و اخلاق مداری به گونه ای بوده است 
که اهل بازار و حتی سایر نهادهای دولتی او را به ریش سفيدی و زعامت در همه امور می شناختند و از این رو، ردای ریاست 
جامعه انجمن های اسلامی بازار در طول ساليان برازنده اش بود. در آستانه چهلمين روز درگذشت حاج احمد، خاطره بازی 
با 3 تن از دوستانش بر این خصوصيات روحی مرد شماره یک بازار صحه می گذارد و به ما یاد                           آور می شود که وزن و اهميت 

بازار به مردان آن است.

دوستی دیرینه با حاج احمد کریمی برای  بهزاد یعقوبی  خاطرات 
بسیاری برجای گذاشته اســت. او 14ساله بود که وارد بازار شد 
و سال 1384به دلیل عضویت در شــاخه جوانان حزب موتلفه 
با حاج احمد بیشتر آشنا شــد. عضویت در هیأت امنا و جامعه 
انجمن های اســلامی اصناف و بازار در سال 1389فرصتی بود 
تا بیشتر با حاج احمد و خصوصیاتش آشنا و شیفته اخلاق نیک 
و منش او شود. بهزاد یعقوبی مهم ترین خصوصیت حاج احمد 
را ایجاد وحدت میان اصناف مختلــف بازار می داند و او را فردی 

مستقل، انتقادپذیر و اخلاق مدار عنوان می کند.

از گفتن حرف حق ابایی نداشت 
بازار تهران با وسعت 110 هکتار و متشــکل از 60 هزار واحد 
صنفی و 340 هیأت امنا و شوراست و بیش از 500 سرا و پاساژ 
دارد. هماهنگی بین این افراد و صنوف با سلیقه های مختلف کار 
هر شخصی نیست الا کسی که زعامت او مورد پذیرش همگان 
باشد. »حاج احمد کریمی اصفهانی« به معنای واقعی زعیم بازار 
و نه تنها مشکلات و مســائل مربوط به صنف و بازار را پیگیری 

می کرد بلکه رابط بازار با دستگا ه های حاکمیتی نیز بود.
از سال 1392به بعد هر دو هفته یک بار با ایشان جلسه داشتیم 
و درباره مســائل مختلف بازار تبادل نظــر می کردیم. یکی از 
ویژگی های حاج آقا این بود که آدم مستقلی بود و وامدار هیچ 
فرد و تشکیلاتی نبود. با روی باز انتقاد را می پذیرفت و از گفتن 
حرف حق ابایی نداشت. ممکن بود میان او و اعضای انجمن بازار 
یا تشکل ها اختلاف سلیقه حتی به لحاظ سیاسی وجود داشته 
باشد، اما فوق العاده انتقادپذیر بود و می گفت اگر حرف و استدلال 
منطقی باشد، قابل قبول است. سومین ویژگی  حاج احمدآقا، 
اخلاق مداری  بود. همیشه به بازاریان توصیه می کرد اگر از همکار 
خود ناراحت هستید یا گلایه ای دارید به جای غیبت و بدگویی 
یا دعوا و خدای نکرده بددهنی، سعی کنید مشکل را با هم و از 

طریق گفت وگو حل کنید.

حامی ازدواج جوانان 
حاج آقا مؤسس و عضو هیأت مدیره چند صندوق  قرض الحسنه 
بود. هنگامی که متوجه می شد مراجعه کننده ای برای ازدواج 
یا تهیه جهیزیه وام لازم دارد، تلاش می کرد بیشــتر از مصوبه 
صندوق به فرد مــورد نظر کمک کند تا بتوانــد ازدواج کند یا 
جهیزیه دخترشــان را فراهم کند. حامی ازدواج جوانان بود و 

شرایط وام را برای ازدواج جوانان مهیا می کرد.
حاج آقا کریمی خصوصیات خوب فراوانی داشت و من خاطرات 
بسیاری از او دارم. یادم هست یک روز همراه همدیگر در حال 
بازدید از بازار بودیم. فرد معتادی گوشه بازار در حال مصرف مواد 
مخدر بود. حاج آقا به او نزدیک شد و پرسید: چند ساله مصرف 
می کنی و آیا دوست داری ترک کنی؟ وقتی حاج آقا دید که آن 
فرد 60ساله تمایل به ترک دارد، به من گفت که سریع کارهای 
لازم را انجام بدهم تا در کمپ اعتیاد بستری شود و همه هزینه ها 
را هم خودش تقبل کرد. تا جایی که با خبرم آن فرد موفق شد 

اعتیاد را ترک کند و پاک شود.

نقطه قوت تفکر سیاسی حاج احمد، تبعیت از ولایت فقیه بود

جواد امانی که اخیرا پس از فــوت حاج احمد کریمــی اصفهانی به عنوان 
دبیرکل جامعه انجمن های اسلامی اصناف و بازار ایران انتخاب شده است، 
سال ها با او دوست و همنشین و شاهد خدمات و فعالیت های مؤثر سیاسی 

و اقتصادی اش بوده است.
جواد امانی به واســطه دوســتی و همکاری پدرش در جامعه انجمن های 
اســلامی اصناف و بازار ایران، مرحوم حاج احمد کریمی اصفهانی را خوب 
می شناخته است: »پدرم حاج سعید امانی و حاج احمد کریمی اصفهانی از 
ابتدای انقلاب در تشکیل انجمن اسلامی بازار به دستور آیت الله بهشتی نقش 
مؤثری داشتند و بعد از فوت پدرم مســئولیت دبیرکلی جامعه انجمن های 
اسلامی و اصناف بازار ایران را در سال 1380بر عهده گرفت و تا زمان فوتش 
در این سمت حضور داشت. به همین واسطه، قبل و بعد از انقلاب و جریانات 
بازار با ایشــان ارتباط داشتم. نخســتین وظیفه ذاتی انجمن حمایت تام و 

تمام از انقلاب اســت. این در همه عرصه ها 
ازجمله انتخابات و مشارکت در فعالیت های 
اجتماعی نمــود دارد و حاج احمد به عنوان 
یک فرد اصولگرا همیشه خط مشی خدمت 

به انقلاب را پیگیری می کرد.«
امانی تأکید می کند: »بعد از انقلاب اتفاقات 

مختلفی در کشور داشتیم. به خصوص بعد از دهه 80 حضور ایشان به عنوان 
دبیرکل انجمن نقش مؤثری در فعالیت های سیاسی و جلب مشارکت های 
مردمی داشــت. اگر بخواهم نقطه قوتی از جنبه های سیاسی اش  ذکر کنم 
حمایت از رهبری و تبعیت از ولایت بود. همه دوســتان بر این نقطه اتفاق 
نظر دارند که نقطه پایانی و خط قرمز حــاج احمد در همه تصمیم گیری ها 

معطوف به ولایت فقیه بود.«

کار باید برای خدا باشد
حاج آقا در زمان حیاتش اهل مصاحبه نبود و دوست نداشت 
خــودش را مطرح کند. همیشــه می گفت: کارهــای بازار 
به صورت گروهی به ثمر می رسد و نمی خواهم اسمی از من 
در جایی برده شود. می گفت: کار که برای خدا باشد، همه  چیز 
به خودی خود جور می شود و مزدش را هم از خدا می گیریم. 
حتی روزهای آخر حیاتش که در بیمارستان بستری بود، به 
من می گفت: چرا به بیمارستان آمده ای؟ برو به بازار و به کار 

مردم رسیدگی کن!
امنیت اقتصادی و آرامش بازار برای حاج آقا مهم بود. حتی 
بارها در دیدار با مسئولان اداره دارایی این موضوع را مطرح 
کرده بود که شــما بروید ســراغ گردن کلفت هایی که فرار 
مالیاتی انجام می دهند، تولیدکننده خــرد را که کار تولید 
ایرانی را با مشــقت و زحمت انجام می دهد تحت فشار قرار 
ندهید. در دوره های مختلف انتخابات و هر زمانی که موضوع 
حمایت از کاندیداها مطرح می شــد، حاج احمد آقا مبنای 
حمایت را پیروی از ولایت و انقلاب اســلامی می دانســت. 
معتقد بود اگر فردی این دو اصل را قبول دارد، از او حمایت و 

به او کمک می کنم.

توصیه پذیر نبود  

 حاج احمد کریمی اصفهانی برای ارزشگذاری فرش شیوه های 
منحصر به فردی داشــت که فراتر از عرف بازار تهران بود. علی 
توسطی، رئیس ســابق اتاق اصناف تهران، می گوید: »از بین 
135اتحادیه فعال تهران 28اتحادیه در محــدوده بازار واقع 
شده و کمتر صنفی را مثل صنف اتحادیه فرش سراغ داریم که 
فرمول قیمت گذاری کالای آن تا این حد پیچیده باشد. شیوه 
حاج احمد برای قیمت گذاری فرش منحصر به فرد بود و خیلی 
از فروشندگان فرش دستباف که منصف و متدین بودند از آن 

پیروی می کردند. در این شیوه قیمت گذاری حاج احمد به هیچ عنوان تحت تأثیر روابط 
دوستانه با بافنده ها قرار نمی گرفت و اساسا توصیه پذیر نبود و اینگونه نبود که نرخ غیرواقعی روی کالایی 
بگذارد. حتی یک بار هم پیش نیامد که حاج احمد نفوذش در بازار را با منافع شخصی اش گره بزند و این 

رفتار برای کاسبان منصف بازار الگو بود.«
 حاج احمد کریمی اصفهانی در هیأت امنا و جامعه انجمن اسلامی بازار نفوذ زیادی داشت و تصمیماتش 
برای اهالی بازار فصل الخطاب بود. توسطی معتقد است حاج احمد هرگز از اعتبار و جایگاه ویژه ای که 
در بازار داشت برای منفعت شخصی بهره نبرد؛ »من برای مدت نسبتا طولانی مسئولیت اصناف تهران 
و کشور را بر عهده داشتم و افرادی را می دیدم که از جایگاه حقوقی شان برای تقویت منافع حقیقی شان 
سوءاستفاده می کردند اما حاج احمد به اصولش پایبند بود و در شیوه کسب وکارش خیلی مراقب بود که 

مال ناپاک وارد زندگی اش نشود.«

خاطره بازی با سه تن از دوستان و همراهان نزدیک 
حاج احمد کریمی اصفهانی
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